
فرسودگی تجهیزات و تاسیسات، متهم اصلی ناترازی انرژی
خریــدار   عضــو هیــات مدیــره ســندیکای 
شــرکت های تاسیســاتی و صنعتی ایران معتقد 
اســت: بخش عمده ناترازی فزاینده انرژی کشور 
مربوط به فرســودگی تجهیزات و تاسیسات است 

که مورد غفلت قرار گرفته است.
»رضــا حاجی کریم« در نشســت خبــری افزود: 
تاسیســات، گلوگاه ناترازی انرژی اســت که باید 

برای نوسازی آنها اقدام کرد.
وی، رتبــه کشــورمان در مصــرف محصــولات 
هیدروکربوری را ششم جهان برشمرد و ادامه داد: 
روزانه نزدیک به هفت میلیون معادل بشــکه نفت، 

مصرف انرژی در کشور داریم.
رئیس کنفدراســیون آب کشــور، کشــورمان را 
چهارمیــن مصرف کننــده گاز جهان دانســت و 
خاطرنشــان کرد: دوازدهمیــن مصرف کننــده 
نفت جهان هســتیم و این در حالی است که رتبه 
تولید ناخالص داخلی کشــور ۲۶ جهان است و این 
موضوع نشــان دهنده تباه شــدن انرژی در کشور 

است.
وی با بیان اینکه در کشور عمان بابت هر مترمکعب 
آبی که مصــرف می شــود ۸۷ دلار ثروت آفرینی 
می شــود، گفت: این رقــم در آمریــکا ۵۷.۵ دلار 
ثروت آفرینــی و در چیــن ۳۰ دلار بــه ازای هــر 

مترمکعب مصرف آب است.
رئیس کنفدراسیون آب کشــور ادامه داد: ترکیه 
بــه ازای مترمکعــب آب مصرفــی ۱۵.۵ دلار 
ثروت آفرینــی دارد و ایــن در حالــی اســت که 
کشــورمان به ازای هر مترمکعب مصرف آب ۴.۲ 
دلار ثروت آفرینی می کند کــه باتوجه به امکانات 

کشور ناچیز است.
حاجی کریم با بیــان اینکه در ســال حدود ۳۰۰ 
میلیون مترمکعــب گاز مصرف می شــود، گفت: 
ســالیانه نزدیک به ۱۷۰ میلیــارد دلار انرژی در 

کشور مصرف می شود.
وی با تاکید بر تلاش بــرای رفع ناترازی های بخش 
انرژی، از تلاش بخــش خصوصی بــرای ورود به 
این موضوع خبر داد و گفت: این مســاله مشروط 
به آن اســت که دولت حقوق بخش خصوصی را به 

رسمیت بشناسد.

تاسیسات، عامل هدر رفت ۷۰ درصد انرژی 
ساختمان ها

در ادامــه این نشســت، »محمد هاشــمی« عضو 
هیات مدیره سندیکای شــرکت های تاسیساتی با 
بیان اینکه ۷۰ درصد مصرف انرژی ســاختمان ها 
در بخش تاسیسات هدر می رود، گفت: ۱۵ درصد 
انرژی در بخش روشــنایی و بقیه در سایر بخش ها 

هدر می رود.
وی، عایــق کاری ســاختمان ها را عامــل مهمی 
در کاهــش هدررفت انرژی در بخش ســاختمان 

توصیف کرد.
هاشمی خاطرنشــان کرد: همچنین اســتفاده از 

وســایل سرمایشی و گرمایشی با اســتانداردهای 
روز جهانی بخش عمده ای از ناترازی انرژی را حل 

خواهد کرد.
این فعــال صنعــت برق گفــت: اگر در شــهری 
مثل تهــران فقط بــرای عایق کاری لوله کشــی 
ساختمان ها اقدام شــود، حدود ۵۰۰ میلیون دلار 

سرمایه گذاری ذخیره سازی می شود.
هاشمی، بر اصلاح اقتصاد انرژی و نه با ابزار قیمتی 
تأکید کرد و گفــت: ابزار قیمتــی راحت ترین راه 

است، درحالی که راه های دیگری و جود دارد.
وی، هوشمندسازی و اتوماسیون را از گزینه هایی 
دانست که می توان از این مســیر مصرف انرژی را 

کاهش داد.
عضو هیات مدیره سندیکای برق، فرهنگ سازی را 
دیگر راهکارها برای مصرف بهینه برشمرد که یک 
راهکار بلندمدت است و خاطرنشان کرد: پنجره ۴۸ 
درصد، درب ها ۲۴ درصــد، کانال کولر ۱۳ درصد، 
شــومینه و بخاری ۱۰ درصد منجر به اتلاف انرژی 

می شود.
هاشــمی با بیان اینکه ما در حــوزه مصرف بهینه 
انرژی کمبود قانون نداریم، گفت: کاهش ســالیانه 
پنج درصد هدر رفــت انرژی برای ســاختمان ها 
اجبــاری اســت و در ایــن مســیر، عایــق کاری 
۴۱۰.۵۵ مگاوات انرژی را در سال ذخیره می کند 
و ۴۹۶.۱۰۸ میلیــون دلار نیــز ســرمایه گذاری 

ذخیره سازی می شود.
این مقام صنفی ادامه داد: انجام این مهم، کمتر از ۲ 
سال بازگشت سرمایه دارد و همچنین ۱۵۴.۲۶۰ 
میلیون مترمکعب کاهش انتشار دی اکسیدکربن 

را به دنبال خواهد داشت.
وی با اشــاره به تعهدات معاهده پاریس، گفت: 
۳۷ کشــور جهان وارد این معاهده شــده اند که 
در این  بین سوئیس برای انتشــار هر مترمکعب 
دی اکســیدکربن ۳۵ دلار، آفریقــای جنوبــی 

هشت دلار و کانادا ۵۰ دلار جریمه در نظر گرفته 
اســت ما نیز اگر بتوانیم مفاد معاهــده پاریس 
را انجام دهیم، هم شــرایط بهتری در تابستان و 
زمستان به لحاظ تأمین برق و گاز و هم مصرف را 

بهینه کرده ایم.
در ادامه، »افشــین شــباب« عضــو دیگر هیات 
مدیره ســندیکای برق با بیان اینکــه ما در حوزه 
تولید انرژی هدررفت داریم؛ یعنی تولید صیانتی 
نداریم، افزود: به طور مثال اگر یک میلیون بشکه 
نفت درجا داشــته باشــیم، فقط امکان برداشت 
۸۰۰ هزار بشــکه داریم؛ اما اگر تولیــد صیانتی 
نباشد این میزان کمتر شده و به ۵۰۰ هزار بشکه 

می رسد.
وی افــزود: مــا در میادیــن مشــترک در حوزه 
اســتخراج به فناوری روز دنیا دسترســی نداریم؛ 
بنابرایــن تلفات بالاســت، موضوع دیگــر اینکه 
زمان اســتخراج نفت نمی توانیم از گاز همراه نفت 
به صورت بهینه اســتفاده کنیم؛ بنابراین علاوه بر 

آلودگی انرژی هدر می رود.
مشــاور ســندیکای تولیدکنندگان صنعت برق 
در ادامه با اشــاره بــه نقش تحریــم و دور بودن از 
تکنولوژی روز دنیا در هدررفت، گفت: ما در بخش 
انتقال هم هدررفت داریم؛ برای نمونه بســیاری از 
تأسیسات شبکه گاز تهران دچار فرسودگی است،؛ 
یعنی فقــط بحث مصرف نیســت که مــا را دچار 
ناترازی کرده و بیشــتر مشــکل به قبل از مصرف 

است.
وی بیان داشت: سالیانه پنج میلیارد مترمکعب گاز 
و هشت میلیارد کیلووات ساعت برق تلفات داریم 
که با سرمایه گذاری می توانیم بخشی از این انرژی 
را به چرخه بازگردانــده و از ناتــرازی جلوگیری 

کنیم.
نخستین همایش ملی تاسیســات گلوگاه ناترازی 

انرژی ۲۵ آذرماه امسال برگزار می شود.

رونمایی از سیستم پرداخت جدید در مقابل سوئیفت آمریکایی

چگونه بریکس دنبال راهکاری در حذف دلار خواهد بود؟
رئیس جمهور در همایش روز ملی صادرات: رئیس جمهور در همایش روز ملی صادرات: 

برای برداشتن موانع تولید برای برداشتن موانع تولید 
تلاش می کنیمتلاش می کنیم
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عراقچی در گفت وگو با ان تی وی ترکیه: 
همه اهداف را در اسرائیل شناسایی کرده ایم

با خروج دولت از خودروسازی همه راه ها باز خواهد شد

و ارز اشخاص، شاه کلید قفل واردات خودر

سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور:
مهلت ارسال اظهارنامه پیش فرض مالیات 

وده تابستان ۱۴۰۳ تمدید می شود برارزش افز

 مبنای افزایش حقوق ها چیست؟
 متوسط افزایش حقوق کارمندان 

در سال آینده اعلام شد
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وزی بدون جنگ« امارات ورت تدبیر فوری در برابر ایده  » پیر ضر
ابوالفضل فاتح   موضوع جزایر ســه گانه ی ایرانی هر دم پیچیده تر می شــود. 
متاســفانه، اقدامات وزارت خارجه در کنترل تهاجم سیاسی و حقوقی  به تمامیت 
ارضی کشورمان نتیجه بخش نبوده اســت و هر چه می گذرد، امارات گام هایی به 
پیش می گذارد که در مغایرت کامل با ملیت و غرور ملی ایرانیان است و چه بسا اگر 

بیم از قدرت نظامی ایران و پیامدهای آن نبود پیشتر هم می آمد.

یادداشت

وی تصادفی ممنوع است واردات خودر
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شهرداری گلستان در نظر دارد بر اساس مصوبات شورای شهر و این نامه مالی شهرداریها و بودجه مصوب سال ۱۹۰۴ 
نسبت به برگزاری ساختم عمومی با مشخصات ذیل اقدام نماید. کلیه مراحل برگزاری از دریافت و تحویل اسناد مناقصه تا 

بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran  انجام خواهد شد.

سپرده شرکت در مبلغ اعتبارموضوععنوان
مناقصه

40.000.000.0002.000.000.000اجاره ماشین آلات عمرانی و خدماتی به همراه رانندهمناقصه عمومی
تجدید مناقصه 

عمومی
کارشناسی ارشناسی عمومی و کارگزاری در قالب دفتر 

20.000.000.0001.000.000.000توسعه محله ای )دفتر سهلگری(

 تاریخ انتشار نوبت اول آگهی  ۱۴۰3/۰7/3۰ و نوبت دوم ۱۴۰3/۰7/۰8 میباشند متقاضیان در این بازه زمانی می توانند 
نسبت به دریافت اسناد مناقصه از سامانه ستاد اقدام نمایند.

کلیه پیشنهادات می بایست حداکثر تا پایان وقت اداری روز ۱۴۰3/۰8/2۰در سامانه بارگزاری گردد. ضمنا می بایست اصل 
ضمانتنامه تعهدات شرکت در مناقصه تا پایان وقت اداری ۱۴۰3/۰8/2۰ تحویل دبیرخانه مرکزی شهرداری گلستان گردد.

بازگشایی پاکتهای پیشنهادی ساعت ۱۴:۰۰ روز ۱۴۰3/۰8/2۱ و در محل سالن اجتماعات شهرداری انجام خواهد شد.
نشانی: تهران - کیلومتر 2۵ جاده تهران ، ساوه - شهرداری گلستان مراجعه نمایند. متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر با 

شماره ۵-۵6333۵۵۰-۰2۱ تماس حاصل نمایند.
کلیه هزینه های چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد. شهرداری در رد یا قبول یک با کلیه پیشنهادات مختار می باشد. 
شرکت کنندگان ۵ % مبلغ کل را بصورت ضمانت نامه بانکی یا واریز نقدی به حساب شماره ۱۰۰8۱۰363۱۹۱  نزد بانک شهر 
شعبه اسلامشهر با شماره حساب ۰۱۰68۹722۰۰۰۵ نزد بانک ملی شعبه شهرداری به عنوان سپرده شرکت در مناقصه ارائه 
نمایند. در صورت انصراف نفرات اول، دوم، سوم سپرده شرکت در مناقصه و مزایده ایشان به نفع شهرداری ضبط خواهد گردید. 

سایر موارد و شرایط در اسناد مناقصه موجود در سامانه ستاد قید گردیده است.
هزینه خرید اسناد ۱2.۰۰۰.۰۰۰ ریال

آگهیآگهی
نوبت اول مناقصه عمومي مناقصه عمومي

 سید محمد میر زمانی- شهردار گلستان



تریبون

قالیباف در نطق پیش از دستور:

حماس بعد از سنوار زنده ماند

رئیس جمهور در همایش روز ملی صادرات: 

برای برداشتن موانع تولید تلاش می کنیم

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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ورت تدبیر فوری در برابر ایده   ضر
وزی بدون جنگ« امارات  » پیر

ابوالفضل فاتح   موضوع جزایر ســه گانه ی ایرانی هــر دم پیچیده تر 
می شود. متاسفانه، اقدامات وزارت خارجه در کنترل تهاجم سیاسی و 
حقوقی  به تمامیت ارضی کشــورمان نتیجه بخش نبوده است و هر چه 
می گذرد، امارات گام هایی به پیش می گذارد کــه در مغایرت کامل با 
ملیت و غرور ملی ایرانیان است و چه بسا اگر بیم از قدرت نظامی ایران و 

پیامدهای آن نبود پیشتر هم می آمد.
نگاهی به  همپیمانی قدرت های جهــان و ادبیات عجیب و غیر حقوقی 
اخیر کشورهای اروپایی، و حتی همراهی روسیه نگرانی ها را دو چندان 
می سازد. بعید نیســت، توطئه ها و یا پیش بینی هایی ورای استفاده از 

اتهام بزرگ »اشغال« وجود داشته باشد.
 تغییرات ۵۳ سال اخیر؛ 

یکی از مهمترین تغییرات در ۵۳ ســال اخیر آن است که به جای ایران که 
از فقدان عمق راهبردی و عدم توازن در بخش هایی از سیاســت خارجی و 
نداشتن روابط حسنه با بسیاری از کشورها و قدرت ها  رنج می برد، امارات 
اقدام به گســترش روابط سیاســی و اقتصادی خود با همه ی جهان و در 
بالاترین ســطوح کرده، »هاب اقتصادی« منطقه شــده  و البته ولخرجی 
های فراوانی نیز صــورت داده تا ایــده ی »پیروزی بــدون جنگ« را در 
خصوص جزایر به پیش ببرد. امارات همزمان، در پیوند با منافع قدرت های 
منطقه ای و فرا منطقه ای، مطامع  آنان را نیز برای تصفیه حساب با تهران 
از طریق این شیخ نشین برانگیخته اســت. طمع ورزی و نقشه ی دیگران 
برای تغییر توازن قدرت در منطقه به دلیل موقعیت اســتراتژیک جزایر در 

ژئوپیلتیک  خلیج فارس و  امنیت راه های دریایی پوشیده نیست. 
ضرورت ملی شدن موضوع جزایر؛

حفظ جزایر از مصالح عالی و خدشــه ناپذیر حاکمیت ملی ایران است. 
باید تدابیری تازه اندیشــید و آن را اولویت ملی و همگانی دانست. این 
جزایر متعلق به تمام ایرانیان و تمام نسل های امروز و آتی است.  منطق 
ایجاب می کند در حفاظت از تمامیت کشــورمان، ظرفیت حداکثری 
ایرانیان به کاربسته شود و صرفا به وزارت خارجه یا قدرت نظامی کشور 

اکتفا و اتکاء نشود و آحاد ملت در پیوند با موضوع قرار بگیرند. 
 آسیب شناسی؛

در یک سطح، نیازمند آسیب شناسی جامع و راهبردی در مسیری که 
اتخاذ شده، هستیم. می توان از دانشــمند ان برجسته ی علوم و حقوق 
بین الملل کشورمان هر جا که هستند بدون هیچ گونه ملاحظه سیاسی 
دعوت نمود با بررســی روندهای جاری، راه برد مناســب و جامعی به 
حاکمیت ارائه دهند. باید اتاق فکری به گســتره و ارتفاع تمام اندیشه 
ایرانیان گشود. نباید گذاشــت این موضوع بیش از این پیچیده شده و 
بیش از این دیگران به خود اجازه دهند درباره ی حریم ارضی ایران ورود 

کرده و متون سیاسی و بین المللی تولید کنند.
لابی ایرانیان؛

در ســطحی دیگر بهره مندی از ظرفیت )لابی( ایرانیان خارج از کشور 
است. ایرانیان وطن دوست و ذی نفوذ فراوانی در سراسر جهان هستند 
که افتخار دارنــد برای وجب به وجب ســرزمینمان، هر چــه دارند از 
ظرفیت علمی و سیاسی و حقوقی به میدان بیاورند. پای ایران در میان 
است. وظیفه حاکمیت اســت که صرف نظر از تفاوت های سیاسی که 
ممکن است بسیار هم عمیق باشد، زمینه ی بهره مندی از نفوذ )لابی( 
ایرانیان و مشــارکت حدکثری در صیانت از تمامیت میهن را تسهیل و 

تدبیر کند.
سرمایه گذاری ایرانیان خارج از کشور در جزایر؛

در ســطح دیگر باید به راهبردهای میدانی اندیشید. از جمله اقداماتی 
که می توانــد در این مســیر و در پیوند عمیق تر ایرانیــان با این بخش 
سرزمینی  به کار بســته شود، امکان ســرمایه گذاری ایرانیان خارج از 
کشور در جزایر سه گانه است. اگر طرح جامعی برای آبادانی این جزایر 
تدوین شــود، بی تردید هر ایرانی داخل و یا خارج از کشــور در کمال 
اشتیاق بخشــی از این آبادانی را بر عهده خواهد گرفت تا با مشارکت او 
از مدرسه و جاده و پارک و هتل و امکانات گردشگری وشهری و بندری 
مدرن گرفته تا پیشــرفته ترین مراکز و قطب هــای  علمی و صنعتی و 
تحقیقاتی و.... تاسیس شود و به نوعی هر ایرانی در اقصی نقاط جهان به 
نوعی با این جزایر پیوند خورده و خود را در صیانت از آن شــریک بداند. 
علاوه، می توان جزایر را »منطقه آزاد انســانی« اعلام کــرد تا ایرانیان 
سراســر جهان در این نقطه گرد هــم آیند و با یکدیگــر دیدارنموده و 

همچنین عمق شناختی بیشتری از این نقطه استراتژیک پیدا کنند. 
 تجدید نظر در اولویت های سیاســت داخلــی و خارجی مبتنی بر حل 

مناقشات سرزمینی؛
اما در سطح مهم تر، خاطر داشته باشــیم که سیاست خارجی آن روی 
سکه ی سیاســت داخلی و تابعی از امنیت و توان ملی است. متاسفانه، 
در سیاست و امنیت داخلی راهبردهایی داشــته ایم که با شکاف های 
چندگانــه ی دولت – ملــت، موجب امتیــاز طلبی قــدرت ها و طمع 

کشورهایی چون امارات شده است. 
  بپذیریم، از ادراک اهمیــت موضوع غافل بوده ایم. بــر خلاف امارات، 
گویی موضوع جزایر چنان که باید در صدر نظام اولویت های سیاســت 
خارجی  ایران قرار نگرفته، و طبیعی اســت چنین مناقشــه ای صرفا با 
تاکید بر این نکته  که »جزایر ســه گانه جزء جدایی ناپذیر کشــورمان 
اســت« حل نمی شــود. چنان که  چالش های دشــوار و حل نشده ی 
دیگری چــون آب هیرمند و تقســیم خزر و بزرگراه بین ارمنســتان و 
آذربایجان و میدان های مشــترک نفتی در جنوب را نیز پیش روی می 
بینیم. قدرت ســخت نیز همواره آخرین راه حل است و باید دیگر مولفه 
های بازدارنگــی را در اولویت قرار داد و فعال نمــود.  زحمتی که امروز 
امارات برای ایران عزیز ما ایجاد نموده، محصول سی سال برنامه ریزی 
در سیاست داخلی و سیاست خارجی این کشــور و غفلت ماست. باید، 
همین امروز تدابیر جامعی در اصلاح سیاســت خارجی و داخلی کشور 
اندیشیده شود و مناقشات ســرزمینی علیه کشورمان در راس مصالح و 
اولویت همه سیاســت گذاری ها قرار گیرد، تا ان شاء الله در چند سال 
آتی، به تدریج آتشی که در حال شــعله ور شدن است، فرو نشیند. نباید 
بگذاریم ایران محاصره ی چنین مناقشاتی شــود. در تراز قدرت ملی و 

سرزمینی ایران عمل کنیم.

در پی ترور شهروند ایرانی مقیم لبنان
بقایی: ایران از همه ابزارها برای پاسخگوکردن 

رژیم صهیونیستی استفاده خواهد کرد
ســخنگوی وزارت امور خارجه بــا محکومیت تــرور بی رحمانه بانوی 
شریف ایرانی و همسر لبنانی ایشــان گفت: جمهوری اسلامی ایران از 
همه ابزارهای موجود بــرای پیگیری موضوع و پاســخگوکردن رژیم 

صهیونیستی نسبت به جنایاتش استفاده خواهد کرد.
 اســماعیل بقایی ســخنگوی وزارت امور خارجه جنایت جدید رژیم 
صهیونیستی در ترور بی رحمانه بانوی شــریف ایرانی و مادر پنج فرزند 
خانم معصومه کرباســی و همسر لبنانی ایشــان دکتر رضا عواضه را به 
شدت محکوم کرد و شهادت این زوج بزرگوار را به خانواده محترم آنها و 

دو ملت شریف و مقاوم ایران و لبنان تبریک و تسلیت گفت.
ســخنگوی وزارت امور خارجه با اشــاره به فیلم منتشــر شده از نحوه 
ترور این بانوی ایرانی و همسرشــان در یک مکان غیرنظامی و خیابانی 
پرُتردد، این اقــدام رژیم صهیونیســتی را مصداق کامــل و همزمان 
تروریســم و جنایت جنگی توصیف کرد و تاکید نمــود که جمهوری 
اسلامی ایران از همه ابزارهای موجود برای پیگیری موضوع و پاسخگو 

کردن رژیم صهیونیستی به خاطر جنایاتش استفاده خواهد کرد.

یادداشت

وزیر امور خارجه گفــت: همه اهداف را در اســرائیل 
شناســایی کرده ایــم؛ هر حملــه ای علیه ایــران، به 
معنای عبور از خط قرمز برای ماســت. چنین حمله ای 
را بی پاســخ نمی گذاریم. پاســخ لازم به هــر حمله به 
تأسیســات هســته ای ایران یا هر حمله مشــابه داده 
خواهد شد.ســید عباس عراقچی در گفت وگو با شبکه 
ان تی وی ترکیه )NTV( در حاشــیه اجلاس سازوکار 
همکاری منطقه ای ۳+۳ کــه در روز جمعه ۲۷ مهر در 
اســتانبول برگزار شد، عنوان داشت: اســرائیل بدون 
آمریکا نمی تواند بــه ارتکاب جنایــات در غزه و لبنان 
دست بزند. همه تسلیحاتی که آنجا استفاده می شود، 

از سوی آمریکا تأمین می شود.
وی افزود: برای ما آمریکا متحد صهیونیست هاســت و 
درصورتی که یک جنگ گســترده در منطقه رخ دهد، 

ایالات متحده به داخل آن کشیده خواهد شد 
و ما اصلًا این را نمی خواهیم.

عراقچــی خاطرنشــان کرد: هــر حمله ای 
علیه ایــران، به معنــای عبــور از خط قرمز 
برای ماســت. چنین حمله ای را بی پاســخ 
نمی گذاریــم. پاســخ لازم به هــر حمله به 
تأسیسات هسته ای ایران یا هر حمله مشابه 

داده خواهد شــد. همه اهداف را در اسرائیل شناسایی 
کرده ایم اســرائیل پاسخ متناســب به هر حمله علیه 

ایران را دریافت خواهد کرد.
رئیس دستگاه دیپلماسی همچنین تصریح کرد: ما به 
تأسیســات اقتصادی یا غیرنظامی رژیم صهیونیستی 
حمله نکردیم و فقط تأسیســات نظامــی را هدف قرار 
دادیم. اکنون همــه اهداف خود را در آنجا شناســایی 

کرده ایم و حمله مشــابه به اهداف آنها انجام 
خواهد شد.سید عباس عراقچی که در صدر 
هیاتــی دیپلماتیک و به منظور شــرکت در 
اجــلاس وزرای خارجه ســازوکار همکاری 
منطقه ای قفقــاز در ترکیه حضور داشــت، 
شنبه شــب ۲۸ مهر ۱۴۰۳ اســتانبول را به 

مقصد تهران ترک کرد.
وزیر امــور خارجه در تداوم ســفرهای منطقه ای خود 
به منظور رایزنی با مقامات کشورهای مختلف منطقه 
در خصوص لــزوم توقف حمــلات و جنایــات رژیم 
صهیونیســتی به غزه و لبنان از روز چهارشنبه  ۲۵ مهر 
۱۴۰۳ به امان پایتخت اردن و پس از آن به قاهره مصر 
سفر کرد و دیدارها و مشــورت های خوبی را با مقامات 
ارشد این دو کشــور انجام داد.به گفته رئیس دستگاه 

دیپلماسی کشور یکی از دســتاوردهای مهم مجموعه 
رایزنی های انجام شــده در این مدت ایجاد یک فهم و 
نگرانی مشــترک از رویکــرد رژیم صهیونیســتی و 

حملات و جنایات آن در غزه و لبنان است.
یکی از دســتورکارهای عراقچی در دیدارهای متعدد 
دیپلماتیک انجام شــده با مقامات منطقــه ای در این 
مدت، تأکیــد بر لزوم توقف جنــگ و آتش بس در غزه 
و لبنان و ارســال فــوری کمک های بشردوســتانه به 

آوارگان و مردم آن مناطق بود.
 اقدامــات دیپلماتیــک جمهوری اســلامی ایران در 
شرایط حساس و پرُ تنش  منطقه  و به منظور جلوگیری 
از گســترش درگیری ها و توقف ماشــین کشتار رژیم 
صهیونیســتی، تا ایجاد ثبــات، آرامــش و امنیت در 

منطقه ادامه پیدا خواهد کرد.

 فرمانده نیروی دریایی ارتش گفــت: نام زیبای جبهه 
مقاومت بازگوکننده همه ابعــاد این حرکت عظیم و با 
ریشه اســت، جبهه مقاومت با حمایت های مردمی به 
حرکت خود ادامه می دهد.امیر دریادار شــهرام ایرانی 
افزود: نام زیبای جبهه مقاومت بازگوکننده همه ابعاد 
این حرکت عظیم و با ریشــه اســت. جبهه مقاومت بر 
مبنای خون شــهدا پایه ریزی شده و با حرکت شهدای 

عزیز و حمایت های مردمی به حرکت ادامه می دهد.
فرمانده نیــروی دریایی ارتش با اشــاره به شــهادت 
فرماندهــان مقاومت افزود: البته عزیزانی را از دســت 
داده ایم و همانگونه که مقام معظــم رهبری فرمودند 

عــزادار هم هســتیم، اما این بــه معنای آن 
نیســت که رزمندگان ما دچار نقصانی شده 
باشند که نتوانند مســیری را که برای آن ها 
تعریف شــده و با شــهدا و امام شــهدا عهد 

 کرده اند ادامه دهند.
دریادار ایرانی تصریح کرد: همیشــه حق بر 
باطل پیروز است حتی اگر دست خالی باشد 

و برخی عزیزان ما در بین ما نباشــند. چــون این راه به 
برکت انقلاب و خون شــهدا به نحوی برنامه ریزی شده 
که مبنای آن یک مبنای ایدئولوژیک اســت و حتما با 

اقتدار به نتیجه خواهد رسید.

فرمانده نیروی دریایی ارتش تأکید کرد: اگر 
آنها تهدیدی می کنند کــه از نظر ما عددی 
نیستند، خودشــان هم می دانند همان گونه 
که مقام عظمای ولایت فرمودند قطعا پاسخ  
ما به آنان کوبنده و آتشــین خواهد بود. البته 
حتما حکمت و مصلحت در آن لحاظ خواهد 
شد. یحیی سنوار، )متولد ۱۹۶۲، در اردوگاه 
خان یونس( مجاهد، مبارز، نویســنده، رمان نویس و 
مترجم فلسطینی طی ۲۲ سال اسارت در زندان های 
رژیم صهیونیستی، رمان خار و میخک را به زبان عبری 
)منتشر شده به ســال ۲۰۰۴( رمان شــکوه )منتشر 

شده در سال ۲۰۱۰( را نوشــت و ۵ کتاب را از عبری و 
انگلیسی به عربی ترجمه کرد.

او که فارغ التحصیل دانشــگاه اســلامی غزه در رشته 
مطالعات عربی بود، از سال ۱۹۸۲ )۱۳۶۱ خورشیدی( 
چند بار توســط رژیم صهیونیستی دســتگیر شد، از 
فرصتی که در زندان داشت برای یادگرفتن زبان عبری، 
همچنین ترجمه به این زبان و از این زبان و شــناخت 
بیشتر جامعه اسرائیل استفاده کرد.رژیم صهیونیستی 
با صدور بیانیه ای رسمی مدعی شــد که یحیی سنوار 
رئیس دفتر سیاســی حمــاس را در جریــان بمباران 

منطقه ای در غزه، به شهادت رسانده است.

وزیر

ارتش

خریدار  رئیس مجلس شــورای اسلامی 
گفت: جزایر ســه گانه پاره تن ایران هستند 
و کسی جرأت نخواهد داشت که خلاف این 

موجودیت مسلم اقدامی کند.
محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دســتور 
مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: شهادت 
قهرمان مبارزه با ظلم و اشــغالگری، رئیس 
دفتر سیاســی حماس، جناب یحیی سنوار 
برای هر انســان آزاده ای دردناک اســت. 
ایشان عمر خود را صرف دفاع از مردم خود و 
عقب راندن اشغالگران صهیونیست از خاک 

فلسطین کرد.
وی متذکر شــد: طراحــی و اجرایی کردن 
عملیــات پیچیده طوفان الاقصــی یکی از 
مجاهدت های شهید ســنوار در طول عمر 
ارزشــمندش بود کــه معــادلات امنیتی، 
نظامــی، سیاســی و منطقه ای ایــن رژیم 
را تغییــر داد و ضربــه جبــران ناپذیری به 

موجودیت این غده ی سرطانی زد.
رئیس مجلس شــورای اســلامی تصریح 
کرد: همان طور که دیدیم با شــهادت سید 
حســن نصرالله بزرگ حــزب الله همچنان 
زنده است، خواهیم دید که بعد از سنوار نیز 
حماس، زنده و فعال به مبارزه با اشغالگری 

ادامه خواهد داد.
قالیباف ادامه داد: تصاویر مبارزه ایشــان تا 
پای جان، ده ها و صدها ســنوار و نصرالله در 
سراســر جهان تربیت خواهد کرد و رهایی 
قدس شریف را سرعت خواهد داد. شهادت 
ایشــان را به خانــواده، هم رزمــان، عموم 
مجاهدان حماس و مبارزان تبریک و فقدان 

ایشان را تسلیت می گویم.
قالیباف در ادامه، گفت: درباره سفر به لبنان 
نیز از تمام شــهروندان و مســئولانی که به 
اینجانب بــذل محبت داشــتند صمیمانه 
سپاســگزارم، اما فرامــوش نمی کنیم که 
همه ما سرباز ایران هســتیم و تأثیرگذاری 
گســترده این حضور در بیــروت به دلیل 
ویژگی های شخصی نیست، بلکه به پشتوانه 
مســئولیتی اســت که در نظــام مقدس 

جمهوری اسلامی داریم.
رئیس مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: 
این ایران عزیز ماســت که چنــان بزرگ و 
مقتدر اســت که حضور میدانی نماینده آن 
در منطقه، باعث جریان سازی در معادلات 
بین المللی می شــود. وظیفه ما این بود که 
پیام حمایت ملت ســربلند ایران را به مردم 
لبنان و نیروهای مقاومت ابلاغ کنیم و پیام 

مظلومیت و اقتدار مردم لبنان را با استفاده 
از ظرفیت های اجلاســیه مجالس جهان به 

گوش دنیا برسانیم.
وی افزود: ذیل توکل به خداوند متعال نقطه 
اتکای اصلی مردم لبنان رهبر، مســئولان 
و مردم ایران اســت . امروز شکســت های 
راهبردی صهیونیســت ها در میدان چنان 
کار را بر این رژیم ســخت کرده است که رو 
به کشــتار و آواره کردن غیرنظامیان لبنان 

آورده است.
وی تاکید کرد: در کنار وظایف روشــنی که 
ما مســئولان داریم، از مردم مسلمان ایران 
و شــیعیان اهل بیت عصمت می خواهم با 
کمک به رفع نیازهای آوارگان آسیب دیده 
لبنان که بــا حمایتی مثال زدنــی از حزب 
الله، باعث خنثی کردن فشار رژیم شده اند، 
به وظیفه انســانی و دینی خود عمل کنند و 
با شــرکت در پویش های ملی مــورد تأیید 
همچون پویــش ایران همدل، نــام خود را 

جزو یاوران مؤثر جبهه مقاومت ثبت کنند.
قالیباف در ادامه، گفت: شــورای همکاری 
کشــورهای خلیج فــارس به جــای آنکه 
توان خــود را صرف توقف ماشــین جنگی 
رژیم صهیونیســتی کند، همچنان به طرح 

ادعاهای بی اســاس درباره تمامیت ارضی 
جمهوری اسلامی ایران ادامه می دهد.

وی افــزود: اتحادیــه اروپــا و برخــی از 
کشــورهای تأثیرگــذار در آن اتحادیه نیز 
خــود را از کشــورهایی مســتقل و دارای 
اراده، بــه بازیگرانی گوش بــه فرمان رژیم 
صهیونیســتی و توجیه گر نسل کشــی آن 

رژیم در غزه و لبنان تنزل داده اند.
رئیس مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: 
اتحادیه اروپا و ســایر گزافه گویــان بدانند 
جزایر سه گانه ابوموسی، تنب بزرگ و تنب 
کوچک پاره تن ایران اســت و کسی جرأت 
نخواهد داشــت که خلاف این اصل مسلم 
اقدامی انجــام دهــد و بــرای موجودیت 

خودشــان بهتر اســت که اراده ملت ایران 
را برای تثبیت این اصل مــورد آزمون قرار 

ندهند.
قالیباف بیان کــرد: از دولــت می خواهیم 
هرچه سریع تر مقدمات اجرایی شدن ماده 
۶۱ قانون برنامه هفتم پیشــرفت کشــور را 

برای توسعه این جزایر ایرانی فراهم کند.
وی در مطلب دیگری، گفت: با توجه به پایان 
یافتن مهلت دو هفته ای برای تکمیل و ارائه 
گزارش حادثــه تأثربرانگیز معدن طبس، از 
کمیســیون صنایع و معادن تقاضا می کنم 
گزارش نهایــی را هرچه زودتــر به هیئت 
رئیســه مجلس ارائه کند تا در سه شــنبه 

نظارتی این هفته مطرح شود.

عراقچی در گفت وگو با ان تی وی ترکیه: همه اهداف را در اسرائیل شناسایی کرده ایم

دریادار ایرانی: جبهه مقاومت با حمایت های مردمی به حرکت خود ادامه می دهد

خریدار  رئیس جمهور بــا تاکید بر اینکه 
مملکت ما با حضور تولیدکنندگان می تواند 
قــوام و پایداری پیدا کنــد، گفت: خودمان 
را موظــف می دانیم هر کاری از دســتمان 
برمی آید برای برداشــتن موانع از ســر راه 

تولید و صادرکنندگان انجام دهیم.
 مســعود پزشــکیان در همایش روز ملی 
صادرات که در محل ســالن اجلاس سران 
برگزار شــد گفت: کدام وجدان بیداری این 
را می پذیرد که چنین آدم هایی از انسانیت، 
حقوق بشــر، آزادی و دموکراسی صحبت 
کننــد؟! حــالا می گویند آنها تروریســت 
هستند. اگر تو مردی تروریست را بکش. تو 
می گویی تروریست است. از سرزمین خود 
آنها را بیــرون کرده و خانه و کاشــانه آنها را 
ویران کرده اند، بعد می گویند تروریســت 

هستید. چرا زنان و کودکان را می کشید؟
وی بــا بیان اینکــه امروز صهیونیســت ها 
در حال کشــتار هســتند و جهــان نیز در 
حال تماشــای آنان اســت، اظهــار کرد: 
وحشیانه ترین جنایت ها را  انجام می دهند 
و بعد مدعی می شــوند که آنها تروریســت 

هستند و ما با تروریست ها  می جنگیم.
رئیس جمهــور افزود: تعــداد آدم هایی که 
این ها کشــتند و تعداد ترورهایی که آمریکا 
و دار و دسته آن رسما در منطقه انجام داده  
است، کدام یک با این تهمتی که به دیگران 
در خصوص تروریست بودن می بندند قابل 

قیاس است.
پزشکیان با تاکید بر اینکه مملکت با حضور 
تولیدکنندگان می تواند قوام و پایداری پیدا 
کند، گفت: مــا را در وضعیتی قرار دادند که 
نگذارند با یکدیگر ایرانمان را بســازیم، اما 

مصمم هستیم که این کار را انجام دهیم.

وی با بیان اینکه همانطــور که مولا علی 
)ع( فرمودنــد، جامعــه نمی توانــد دوام 
داشــته باشــد مگر با تجار و صنعتگران 
آن، افزود: باور و اعتقاد من این اســت که 
مملکت ما با شما می تواند قوام و پایداری 

داشته باشد.
رئیس جمهــور تصریح کرد: مــا خودمان 
را موظــف می دانیم هرکاری از دســتمان 
برمی آید برای برداشــتن موانع از ســر راه 

تولید و صادرکنندگان انجام دهیم.
پزشــکیان گفت: بارها اعلام کردم که هم از 
اتاق بازرگانی و هم از کســانی که در جریان 
کار هستند، پیشــنهادات خود را برای طرح 
در سفر به کشورهای خارجی، بیان کنند تا 

بســتر را برای آن ها آماده کنیم، ما به دنبال 
این هستیم که بســتر را برای رونق کار شما 

آماده کنیم.

بانک ها براساس مصوباتی که در 
مجلس قرار دادیم ناتراز شدند

پزشــکیان  با تاکید بــر اینکــه تعهداتی 
که مجلس بر گــردن دولت ها گذاشــته با 
واقعیت هــا همخوانی نــدارد، اظهار کرد: 
از طرفــی می گوییم به کســانی که ازدواج 
کرده اند فلان قــدر وام می دهیم، آنها را هم 

بیمه کنید، پول کجاست؟
وی با بیان اینکه دولتی بدهــکار با ناترازی  
در بانک ها و ناترازی در صندوق ها درســت 

کرده اند و بعد می گویند مشکل را حل کنید 
و مرتب می خواهیم این هــا را پنهان کنیم، 
افزود: ما ابتدا باید بدانیم که کجا هســتیم. 
وضعیت ما از این ناترازی ها خوب نیســت، 
اما معنی آن این نیست که نمی توانیم از این 

وضعیت بیرون بیاییم.
رئیس جمهــور اضافه کــرد: مــا در حال 
جنگ هســتیم، جنگــی که ایــن نامردها 
بر ما تحمیــل می کنند اما مطمئنم شــما 

می توانید به ما کمک کنید.
پزشــکیان خطاب به تجــار و صنعتگران، 
گفت: شــما الان در میدان جنگ هستید، 
جنگِ موشک نیست، جنگ اندیشه، تولید، 
تجارت و صنعت است و ما باید بستری آماده 

کنیم تا شــما بتوانید این راه را راحت تر طی 
کنید.وی تاکید کــرد: دغدغه ما گروه هایی 
است که ممکن اســت تصمیمات ما آنان را 
به زیر خط فقر ببرد. ما موظف هستیم آن ها 
را دیــده و اجازه ندهیم صدمــه ببینند. هر 
مداخله و نســخه ای که بــرای مملکت می 

نویسیم باید گروه آسیب پذیر را ببینیم.

تولید کنندگان و صادرکنندگان در 
خط مقدم جنگ هستند

رئیس جمهور با بیان اینکه تشکیل شورای 
عالی صادرات را حتما پیگیری کنید، گفت: 

شورا تشکیل دادن به قانون نیاز ندارد.
پزشــکیان افزود: ما آماده هســتیم با شما 
صحبت کرده و مشــکلاتتان را حل کنیم. 
آماده ایم که روزانه وقت بگذاریم تا تولید ما 
رشد و رونق پیدا کند. به دنبال حذف موانع 
هســتیم، اما نباید اجازه بدهیم صدمات آن 

به بخش های دیگر وارد شود.
وی تاکید کــرد: ما در جنگیــم؛ معتقدیم 
تولیدکننــدگان و صادرکننــدگان ما خط 
مقدم این جنگ هســتند و مــا موظف به 

پشتیبانی و همراهی آنها هستیم.
رئیس جمهــور با بیان اینکــه تعامل خوبی 
بین دولت و مجلس وجود دارد و می توانیم 
مشکلات شما را با هم حل کنیم،اظهار کرد: 
قرار نیست کسی را محکوم کنیم. باید دست 
به دست هم دهیم تا یک ایران قوی بسازیم 
تا یک عده تازه ســربرآورده نتوانند برای ما 
قیافه بگیرند. ایرانی ها برای ایران هر کاری 
از دستشــان بربیاید انجام می دهند. ما نیز 
هر کاری از دستمان بربیاید در خدمت شما 
خواهیم بود. تا آخر با شما هستیم و خواهیم 

جنگید.



رونمایی از سیستم پرداخت جدید در مقابل سوئیفت آمریکایی

چگونه بریکس دنبال راهکاری در حذف دلار خواهد بود؟
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سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور:
مهلت ارسال اظهارنامه پیش فرض مالیات 

وده تابستان ۱۴۰۳ تمدید می شود برارزش افز
 سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشــور از تمدید مهلت ارسال )اصلاح، 
تکمیل و اســترداد( اظهارنامه پیش فرض مالیات بر ارزش افزوده دوره 

تابستان ۱۴۰۳ خبر داد.
مهدی موحــدی بکنظر با بیان ایــن مطلب افزود: بــا عنایت به مهلت 
قانونــی ۳۰ روزه خریدار برای واکنش به صورتحســاب های صادره در 
سامانه مودیان بابت صورت  حســاب های الکترونیکی دوره تابستان و 
با توجه به لزوم سادگی و تســهیل تکالیف مودیان و همچنین تجربه و 
بازخورد مثبت دریافتی از مودیان، ســازمان امور مالیاتی کشور در نظر 
دارد تا مهلت ارســال )اصلاح، تکمیل و استرداد( اظهارنامه پیش فرض 

مالیات بر ارزش افزوده دوره تابستان ۱۴۰۳ را تمدید کند.
گفتنی است، پیش نویس بخشــنامه  مربوطه در بســتر اطلاع رسانی 
ســازمان امور مالیاتی کشور به نشــانی www.intamedia.ir جهت 

اطلاع و اظهارنظر فعالان اقتصادی قرار گرفته است.

 جلسه مجلس با واردکنندگان خودرو
وی تصادفی ممنوع است واردات خودر

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس با اشــاره به برنامه برگزاری 
جلســه این کمیســیون با واردکنندگان خودرو گفت: خودروهای کار 
کرده وارداتــی نباید تصادفی بوده و بایــد دارای خدمات پس از فروش 
باشد. حســنعلی محمدی درباره واردات خودروهای دست دوم گفت: 
منشــأ واردات خودروهای دســت دوم مشخص نیســت و مواردی از 
ســوی بانک مرکزی مطرح شــد و روز یکشــنبه آتــی واردکنندگان 
خودرو به کمیســیون می آیند تا نهایت همکاری برای برداشتن موانع 
صورت گیرد.وی افــزود: در خصــوص واردات خودروی دســت دوم 
معضلاتی داریم این در حالی اســت که تولیدکنندگان در داخل توان 

برطرف کردن نیاز مردم را ندارند.
محمدی با بیان اینکه خودرو کالایی ســرمایه ای تلقی می شود، گفت: 
تولیدکنندگان و خودروســازان بیان می کنند که با ضرر و زیان انباشته 
روبه رو هســتیم و مردم نیز از تحویل و کیفیت خودرو ناراضی هستند. 

همچنین با نارضایتی فعالان و شاغلان صنعت خودرو روبه رو هستیم.
وی در مصاحبه رادیویی افــزود: باید راهکاری ارائــه دهیم تا زنجیره 

تولید خودرو آسیب نبیند و رضایت مردم جلب شود.

محمدی با بیان اینکه کشورهای توســعه یافته نیز خودروی کارکرده 
را وارد می کنند، گفت: این مسئله شــرایط خاصی دارد. خودروها نباید 

تصادفی باشند و از طرفی باید خدمات پس از فروش داشته باشند.
وی اضافه کرد: باید به ســمتی برویم که از تکنولوژی روز دنیا استفاده 
کنیم؛ چون خودروهایی فرسوده هســتند و باید از رده خارج شوند و در 

مقابل باید انگیزه تشویقی برای مردم ایجاد کنیم.
این نماینده مجلس تصریح کرد: وقتی میزان عرضه و تقاضا برابری کند 
و میزان عرضــه فزونی گیرد، قطعاً تولیدکننده هــا وارد فرایند کیفی و 

قیمتی می شوند.

وزیر صمت: 
شورای عالی صادراتی با هدف توسعه تجارت 

خارجی احیا شود 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر تنوع ســبد صادراتی کشــور، 
پیشنهاد احیای شورای عالی صادرات را با هدف توسعه تجارت خارجی 

ارائه داد.
»ســید محمــد اتابــک« در مراســم روز ملــی صــادرات، افــزود: 
ناهماهنگی های بین  ســازمانی در میــزان صادرات تاثیر مســتقیم 
گذاشــته اســت.وی تاکید کرد:  باید نهادهای متولی تجارت خارجی 
یعنی بانک مرکزی، وزارت صمت و وزارت اقتصاد برای حل مشــکلات 

صادرات جلسه تشکیل بدهند و برای حل آنها راهکار در نظر بگیرند.
وزیر صمت، صادرات را جــزو مولفه های اصلی ارتقای اقتصاد کشــور 
معرفی کرد و ادامه داد: فعالان اقتصــادی و مدیران دولتی بر این باورند 
که از برنامه هفتم توســعه فاصله گرفته ایم و لازم است برای جبران این 

موضوع اقدامات جدی در دستور کار خود قرار بدهیم.
اتابک تصریح کرد: بخشی از عقب ماندگی ما در تجارت خارجی ناشی از 

طرف سیاست گذار است.

وی با اشــاره به موقعیت اســتراتژیک ایران در منطقه، اظهار داشــت: 
موقعیت جغرافیایی ایران امکان رشد صادرات را ایجاد کرده است، این 
در حالی اســت که فقط نیم درصد صادرات جهان در اختیار ایران است 
و به نظر می رســد یکی از عوامل ناترازی تجاری به محدود بودن ســبد 

صادراتی ما باز می گردد.
وزیر صمت بر جبــران ناترازی تجاری در دولــت چهاردهم تاکید کرد 
و افزود: آمارها نشــان می دهد که در ۱۰ سال گذشــته به خام فروشی 
بســنده کردیم و این موضوع نشــان می دهد چندان برای تولید کالا با 
ارزش افزوده بالا برنامه ریزی نکردیم و محصولات صادراتی ما متمرکز 
شــده اســت و بر این نکته تاکید دارم که نباید این مســئله را به مثابه 
مزیت تلقی کنیم.به گفته اتابک؛ در ۱۰ ســال گذشــته ۴۸ درصد از 
کل صادرات ایران به ۵ کشــور صادر می شــد؛ اما امروز این عدد به ۷۳ 
درصد رســیده اســت به بیان دیگر فقط ۲۷ درصد از کل صادرات ما به 
کشــورهایی غیر از ۵مقصد اول صادراتی ما صادر می شــود و این آمار 

نشان می دهد که صادرات ما محدود است.
وزیر صمت با بیان اینکه سیاســت های ارزی همســو با توسعه تجارت 
نیستند، گفت: بسترسازی برای امضای پیمان های منطقه ای، امضای 
موافقتنامه های تجارت ترجیحی و رسیدن به تعرفه های کالایی، بدون 
تردید یک جانبه گرایــی در تجارت را حل خواهد کرد. وی با اشــاره به 
ظرفیت های ایــران در تولید کالاهای خدمات فنی و مهندســی، بیان 
کرد: صادرکنندگان در بسیاری از موارد معطل ضمانت نامه هستند اما 
این موضوع نبایــد در روند تجارت مانع ایجاد کنــد؛ امید داریم که این 

مشکل حل و در افزایش حجم صادرات تاثیر مثبت بگذارد.

بازار

خریدار  امســال اولیــن ســال پس از 
گسترش بریکس است که اجلاس سران آن 
از ۲۲ تا ۲۴ اکتبر در کازان روســیه برگزار 
خواهد شد؛ همزمان با این اجلاس، سیستم 
 BRICS( پرداخت جدیــد بریکس پــی
Pay( رونمایی شــده که توجهات زیادی را 
به خود جلب کرده اســت و بر تقویت روابط 
اقتصادی و تجاری بین کشورهای بریکس 

تاکید دارد.
روســیه که ریاســت گروه بریکــس را در 
ســال جاری برعهده دارد، از شرکای خود 
خواسته است تا برای مقابله با فشار سیاسی 
کشــورهای غربی پیش از اجلاس ســران 
بریکس در اواخــر ماه جــاری، جایگزینی 
برای صندوق بین المللــی پول ایجاد کنند. 
آنتون سیلوانوف، وزیر دارایی روسیه اظهار 
کرد: سیستم مالی جهانی توسط کشورهای 
غربی کنترل می شــود و بریکــس که ۳۷ 
درصد از اقتصاد جهانی را تشکیل می دهد، 

باید جایگزینی برای آن ایجاد کند.

سیستم پرداخت جدید
به گفته وب ســایت رســمی بریکس پی، 
این سیســتم پرداختی، به عنوان ســنگ 
بنای بالقوه برای پرداخت ها در کشــورهای 

مستقل و موفق توصیف می شود.
کارشناســان چینی اظهار کردند این ابتکار 
گزینه هــای پرداخت گســترده ای را برای 
تســویه کالاهــا و خدمات به کشــورهای 
بریکس ارائــه می دهد و روابــط اقتصادی 
آنها را مســتحکم تر می کند و همچنین این 
رویکرد ممکن اســت به کاهش اتکای بیش 
از حد به دلار آمریکا، متعادل کردن ســلطه 
دلار، تقویت تنوع مالی و تقویت اســتقلال 
اقتصادی در میان اعضــای بریکس و فراتر 

از آن کمک کند.
کشــورهای بریکس به طور فعال سیســتم 
پرداخــت بین المللــی جدید را توســعه 
خواهند داد و زیرســاخت جدید پرداخت 
فرامرزی مبتنی بر فناوری های پیشــرفته 
اســت و معاملات تجاری خارجی سریعتر 
و ارزان تــری را بــدون دخالــت خارجی 

امکان پذیر می کند.
بریکس پی، سیســتم پیام رسان پرداخت 
غیرمتمرکز و مســتقل اســت که توســط 
کشــورهای عضو بریکس در حال توســعه 
 )SWIFT( و قابل مقایســه با ســوئیفت
اروپاســت. بر اســاس داده های وب سایت 
رســمی بریکس پی، در روزهای پنجشنبه 
و جمعه هفته گذشته طی برگزاری مجمع 
تجاری بریکس در مرکز تجارت بین المللی 
در مسکو، کاربران در آزمایش فناوری های 

خرده فروشی بریکس پی شرکت کردند.
بریکس پی چندین ســال در حال توســعه 
بــوده اســت و بــر اســاس گزارش های 

منتشرشــده از رســانه ها، در اوایل ســال 
۲۰۱۹، کشــورهای بریکــس کار بر روی 
ایجاد سیستم پرداخت یکپارچه را به عنوان 
بخشــی از پلتفرم پرداخت خرده فروشی و 
حواله برای کشــورهای عضو آغــاز کردند. 
یک ســال بعــد، در دوازدهمیــن اجلاس 
ســران بریکس، مســکو بیانیــه ای در ۱۷ 
نوامبر ۲۰۲۰ منتشــر کرد و از ادامه کار بر 
روی همکاری سیســتم های پرداخت ملی، 
به ویژه، ایجاد گروه ویــژه پرداخت بریکس 
خبر داد و منتظر پیشــرفت بیشــتر در این 
زمینه بود.کارشناســان خاطرنشان کردند 
سیســتم پرداخت جدید - بریکس پی - در 
زمانی پدیدار می شــود که کشورها، به ویژه 
کشورهای در حال توســعه، به دنبال حفظ 
بهتر حاکمیــت اقتصادی خــود و در عین 

حال به دنبال گسترش همکاری هستند.
سونگ وی، استاد دانشکده روابط بین الملل 
و دیپلماسی دانشگاه مطالعات خارجی پکن 
اظهار کرد: به عنوان گروهی از کشــورهای 
بازارهای نوظهور، اهمیت راه اندازی چنین 
سیســتم پرداختی برای بریکس مشــهود 
است، این سیســتم پیامدهای عملی برای 
حفاظت از حاکمیت اقتصادی کشــورهای 
در حال توسعه و گســترش همکاری های 

اقتصادی و تجاری دارد.
به گفتــه گلوبــال تایمر، در حــال حاضر 
کشــورهای بریکــس یکــی از مهم ترین 
قدرت هــای اقتصادی در جهان هســتند. 
روســیه از اول ژانویه ســال جاری ریاست 
دوره ای بریکس بــرای ســال ۲۰۲۴ را بر 
عهده گرفــت. در همــان روز، عربســتان 
ســعودی، مصر، امــارات، ایــران و اتیوپی 
رسما به عنوان اعضای بریکس ملحق شدند 
و تعداد کشــورهای عضو را ۲ برابر کردند و 

از پنج به ۱۰ کشــور رساندند.سانگ گفت: 
این سیســتم پرداخــت جدیــد می تواند 
همکاری اقتصادی بین کشورهای بریکس 
را تعمیق بخشــد، تجارت و مشارکت های 
سرمایه گذاری را ارتقا دهد و به این کشورها 
اجازه دهد تــا از نفوذ اقتصــادی خود برای 
پیشــبرد بهبود اقتصاد جهانی اســتفاده 
کنند. علاوه بــر این، این سیســتم ممکن 
است به عنوان پایلوت همکاری چندجانبه، 
 )BRI( از جملــه ابتــکار کمربند و جــاده
باشــد و از آنجایی که ابتکار کمربند و جاده 
از توسعه با کیفیت بالا اســتقبال می کند و 
متمرکز بر تعمیق همکاری اقتصادی است، 
این انتظار وجود خواهد داشت که به دنبال 
راه هایی برای تســهیل تسویه حساب های 

سرمایه گذاری مرتبط با تجارت باشد.

روند دلارزدایی
کارشناســان چینــی می گوینــد: رونــد 
دلارزدایی در سال های اخیر به دلیل اعمال 
تحریم های مالــی آمریکا، شــتاب گرفته 
اســت. این تحریم ها باعث است شده برخی 
کشورها نتوانند با دلار تسویه حساب کنند 
و آنها را بــه دنبال سیســتم های پرداخت 

جایگزین به جای دلار سوق دهد.
به گفته کارشناســان، برای مدت طولانی، 
ایالات متحــده از هژمونــی دلاری خــود 
سوءاستفاده کرده است، بحران های داخلی 
را تغییــر داده و ثروت جهانی را با آســیب 
رســاندن به ثبات اقتصــادی و مالی و رفاه 

سایر کشورها به دست آورده است.
وانگ پنگ، پژوهشــگر دانشیار در آکادمی 
علــوم اجتماعی پکن اظهار کرد: اســتقرار 
سیســتم پرداخت بریکــس چالش مهمی 
برای تســلط دلار آمریکا ایجاد خواهد کرد. 

دلار آمریکا برای مدت طولانی، نقش تسلط 
را در سیســتم مالی بین المللی حفظ کرده 
و بسیاری از کشورها را در برابر ریسک های 
نرخ ارز و فشــارهای اقتصادی آسیب پذیر 
کــرده و اکنون سیســتم پرداخت بریکس 
به کاهش اتکا به دلار  و به کشــورهای عضو 
کمک کرده است و جایگزین های پرداخت 

مستقل و مطمئن تر در برابر آنها قرار دارد.
کارشناســان گفتند: چشــم انداز رقابتی 
متنــوع در تســویه حســاب تجــاری، 
ســرمایه گذاری و ذخایر برای تــوازن بهتر 
منافع همــه طرف ها مورد نیاز اســت. آنان 
خاطرنشان کردند این روش، شکل جدیدی 
از همکاری را بین کشــورها در ســطوح و 
مراحل مختلف توســعه با هــدف تقویت و 
ایجاد سیســتم پولی بین المللی فراگیرتر و 

متعادل تر ایجاد خواهد کرد.

رونمایی بریکس از سیستم 
پرداخت خود

بریکس پی، سیستم پرداخت جهانی مورد 
انتظار، به طــور رســمی در مجمع تجاری 
بریکس در مســکو راه اندازی شد و یک گام 
بزرگ رو بــه جلو در تکامــل تراکنش های 
مالی در میان کشــورهای عضــو این بلوک 
بود. پلتفرم پرداخت که بــرای تغییر نحوه 
حرکت پول در مرزهای اعضا طراحی شده 
است، به نظر می رســد جایگزینی مستقل و 
مقرون به صرفه برای سیستم های پرداخت 

بین المللی سنتی ارائه دهد.
بــه شــرکت کنندگان در انجمــن تجاری 
بریکــس بــرای نشــان دادن قابلیت های 
سیســتم بریکس پی، کارت های نمایشی 
از پیش بارگذاری شــده با ۵۰۰ روبل صادر 
شد که آنان می توانستند از آن در مکان های 

مختلف در مرکز تجارت جهانی اســتفاده 
کرد. رونمایی از بریکس پی، نقطه عطفی در 
تلاش این بلوک برای استقلال مالی بیشتر و 

دلارزدایی است.
هدف کشورهای بریکس با توسعه سیستم 
پرداخت مســتقل، کاهش اتــکای خود به 
موسســات مالی غربــی و ایجــاد معماری 
مالی غیرمتمرکزتر و مستحکم تر در سطح 
جهانی اســت. کنترل کامل بر منابع مالی 
برای دستیابی کشورها به حاکمیت واقعی 
ضروری اســت. گروه بریکس در مراســم 
راه اندازی سیستم پرداخت جدید گفت: این 
هدف از اهداف مشــترک بین کشورهایی 
است که برای سیاســت های مستقل و رفاه 

شهروندان خود تلاش می کنند.
برای به ثمر رســاندن پــروژه بریکس پی، 
ائتلافــی از شــرکت های فنــاوری، مالی، 
حقوقی و مشــاوره پرداخت بریکس ایجاد 
شــد. این کنسرســیوم به عنوان سازمان 
غیرمتمرکز خودمختــار )DAO( با رعایت 

مقررات هر کشور عضو فعالیت خواهد کرد.

نحوه پرداخت بریکس معاملات 
برون مرزی را ساده می کند

بریکس پی معاملات یکپارچــه را در میان 
کشــورهای عضو گروه بریکــس از جمله 
برزیل، روســیه، هنــد، چیــن و آفریقای 
جنوبی تســهیل و از فنــاوری بلاک چین 
و قراردادهــای هوشــمند بــرای امــکان 
تصمیم گیری شفاف و غیرمتمرکز استفاده 
می کند. ایــن پلتفرم می توانــد از ارزهای 
دیجیتال یا اســتیبل کوین های متصل به 
ارزهای ملی کشــورهای عضو پشــتیبانی 
کند. این روش به بریکس پی اجازه می دهد 
تا اتــکای خود به سیســتم های ســنتی را 
کاهش دهــد و هزینه های تراکنــش را به 

حداقل برساند.
به طور حیاتی، بریکس پی قابلیت همکاری 
بیــن سیســتم های پرداخــت مختلف در 
کشورهای عضو را تضمین می کند و کاربران 
می توانند بدون نیاز به واسطه های متعدد، 
تراکنش های برون مــرزی را انجام دهند. 
یکی از ویژگی های کلیدی این سیســتم، 
پایبندی آن بــه چارچوب هــای قانونی و 

نظارتی هر کشور عضو است.
این سیســتم معاملات ســریع و کم هزینه 
را امکان پذیــر می کنــد و می تواند تجارت 
و ســرمایه گــذاری را در بین کشــورهای 
بریکس افزایش دهد. در یک نمایش عملی 
در اجلاس، کاربران توانســتند با اســتفاده 
از کــد QR در پرداخت بریکــس ثبت نام 
کنند. شرکت کنندگان ســپس از وجوه از 
پیش بارگذاری شــده بــرای خرید اقلامی 
مانند نوشیدنی و ســوغاتی در تالار تجاری 

استفاده کردند.

با خروج دولت از خودروسازی همه راه ها باز خواهد شد

و  ارز اشخاص، شاه کلید قفل واردات خودر

خریدار   دبیــر انجمــن واردکنندگان 
خودرو بیان کرد: تمام مباحــث مربوط به 
واردات خــودروی نو و کارکــرده یک نکته 
دارد که آن هم ارز اشــخاص اســت. قبل از 
ســال ۹۴ واردات خودرو و ســایر امور با ارز 
اشخاص انجام می شــد و بانک مرکزی ارز 
اشخاص را به رســمیت می شناخت و کارها 

هم درست پیش می رفت.
 واردات خودروهــای کارکــرده بــا وجود 
مخالفت های بسیار، سرانجام توسط دولت 
سیزدهم و در قالب لایحه به مجلس ارسال 
و با رای موافق نماینــدگان به قانون تبدیل 
شد. در روزهای پایانی عمر دولت سیزدهم 
نیز آیین نامه جنجالی آن منتشر شد و حالا 
اجرای این قانون به دوش دولت پزشــکیان 

افتاده است.
بازار خودرو و افکار عمومــی منتظر تحقق 
این قانون هســتند و طرح ســوال در مورد 
زمان اجرایــی شــدن واردات خودروهای 
کارکرده هم به پرسش های ثابت خبرنگاران 
از مســئولان دولت چهاردهم تبدیل شده 

است. 
سابق بر این محمد اتابک، وزیر صمت 
در مورد این موضــوع صحبت و اعلام 
کرد که آیین نامــه واردات خودروهای 
کارکرده باید اصلاح شود و با بخشنامه 
موجود ممکن اســت پول مردم از بین 

برود. به تازگی هــم فاطمه مهاجرانی، 
ســخنگوی دولت اظهارنظری در این 
رابطه داشــته که به نظرمی رسد با این 
اظهارنظر دولت جدید هم مانند دولت 
سابق، اســتارت بهانه گیری ها و تعلل 
در مــورد واردات خودروهای کارکرده 

را زده است.
ســخنگوی دولت در این رابطه گفته است 
که »اصل بــر حمایت از تولیــدات داخلی 
است، ولی حق مردم اســت که از خودروی 

خارجی استفاده کنند. 
تجمعی از درخواست برای واردات داریم که 

این فرایند آغاز شده است.
 برای خودروهای کارکرده بحث زیاد اســت 
که این با شــأن مردم همخوانی دارد یا نه؟ 
این مطالبه وجــود دارد و دولــت در حال 
برطرف کردن موانع واردات اســت. واردات 
خودروهای کارکرده قانون اســت و در حال 
بررسی برای اجراســت ولی بحث این است 
که این مساله با شــأن مردم همخوانی دارد 

یا نه.«
در همین زمینه در گفتگــو با مهدی دادفر، 
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو، سوالاتی 
در مــورد نوع مواجــه دولــت چهاردهم با 
بحث واردات خودروهای کارکرده و ســایر 
موضوعات مرتبط بــا معضل خودرو مطرح 

کرده است که در ادامه می خوانید.

  با اظهارنظرهایی که مسئولان دولت 
چهاردهم دارند به نظر می رسد روند 
واردات خودروهای کارکرده همچنان 
بلاتکلیف بماند، این موضوع را چطور 

ارزیابی می کنید؟  
تمام مباحث مربوط بــه واردات خودروی 
نو و کارکرده یک نکته دارد کــه آن هم ارز 
اشخاص اســت. قبل از ســال ۹۴ واردات 
خودرو و ســایر امور با ارز اشــخاص انجام 
می شــد و بانک مرکزی ارز اشــخاص را به 
رســمیت می شــناخت و کارها هم درست 

پیش می رفت.
در دوره ای که از ارز اشــخاص اســتفاده 
می کردیم، میــزان تورم کشــور کمتر و 
میزان دسترســی مردم به کالاها بیشــتر 
بود. باید در مورد این موضوع تصمیم کلی 
اتخاذ شود، چرا که فقط محدود به خودرو 
نیســت. متاســفانه عده ای رانت خوار که 
صاحبان قدرت و زور هســتند همیشــه 
مترصد فرصت هســتند تا آن چیزی را که 
به سود خودشان اســت را تبدیل به قانون 

کنند.
تا وقتی که ارز اشخاص به رسمیت شناخته 
نشــود، هیچ کاری نمی توان انجام داد، چرا 
که منابع ارزی محدود اســت. اصلا امکان 
ندارد که دولت بخواهــد با اتکا به ارز حاصل 
از صادرات نفــت، گاز و پتروشــیمی تمام 

کارها را پیش ببرد.
در نتیجــه چنین شــرایطی هم بــود که 
واردکننــدگان خــودرو از ارز حاصــل از 
صادرات پســته اســتفاده کردند، پســته 
را بردنــد و ارزان فروختنــد. صادرکننده  
تخصصی که پســته صادر می کــرد و ارز را 
به کشــور برمی گرداند، نمی توانست پسته 
را ارزان بفروشــد، اما کســانی کــه ارزان 
می فروختند سودشان را از ماشین می بردند 
و عین خیالشــان نبود. ضمن این که با این 
کار جایی کــه مزیت داشــتیم را )صادرات 

پسته( خراب کرده اند.

 از کدام مزیت ها می تــوان در روند 
واردات خودرو به کشور بهره گرفت؟

باید امور مربوط بــه خودرو را بــا تاکید بر 
آمایش سرزمین و مزیت ها حل کرد. خودرو 
در کشور ما تبدیل به کالای سرمایه ای شده 
است و ســرزمین ما به خودرو نیاز دارد تا از 

این حالت خارج شود. 
مردم کشــور ما چه در داخل و چه در خارج 
مقدار زیــادی ارز دارند و این مزیت اســت. 
میزان مهاجران ایرانی زیاد است و بالغ بر ۸ 
میلیون ایرانی در خارج از کشور هستند که 
این هم برای ما مزیت است و می توان از این 
موارد در بحث واردات خــودرو بهره گرفت. 
دولت اجازه بدهد واردات خودرو برای همه 
آزاد باشــد تا عرضه افزایش یابــد و کالا از 

حالت سرمایه ای خارج شود.

 گفته می شــود که اگــر واردات 
خودروهای نو با سرعت بیشتری انجام 
شود و پاسخگوی تقاضا باشد، به نوعی 
کنار  کارکرده  خودروهــای  واردات 

گذاشته می شود، نظر شما چیست؟ 
بله، این اتفاق می افتد، اما باید ســه نکته را 
در مورد خودروهای کارکرده درنظربگیریم، 
خرید و فــروش خــودروی کارکــرده در 
همه دنیا حتی آمریــکا رواج دارد. به دلیل 
افــت قیمــت شــدیدی کــه خودروهای 
کارکــرده پیدا می کنند، بســیاری از مردم 
تمایل به خرید ایــن ماشــین ها دارند و با 
کمترین هزینه می تواننــد صاحب بهترین 

خودروهای روز دنیا شوند. 
مورد بعدی هم تعهدات فروشــنده نسبت 
به خریدار اســت، شــما وقتــی از کمپانی 
خودرو  بخرید و مشکل داشــته باشد، باید 
مداوم شــکایت و پیگیری کنید و آخر سر 
هم پاســخگو نیســتند، اما اگر از شخصی، 

خودروی دارای ایراد بخرید، فرد مجبور به 
حضور در دادسرا و پاسخگویی است، چون 
به عنــوان جرم کیفری پیگیری می شــود؛ 
بنابرایــن امنیت در معامــلات خودروهای 

کارکرده بالاتر است.
همچنیــن واردات خودروهــای کارکرده 
می تواند بر قیمت خودرو در بازار اثر بگذارد 
و این بازار حبابی خــودرو را که با دلار ۱۱۰ 
هزار تومانــی قیمت می خورد را بشــکند 
و قیمت ها کمتــر از دلار ۶۰ هــزار تومانی 

می شود.

چه پیشــنهادی به دولت چهاردهم 
درخصوص معضل خودرو دارید؟

واقعیت این اســت کــه هر دولتــی بتواند 
موضوع خــودرو در کشــور را حــل کند، 
می تواند بــه تمــام موضوعــات در ایران 
فائق آیــد، چــون خــودرو پیچیدگی ها و 
سختی های خاصی دارد. همه دولت ها ابتدا 
با زور و طمطراق به ســراغ مســئله خودرو 
می آیند، اما عمر دولتشــان تمام می شود و 
بدون عملکردی در این زمینه خداحافظی 
می کننــد و می روند.مســئله خــودرو به 
راحتــی قابل حل اســت، اما شــجاعت 
زیادی می خواهــد. اگر دولتــی از درون 
خود به قطع و یقین برســد که باید با این 
اختاپوس که باعث نارضایتی شدید مردم 
شده اســت، مقابله کند، موفق می شود و 
کار نشدنی نیست؛ اما دولت باید بداند که 
برخی با عناوین مثبتی چــون حمایت از 

تولید داخل مانع خواهند شد.
به محض خــروج دولت از خودروســازی و 
فروش ســهام اندک خود، همــه راه ها باز 
خواهد شــد، چون کارکنــان دولت دیگر 
نمی توانند آنجــا مامور شــوند. همچنین 
نماینــدگان مجلس نیز بایــد از دخالت در 
انتصابات مدیران و کارکنان شــرکت های 

خودروسازی دست بکشند.
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مدیرکل هواشناسی استان تهران اعلام کرد
ایستگاه هواشناسی مرکز پایتخت در خطر 

پیامدهای »بلندمرتبه سازی«
مدیرکل هواشناســی اســتان تهــران گفت: ایســتگاه هواشناســی 
ژئوفیزیک دانشــگاه تهــران به عنوان تنها ایســتگاه هواشناســی در 
منطقه مرکزی شــهر با ســابقه ۶۰ ســال فعالیت، در خطر پیامدهای 

بلندمرتبه سازی است.
مازیار غلامی مدیرکل هواشناسی اســتان تهران گفت: یکی از وظایف 
ذاتی ســازمان هواشناســی کشــور و ادارات کل هواشناسی استان ها 
اندازه گیری کمیت های هواشناســی و پایش جو به کمک ایستگاه های 

هواشناسی است.
وی افزود: این ایســتگاه ها با ثبت پارامترهای جوی، داده ها و اطلاعاتی 
تولیــد می کنند کــه از آن ها برای صــدور پیش بینی و هشــدارهای 
هواشناسی با هدف حفاظت از جان و مال مردم از خطر مخاطرات جوی 
استفاده می شــود و ایستگاه هواشناسی مؤسســه ژئوفیزیک دانشگاه 
تهــران تنها ایســتگاه هواشناســی در منطقه مرکزی شــهر تهران با 
پشتوانه بالغ بر ۶۰ سال آمار هواشناسی است که بعد از ایستگاه مهرآباد 

قدیمی ترین ایستگاه هواشناسی تهران است.
غلامی بلندمرتبه ســازی در اطراف ایســتگاه هواشناسی ژئوفیزیک و 
عدم رعایت حریم ایستگاه را منجر به خطا در تولید داده های حاکمیتی 
کشــور دانســت که می تواند منجر به خطا در پیش بینی و هشدارهای 

هواشناسی در پایتخت شود.

صندوق بازنشستگی کشوری ۴۰۳ هزار ورثه 
حقوق بگیر دارد

آمارها نشــان می دهد صندوق بازنشستگی کشــوری تا پایان خرداد 
امسال بیش از ۴۰۳ هزار ورثه حقوق بگیر دارد.

 یکی از دغدغه های شاغلین، حقوق و مزایای دوران بازنشستگی آن ها 
است. البته همه افراد علاوه بر خودشــان قصد دارند خانواده آن ها نیز 
مورد حمایت قرار بگیرند و بتوانند از مستمری برخوردار باشند. قانون 
نیز در همین راســتا و جهت حمایت از خانواده بیمه شدگان، حقوقی را 
تحت عنوان مستمری یا وظیفه برای شــان در نظر می گیرد و در زمان 

مشخص به آن ها پرداخت خواهد کرد.
بر اساس قانون در صورت فوت افراد شاغل، بازنشســته یا از کار افتاده 
که بیمه شده اصلی محسوب می شــوند بازماندگان آن ها که در کفالت 
متوفی بیمه شــده باشــند می توانند مســتمری دریافت کنند. البته 
مستمری بگیر به آن دسته از افرادی گفته می شود که مشغول کار بوده 

و قبل از بازنشستگی به دلایل پزشکی از کار افتاده می شوند.
اما در مورد وراث وظیفه بگیر باید گفت که پس از فوت بیمه شده اصلی، 
بازماندگان وی از جمله پدر، مادر، همسر، فرزند و نوادگانی که پدرشان 
فوت شده و کفالت آن ها با فرد متوفی بوده اســت به شرح زیر مشمول 

حق وظیفه خواهند شد:
همسر یا همسران دائمی بازنشسته مرد

همسر دائمی بازنشسته زن، البته در صورتی که از کار افتاده کلی بوده و 
تحت تکفل متوفی باشد.

فرزندان و نوادگان پسر تا زمانی که به سن ۲۰ سال تمام برسند یا اگر به 
تحصیل تمام وقت در دانشگاه یا مؤسسه عالی اشتغال دارند تا سن ۲۶ 

سال تمام و یا تا زمانی که از کار افتاده کلی شوند.

پدر و مادر تحت تکفل در صورتی که ســن پدر از ۶۰ ســال تمام و سن 
مادر از ۵۰ سال تمام تجاوز کرده باشد و یا اینکه از کار افتاده کلی بوده و 

در زمان فوت بیمه شده اصلی تحت تکفل وی قرار داشته اند.
همچنین باید گفت اگر پدر و مادری که هر دو آن ها بازنشسته هستند 
فوت کنند فرزندان آن ها می توانند با رعایت مقررات از حقوق وظیفه هر 
دو آن ها استفاده کنند.بر اساس گزارش صندوق بازنشستگی کشوری، 
آمار موجــود وراث وظیفه بگیر این صندوق به تفکیــک تعداد ورثه در 
پایان خردادماه ۱۴۰۳ نشان می دهد که این صندوق بیش از ۴۰۳ هزار 

ورثه حقوق بگیر دارد.
منظور از تعداد ورثه، تعداد وراث حائز شــرایطی اســت که از یک دفتر 
کل حقوق دریافت می کنند. این آمار همچنین نشــان می دهد که هر 
دفتر کل، چند ورثه حائز شرایط دارد که حقوقِ افراد متوفی را دریافت 
می کنند.همچنین تعداد دفاتر کل که تک ورثه هستند سهم بیشتری 

از جامعه وراث حقوق بگیر صندوق را شامل می شوند.
شایان ذکر اســت، حقوق فرد متوفی به طور مســاوی بین ورثه قانونی 
حائز شرایط وی تقســیم می شــود و در صورت حذف هرکدام از ورثه، 

سهم ایشان نیز بین سایر وراث تقسیم خواهد شد.
همچنین در این گزارش مجموع تعداد افرادی که از دو دفتر کل حقوق 
دریافت کرده و فرزندانی که حقــوق پدر و مادر خود را همزمان دریافت 
می کنند به علاوه بانوان بازنشســته ای که حقوق همسر متوفی خود را 

نیز دریافت می کنند ۴۴ هزار و ۵۹۵ هزار نفر است.

سخنگوی سازمان تعزیرات:
وش اجباری نان  سبزیجات و کنجدی باب  فر

شده است
سخنگوی ســازمان تعزیرات حکومتی گفت: اخیرا فروش نان اجباری 
باب شده اســت و برخی نانوایی ها مردم را ملزم می کنند که نان های با 
ســبزیجات یا کنجدی و ... بخرند که تخلف است و با متخلفین برخورد 
خواهد شد.محمدعلی اسفنانی درباره ورود سازمان تعزیرات به افزایش 
قیمت نان در نانوایی های سطح شهر تهران گفت: دریافت وجه اضافه بر 

تعرفه در هر صنفی تخلف است.
وی افرود: اگر نانوایی ها نرخ های مصوب نــان در تهران را رعایت نکنند 
و اقدام به فروش نان با قیمت های دلخواه کنند، سازمان تعزیرات ورود 

می کند و با نانوایی های متخلف برخورد خواهد کرد.
اســفنانی گفت: اخیرا هم فروش نان اجباری باب شــده است و برخی 
نانوایی ها مردم را ملزم می کنند که نان های با سبزیجات یا کنجدی  و ... 

بخرند که این کار تخلف است و با متخلفین برخورد خواهد شد. 

دیوار

خریدار  در غیــاب نظارت هــای دقیق 
و میدانــی، انجــام پیرســینگ در مراکز 
غیرتخصصــی و غیرمجاز ریســک ابتلا به 
بیماری هــای عفونی و هپاتیــت را افزایش 

داده است.
گوش، ابرو، لب، بینی و …! حالا موج نصب 
پیرسینگ های عجیب و غریب از دخترها به 
پسرها هم ســرایت کرده است. شاید دیدن 
این نوع مدها تا همین چندوقت پیش فقط 
در فضــای مجازی ممکن بود امــا حالا این 
ســبک مد آهسته آهســته جای خود را در 
بین برخی از جوانان آلامد هم باز کرده است. 
پیش از این بیشــتر دخترها مشتری نصب 
این حلقه هــای فلزی براق روی بدن شــان 
بودنــد اما حالا بــه قول خودشــان تیریپ 

پیرسینگ اسپرت شده و جنسیت ندارد!
طبیعــی اســت کــه انجــام جراحی های 
محدود زیبایی توســط پزشکان و جراحان 
عمومی انجام شــود اما حالا تعداد زیادی از 
آرایشگاه های زنانه و مردانه و در مواقعی هم 
داروخانه ها که نه پزشــک با تجربه دارند و 
نه متخصص زیبایی هســتند به راحتی کار 

نصب این پیرسینگ ها را انجام می دهند.
برخی از آنها هم مرزهای مشــتری مداری 
را جا به جــا کرده اند و اگــر بخواهید با یک 
در خواســت تلفنــی ناقابل ایــن کار را در 

منزل تان هم انجام می دهند.
اما چیزی که این میان کمتر به آن اهمیتی 
داده می شود توجه به مسائل بهداشتی این 
عمل به اصطلاح زیبایی اســت. گشتی در 
کلینیک های درمان عفونت های پوســتی 
خیلــی زود عواقب این ســهل انگاری را به 

رخ تان می کشد.

از نظارت خبری نیست
در کشور ما پزشکان عمومی یا متخصصان 
زیبایی کار نصب پیرسینگ را در مطب و به 
صورت سرپایی انجام می دهند، اما نرخشان 
چندان هم سرپایی نیســت، با تماسی که با 
یکی از کلینیک های شــمال تهران داشتیم 
مشخص می شــود که قیمت پیرسینگ هر 
ناحیه از بدن متفاوت است اما سوراخ کردن 
غضروف گوش و بینی حدود ۱۵۰ الی ۲۰۰ 

هزار تومان برایتان آب می خورد.
هرچند سوراخ کردن لب، ناف و … دردسر 
بیشتری دارد و به تبع آن قیمتش هم بالاتر 
می رود. نظام بازرســی در وزات بهداشــت 
چنــدان ممانعتــی از این نــوع عمل های 
محدود ندارد. شــاید هم می دانند متقاضی 
برای این کار خیلی بیشــتر از قبل شــده و 

هر چه باشــد کلینیک ها با رعایت بهداشت 
بیشتری اقدام به این عمل می کنند.

سهل انگاری نکنید
مینو محرز، رئیس ســابق مرکز تحقیقات 
ایدز ایــران در این خصــوص می گوید: در 
اوایل مد شدن و شایع شــدن برخی اعمال 
زیبایــی مانند تاتــو و پیرســینگ، گفته 
می شد که این اعمال می توانند خطر ابتلاء 
به ایــدز را افزایــش دهند و بــه دلیل عدم 
رعایت بهداشــت در برخی مراکز شــاهد 
ابتلای متقاضیان بــه بیماری های عفونی 
بودیم امــا در حال حاضر بــه دلیل رعایت 
دســتورالعمل های بهداشــتی در مراکــز 
زیبایی و آرایشــگاه ها، احتمــال ابتلاء به 
ویروس ایدز از طریق پیرسینگ کمتر شده 
است. اما به هر حال این نوع عمل ها همواره 
با ریســک هایی همراه هســتند که نباید با 

سهل انگاری از کنار آن ها گذر کرد.

هپاتیت در کمین شماست
محرز با بیان اینکــه در اعمال جراحی مانند 
پیرســینگ چون از سر ســوزن ها استفاده 
می شود رعایت بهداشــت باید به شدت مد 
نظر باشد توضیح می دهد: »از آنجاکه عمل 
ســوراخ کردن بدن توسط ابزارهای ساخته 
شده به دســت انســان انجام می شود، این 
لــوازم پایگاه مناســبی بــرای ویروس ها، 
باکتری ها و عفونت هاســت. اغلب مشاهده 
می شــود این عفونت ها در ســوراخ کردن 

بدن بــدون رعایــت بهداشــت می تواند 
بیماری هــای هپاتیــت B و C را در فــرد 

متقاضی ایجاد کند.«
این متخصص عفونی ادامه می دهد: »ما به 
هیچ عنوان انجام ایــن جراحی های زیبایی 
را بدون خطرنمــی دانیم اما آرایشــگاه ها 
و مراکز زیبایی که کارهایــی از قبیل تاتو و 
پیرســینگ انجام می دهند، وســایل تیز و 
برنده را که برای مشتریان استفاده می کنند 
که باید کاملًا با الــکل ضدعفونی کنند و یا 
اینکه برای هر مشــتری از وســیله جدید 
ضدعفونی شده استفاده کنند. در واقع دو بار 
مصرف کردن یک وسیله برای چند مشتری 
احتمال ابتلاء به ایدز و سایر بیماری ها را به 

شدت بالا می برد.«

ضرورت استفاده از سوزن
 یک بار مصرف

این متخصص بیماری های عفونی می گوید 
در برخی از مراکز آلــوده این عمل می تواند 
زمینــه ابتــلاء بــه بیماری هــای عفونی 
خطرناک باشد که فرد تا مدت ها درگیر آن 
خواهد بود: »بســیار ضروری است افرادی 
که قصد انجام کارهــای زیبایی مانند تاتو و 
پیرسینگ را دارند باید به ارائه دهندگان این 
خدمات یادآوری کنند که از وســایل یکبار 
مصرف و بهداشــتی برای آنها استفاده شود 
تا میزان ابتــلاء به بیماری به صفر برســد. 
هرچند امروزه ویروس ایدز از راه هایی چون 
سرنگ مشترک در معتادان، از مادر آلوده به 

جنین و تماس جنســی انتقال پیدا می کند 
اما ممکن است استفاده مکرر از سوزن های 
تتو و پیرســینگ آلوده فرد را به این بیماری 
یا دیگر بیماری های عفونی پوســتی مبتلا 

کند. 
توصیه ما این اســت که جوان هــا کمتر به 
ســراغ این مدها که با ریســک های جدی 
همراه هســتند بروند و با یک سهل انگاری 

سلامت خود را از دست ندهند.«

پدیده ای به نام مهمانی تاتو 
و پیرسینگ!

آمار می گوید جوان های کم سن و سالی که 
به پیرسینگ حساســیت نشان داده و دچار 
اگزمای شدید پوستی شــده اند از مراجعان 
دائمی کلینیک هــای درمــان بیماری ها 
عفونی پوســتی هســتند. »دکتــر مؤید 
علویان« رئیس ســابق شبکه هپاتیت ایران 
در این باره می گوید: »یکی از شــایع ترین 
علل ابتــلای خانم ها به هپاتیــت C، انجام 
اعمال زیبایــی مانند تاتو و پیرســینگ و 
استفاده از ســوزن های غیر بهداشتی است. 
در آقایان نیز گزارشاتی از ابتلاء به هپاتیت 
به دلیل تاتوی دسته جمعی و در مهمانی ها 
وجود دارد. خطر ابتلاء به هپاتیت بر اثر تاتو 
و پیرســینگ، به میزان تهاجمی بودن آن 
نیز بســتگی دارد یعنی هر چه قدر عمیق تر 
باشــد و بیشــتر با خون در ارتباط باشــد، 
احتمال ابتلاء به هپاتیت در افراد هم بیشتر 

می شود.«

این پزشــک متخصص هپایتت می گوید: 
»اگر افراد برای انجام تاتو و پیرســینگ به 
مراکزی مراجعه کنند کــه ارائه کنندگان 
خدمات، بهداشت را رعایت نکنند و آموزش 
ندیده باشــند احتمال ابتلاء بــه هپاتیت 
بالاتر می رود زیرا برخی دستگاه های تاتو و 
پیرســینگ با خون آلوده می شود، بنابراین 
برای هر فرد باید سوزن ها جدا استفاده شود 
که البته این امر کمتر در طول این کار مورد 

توجه قرار می گیرد.«

این خونریزی های دردسر ساز
علویان اعتقــاد دارد کــه متقاضیان انجام 
نصب پیرســینگ بیشتر ریســک ابتلاء به 
بیماری هپاتیــت را دارنــد: »اینکه گفته 
می شــود احتمال ابتلاء به ایدز بــر اثر تاتو 
و پیرســینگ کمتــر از هپاتیت اســت، به 
این دلیل اســت که در کل میــزان ابتلاء به 
هپاتیت در کشور نســبت به میزان ابتلاء به 
ایدز بیشتر اســت، بنابراین خطر انتقال آن 
نیز از طریق تاتو و ســایر اعمال زیبایی که با 
خون ســر و کار دارند افزایش دارد. در نصب 
پیرســینگ خونریزی اتفــاق می افتد. در 
برخی از بافت ها مانند نــاف و ابرو احتمال 
این خونریزی ها بیشــتر اســت در نتیجه 
احتمال بروز عفونت نیز بالاتــر می رود. به 
خانم ها و آقایان توصیــه می کنیم تا جایی 
که امــکان دارد از انجام ایــن اعمال پرهیز 
کنند و در صورت انجــام این اعمال حتماً به 
مراکز مطمئن بروند چون اگر اعمال زیبایی 
در مراکز بهداشــتی صورت بگیرند، ریسک 
ابتــلاء به ایــدز و هپاتیت کاهــش خواهد 

یافت.«

ریسک عفونت را به جان نخرید
تبعات انجام نصب پیرســینگ به همین جا 
ختم نمی شود. »امیرهوشــنگ احسانی« 
متخصــص پوســت و عضو هیــأت مدیره 
دانشــگاه علوم پزشــکی تهران دو دســته 
عوارض را برای این کار بیــان می کند: »از 
عوارض این عمل ابتــدا باید به عفونت هایی 
که وارد فضای زیر پوســت می شــود اشاره 
کنیم که اغلب ایــن عارضه ها با زخم همراه 
اســت و دیگری نیز حساسیت های ناشی از 
این عمل کوچک هســتند که ممکن است 
دردسرهای زیادی داشته باشند. عفونت ها 
می توانند از انواع ســاده ای مثل زرد زخم و 
تب خال باشــند یا عفونت هــای خطرناکی 
مثل HBS )هپاتیت هــا( و HIV )ایدز( که 

البته به ندرت اتفاق می افتند. 

خریــدار  شــاید یکــی از چالش های 
بیمارســتان های کشــور در ارائه خدمات 
درمانی بــا کیفیت به بیماران، فرســودگی 
تجهیزات باشد که با مشکلات زیادی برای 

ارائه دهندگان خدمت همراه شده است.
 وقتی موضوع تجهیزات بیمارســتانی را با 
پرسنل و کادر درمان مطرح می کنیم، تازه 
متوجه عمــق فاجعه در بیمارســتان های 

کشور می شویم.
“آنقــدر وســایل، تجهیــزات و تخت هــا 
فرســوده اند که کار ما به شدت سخت شده. 
به دلیل فرســوده بودن تجهیزات، معمولاً 
کارهای بیشــتری را باید به صورت دستی 
انجــام دهیم. ایــن کارها وقتــی در طول 
شــیفت های طولانی چند بار تکرار شوند، 

خستگی ما را غیرقابل تحمل می کند.”
این بخشــی از تجربه پرســتاری است که 
در بیمارســتانی کار می کند که تجهیزات 
فرســوده ای دارد. پرســتار دیگــری در 
این باره می گویــد: اگر تجهیــزات خراب 
شــوند، قطعــات جایگزین یا دسترســی 
به دســتگاه های جدید نداریــم. بنابراین 
مجبوریم با همان تجهیــزات کار کنیم یا از 
تجهیزات مشترک اســتفاده کنیم که روند 
کار را کندتــر می کند. تجهیزات فرســوده 
نه تنها برای بیماران خطرســاز است، بلکه 
برای خود ما هم می تواند خطرناک باشــد. 
کار کردن در چنین شرایطی یک جنگ هر 

روزه اســت. از طرفی باید با استرس و فشار 
روانی ناشی از خرابی تجهیزات کنار بیاییم 
و از طرف دیگر باید تــلاش کنیم تا بهترین 

خدمات را به بیماران ارائه دهیم.

مشکلات فرسودگی تجهیزات 
بیمارستانی

فرسودگی تجهیزات فشــار کاری زیادی بر 
کادر درمان وارد ســاخته است. تجهیزات 
فرســوده و قدیمی ممکن اســت عملکرد 
درستی نداشته باشند، این موضوع می تواند 
به تشــخیص های نادرســت یا حتی بروز 
آسیب های بیشتر برای بیماران منجر شود. 
برای مثــال، دســتگاه های تصویربرداری 
اگر به خوبی کالیبره نشــده باشند، تصاویر 
دقیقــی ارائــه نمی دهنــد و می توانند به 
تشخیص های اشتباه منجر شوند. همچنین 
امکان خرابی تجهیزات فرسوده در شرایط 
اضطراری وجود دارد و ایــن می تواند جان 

بیماران را در معرض خطر قرار دهد.
از ســوی دیگر تجهیزات فرســوده ممکن 
اســت باعث افزایش زمان انتظــار بیماران 
برای دریافت درمان شــوند، زیرا خرابی ها و 
نیاز به تعمیر مداوم موجب اختلال در ارائه 
خدمات می شود. تجهیزات فرسوده نیاز به 
تعمیر و نگهداری مکــرر دارند که می تواند 
هزینه هــای بالایی را برای بیمارســتان ها 
ایجاد کند. در برخی از مــوارد این هزینه ها 

هزینه هــای  از  بیشــتر  بلندمــدت  در 
سرمایه گذاری در تجهیزات جدید است.

نیاز به بیمارستان در مناطق
 محروم کشور

همایــون ســامه یــح نجف آبــادی عضو 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در این 
باره می گوید: اســتاندارد پرستار نسبت به 
تخت متأسفانه در کشور ما رعایت نمی شود. 
کادر درمان در حــال تجربه فشــار کاری 

زیادی هستند.
وی ادامه می دهد: دولت سیزدهم حدود ۱۷ 
هزار تخت به مجموع تخت های بیمارستانی 
کشــور اضافه کرد و امیدواریم در ادامه این 
مسیر و در آینده ای نزدیک، چند هزار تخت 
بیمارســتانی جدید به سیســتم بهداشت 
و درمان کشــور اضافه شــود. تمرکز دولت 

ســیزدهم بر اتمام پروژه هــای نیمه تمام 
دولت های قبل در حوزه سلامت بود. دولت 
چهاردهم و وزیر بهداشــت این دولت نیز به 
دنبال پیگیری همین منطق یعنی تکمیل 
پروژه های نیمه تمام اســت. در مرحله بعد 
باید پروژه هــای جدید در حوزه ســاخت 
مراکز درمانی شروع شود. اما با وجود اینکه 
تعداد زیادی تخت بیمارستانی وارد سیستم 
بهداشتی کشور شده است، اما میزان کمبود 
در بیمارســتان ها خصوصاً مناطق محروم 
به شدت احساس می شــود. امیدواریم که 
اوضاع اقتصادی کشــور به گونه ای باشد که 
مراکز درمانی بیشتری با استخدام گسترده 
کادر درمان ساخته شود. در این حالت است 
که به بیماران در شــرایط بهتری رسیدگی 

می شود.

تخت خالی برای انتقال بیمار نیست!
در مواردی دیده می شود که بیماران بعد از 
دریافت خدمات از اورژانس به سایر بخش ها 
منتقل نشــده اند زیرا تخت خالی برای آنها 
نبوده اســت. خانواده یکی از بیماران در این 
باره می گوید: مــا به بیمارســتان مراجعه 
کردیم، چون وضعیت بیمــاری اش وخیم 
بود و فوراً نیاز به درمان داشت. در اورژانس، 
پرستاران و پزشــکان تلاش زیادی کردند 
تا به او کمک کنند و اوضاعش پایدار شــد، 
اما وقتی قرار شــد به بخش دیگری منتقل 

شود، گفتند که تخت خالی نیست. به خاطر 
نبودن تخت، مجبور شــدیم ســاعت های 
طولانی در بخــش اورژانس که همیشــه 
پر سر و صدا و شلوغ اســت، بمانیم. ما مدام 
از یک بخش بــه بخش دیگــر می رفتیم تا 
پیگیر وضعیتش باشــیم. در نهایت مجبور 
شــدیم بیمارمان را به بیمارستان دیگری 
منتقل کنیم.در صورت نبــود تخت خالی، 
بیمارســتان ها مجبورنــد بیمــاران را به 
بیمارســتان های دیگر منتقل کنند که این 
می تواند موجب تأخیــر در درمان و افزایش 
هزینه ها شــود. کمبود تخت باعث می شود 
بیماران برای دریافت مراقبت های پزشکی 
در بخش هــای مختلف بیمارســتان مانند 
اورژانــس، اتاق های جراحــی و بخش های 
بســتری، مدت زمــان طولانی تری منتظر 
بمانند. از ســوی دیگــر زمانی کــه تعداد 
تخت هــای موجود کمتــر از نیاز باشــد، 
بیمارستان ها مجبور می شــوند بیماران را 
زودتر از موعد ترخیص کنند تا تخت ها برای 
بیماران جدید آزاد شود. این می تواند باعث 
شود که بیماران بدون تکمیل کامل درمان 
خود، مرخص شــوند و در نتیجه، احتمال 

نیاز به بستری مجدد بیشتر شود.
بابک قرائی مقــدم متخصص جراحی مغز و 
اعصاب در این خصوص می گوید: بر اساس 
استاندارد جهانی، تعداد تخت بیمارستانی 

به نسبت جمعیت کشور پایین است.

رییس پلیس راهور پایتخت از ۱۲ هــزار اعمال قانون 
برای خودروهای دودزا در پایتخت خبر داد و گفت: ۹۰ 

درصد موتورسیکلت های تهران فرسوده است.
 سردار سید ابوالفضل موسوی پور، رئیس پلیس راهور 
پایتخت گفت: در برخــورد با خودروهــای دودزا با ۳ 
موضوع دودزا، نقص فنی، معاینه فنی، رو به رو هستیم.

سردار موســوی پور با بیان اینکه سلامت فنی خودرو 
و معاینه فنی وســایل نقلیه هم از نظر ایمنی خودرو و 
تصادفات و هم از نظر آلایندگی های زیست محیطی از 
اهمیت بالایی برخوردار اســت، گفت: در ۶ ماه نخست 
ســال جاری حدود ۱۲ هزار دســتگاه از خودروهای 
دودزا اعمال قانون شــده اند که این آمار نسبت به سال 
گذشــته که ۹۷۱۲ فقره معادل ۲۰ درصــد افزایش 

داشته است.

سردار موسوی پور گفت: در شش ماهه سال 
۱۴۰۳ تعــداد ۹۵۳۶۵ مورد اعمال قانون در 
خصوص نقص فنی خودروها داشــته ایم که 
نسبت به سال گذشته ۱۴ درصد رشد داشته 

است.
رئیــس پلیس راهــور تهران بــزرگ خاطر 
نشــان کرد: ایجاد گشت مشــترک، تست 

کنار معابر، معاینه فنی خودروهای ســنگین، استقرار 
تیم ها در بزرگراه های مهمی چون آزادگان و اخذ تست 
آلایندگــی از خودروهای دودزا و ابطــال معاینه فنی 
خودروهای فاقد شــرایط از دیگر اقدامات پلیس راهور 
تهران بزرگ در خصوص برخورد بــا خودروهای فاقد 

معاینه فنی و دودزا است.
وی گفت: ۹ میلیون موتورســیکلت و خودرو در تهران 

تردد می کنند که ۳۵۰ هــزار خودرو فقط از 
آزادراه تهــران کرج تردد دارنــد. همچنین 

روزانه ۲۱ میلیون سفر در شهر تهران داریم.
وی افزود: مصرف ســوخت موتورسیکلت ها 
۲ برابر میانگین جهانی اســت. این در حالی 
است که ۹۰ درصد از موتورهایی که در سطح 
شهر تردد می کنند فرســوده هستند. البته 
مصرف سوخت روزانه موتور طی یک سال گذشته ۲۰ 

درصد افزایش پیدا کرده است.
سردار موسوی پور گفت: بین ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار موتور 
ســیکلت در بحث پیک موتوری در شهر تهران فعالیت 
دارند که تصمیم داریم به سراغ آنها رفته و طرح ایمنی 
و ســلامت را در خصوص آنها اجرایی کنیــم. که البته 
ادارات و ســازمان ها خیلی در این مهــم می توانند به 

پلیس راهور کمک کنند.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ گفت: 
۴ و نیم میلیون موتورسیکلت در تهران تردد می کنند، 
که حدود ۹۰ درصد از آنها فرســوده هســتند. که اگر 
بخواهیم به درصد تعداد موتورسیکلت ها به نسبت کل 
ایران اشاره داشته باشــیم باید بگوییم که ۳۰ درصد از 

کل موتورسیکلت ها در شهر تهران در حال تردد است.
ســردار موســوی پور افزود: بــه گفته کارشناســان 
بیشــترین حجم آلودگی هوا در شــهر تهران مربوط 
به »منابع متحــرک آلاینده« یعنی موتورســیکلت و 
خودروهای سبک و سنگین در حدود ۸۲ درصد است 
که ســهم خودروهای ســواری نزدیک به ۴۰ درصد و 
موتورســیکلت ها هم حدود ۲۱ درصــد و مابقی برای 

سایر خودروها است.

پلیس

وهای دودزا در پایتخت ۱۲ هزار اعمال قانون برای خودر
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در گزارش رسمی دفتر موسیقی؛
۴۹۷ کنسرت در شهریور برگزار شد

معاونت امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی با انتشار گزارشی 
آماری از برگزاری ۴۹۷ کنســرت و صدور مجوز برای ۱۵ آلبوم مختلف 

در شهریور سال جاری خبر داد.
به نقل از روابط عمومی معاونت امور هنری، براســاس اطلاعات مندرج 
در ســامانه های صدور مجوز دفتر موسیقی، در شــهریور سال جاری، 
۲۰۴ کنســرت مجوز گرفتند و ۴۹۷ بار روی صحنه رفتند. همچنین 
در بخش آلبوم ها مجوز ۱۵ صوتی آلبــوم و ۳ آلبوم تصویری در این ماه 

صادر شد.
در بخش تک آهنگ ها و شــعر نیز ۳۱۷ تک آهنگ و ۹۲۸ شــعر مجوز 
گرفتند و ۳ گروه نیز با حمایت دفتر موســیقی به خارج از کشور اعزام 

شدند.
صدور مجوز ۹ نماهنگ، تأســیس و تمدید ۱۳ مرکز تولید و تکثیر آثار 
صوتی و تصویری از دیگر فعالیت های دفتر موسیقی در شهریور ۱۴۰۳ 

است.
از میان ۳۱۷ تک آهنگ منتشر شده نیز مجوز برای یک قطعه موسیقی 
ارکســترال، ۲۵ قطعه موســیقی الکترونیک، ۲۳۷ قطعه موســیقی 
پاپ، ۲۱ قطعه موســیقی تلفیقی، ۱۹ قطعه موسیقی سنتی، ۵ قطعه 
موسیقی کلاســیک، ۹ قطعه موســیقی مقامی، محلی و نواحی صادر 

شده اند.
گونه های موجود در ۱۵ آلبوم صوتی منتشــر شــده نیز شامل ۳ آلبوم 
موسیقی ارکسترال، ۲ آلبوم موســیقی الکترونیک، ۲ آلبوم موسیقی 
پاپ، ۳ آلبوم موســیقی تلفیقی، ۴ آلبوم موســیقی ســنتی، ۱ آلبوم 

موسیقی کلاسیک عنوان شده است.

 بلاتکلیفی »تمساح«!
وس همتی به سراغ بزرگترین سرقت  سیر

 بانک رفت
ســیروس همتی قصد دارد فیلمنامه »صندوق« را بر اساس بزرگترین 
ســرقت بانک در تهران در قالب فیلم یا سریال بســازد و از طرف دیگر 

فعالیت های تئاتری اش هم در حال پیگیری است.
ســیروس همتی نویســنده، بازیگر و کارگردان تئاتر و ســینما درباره 
جدیدتریــن فعالیت خود گفــت: وقتــی تلویزیون خبــری را با تیتر 
بزرگترین ســرقت پایتخت درباره ســرقت از صنــدوق امانات یکی از 
بانک ها پخش کرد و اخبار داخلی و خارجــی را در این خصوص دنبال 
کردم، دیدم که این اتفاق می تواند ســوژه فیلم و ســریال باشــد چون 
زوایای پیدا و پنهان بسیاری دارد. با امیرحسین فلاحتی نژاد از دوستان 
عزیزم که به عنوان مشاور بنده نیز هســت، گپ و گفت کردیم و انگیزه 

نوشتن فیلنامه ای به نام »صندوق« شکل گرفت.

وی ادامه داد: فیلمنامه »صندوق« را نوشــتم و یک ماه پیش در بانک 
فیلمنامه خانه ســینما ثبت کردم. از روی ایــن فیلمنامه می توان یک 
مینی سریال ۶ قسمتی نیز ســاخت. ضمن اینکه فیلمنامه را به یکی از 

ناشرها هم برای چاپ ارائه داده ام.
همتی درباره موضوع »صندوق« توضیــح داد: این فیلمنامه ماجرای ۲ 
جوان است که الان در زندان هستند و هنوز حکم شان صادر نشده است. 
از روی اخبار و مستندهایی که پخش شده توانستم قصه را دربیاورم که 
اصلا نعل به نعل نیســت و با نگاهی آزاد به یک اتفاق واقعی است. حدود 
۲۵ درصد به کلیت اتفاق وفادار بودم و کار را از شکل مستند و واقعی به 

شکل دراماتیک و هنری درآوردم.
وی درباره وضعیت ســاخت فیلم »صندوق«، گفت: با منوچهر هادی 
برای تهیه کنندگی فیلم صحبــت و فیلمنامه را بــرای علی اوجی هم 
ارســال کردم. با عزیزانی چون علی لدنی، داریــوش باباییان و برادران 
آقاگلیان هم گپ وگفت هایی انجام شده است. امیدوارم این اولین فیلم 

بلند سینمایی یا سریال من ساخته شود.
این هنرمند ســینما و تئاتر با بیان اینکه ۴ فیلم کوتاه ســاخته که در 
رویدادهای داخلی و خارجی مورد توجه قرار گرفته اند، اظهار امیدواری 
کرد که »صندوق« به عنوان اولین فیلم بلند یا سریال با کارگردانی وی 

ساخته شود.
همتی درباره فعالیت های تئاتری خود نیز یادآور شد: نمایش »تمساح« 
را در تماشاخانه ایران شهر نمایشــنامه خوانی و پس از آن برای اجرای 
صحنه ای تمرین ها را شــروع کردیم. پیش از اینکه کار به بازبینی برسد 
۲ بازیگر خوبی که در این نمایش حضور داشــتند به دلیل درگیرشدن 
در پروژه های تصویری مجبور به ترک تمرین ها شدند. البته من به آن ها 
حق می دهم زیرا دســتمزدی که قرار بود بنده یــا تهیه کننده به آن ها 
پرداخت کنیم قابل قیاس با دستمزدی که در تصویر دریافت می کنند 

نیست.
وی ادامه داد: قرار بود نمایش »تردست« یا »تمساح« را آذر سال جاری 
در سالن چهارسوی مجموعه تئاتر شــهر اجرا کنم اما نه بازیگران و نه 
خودم نتوانســتیم برای این زمان خود را آماده کنیم و درخواست کردم 

نوبت اجرا به تعویق بیفتد.
این بازیگــر و کارگــردان تئاتر در پایان ســخنان خــود تصریح کرد: 
شنیده ها حاکی از آن است که کمک هزینه به گروه های تئاتر پرداخت 
نمی شود مگر اینکه متن سفارشی باشد. علنا انجمن هنرهای نمایشی 
کمک هزینه نمی دهــد یا حداقل من از کمک هزینه برخوردار نشــدم. 
البته پیش از کرونا اینگونه نبود ولی گویــا دیگر خبری از کمک هزینه 
نیست. متأسفانه بخش مالی تئاتر موضوعیت پیدا کرده و شکل هنری 

کار فدای جنبه مالی می شود.

با اتکا به موسیقی بلوچستان انجام شد
ویشی  انتشار بخش دوم اثر تالیفی محمدرضا در

بعد از ۲۵ سال!
بخش دوم یکی از آثار پژوهشــی محمدرضا درویشــی پژوهشــگر و 
آهنگساز پیشگام موسیقی کشورمان بعد از ۲۵ سال از انتشار بخش اول 

آن طی روزهای اخیر در دسترس مخاطبان قرار گرفته است.
 بخش دوم یکی از آثار پژوهشــی محمدرضا درویشــی پژوهشــگر و 
آهنگساز پیشگام موسیقی کشــورمان بعد از گذشت ۲۵ سال از انتشار 
بخش اول آن در روزهای گذشته توسط نشر ماهور پیش روی مخاطبان 
قرار گرفت.»موسیقی و خلسه - ذکرهای موسیقی گواتی - غزل خوانی 
و ذکر محافل صاحبان بلوچســتان« عنوان این اثر پژوهشی محمدرضا 

درویشی آهنگساز و پژوهشگر پیشگام موسیقی کشورمان است.
در توضیحات تکمیلی این اثر پژوهشــی آمده اســت:پس از گذشــت 
بیست وپنج ســال از زمان انتشار کتاب »موســیقی و خلسه« در سال 
۱۳۷۸، بخــش دوم این مجموعه با عنــوان »غزل خوانی و ذکر محافل 

صاحبان« در دسترس علاقه مندانِ فرهنگ ایران زمین قرار می گیرد.

قاب

 علیرضا کنگرلو  در کاهش بی ســر و صدا 
و آرام رقم فروش برخــی فیلم ها، »زودپز« 
و فیلم های تــازه اکران شــده مجموع رقم 
فروش را افزایــش داده و مخاطبــان را به 

سالن ها کشیدند.
 بر مبنای آمار سمفا تا ساعت ۲۳:۵۰ شنبه 
۲۸ مهر؛ ۱۹ میلیون و ۹۰ هــزار و ۱۳۸ نفر 
در ۵۰۲ هزار و ۷۹۵ سانســی که ۴۴ فیلم 
سینمای ایران را در ســالن های سینمایی 
نمایش می دهند، به تماشــای آثار نشسته 
اند و فروشی بیش از ۱,۰۷۶ میلیارد تومان 

را برای سینمای ایران به ارمغان آورده اند.
در هفت روز گذشــته فیلم های ســینمای 
ایران فرصــت نمایش در ۲۱ هــزار و ۱۳۵ 
ســانس را پیدا کرده اند و توسط ۹۲۴ هزار 
و ۶۶۸ نفر تماشــا شــده اند؛ به این ترتیب 
در این هفته، میزان فروش ســینمای ایران 
عددی معادل با ۵۰ میلیــارد و ۲۸ میلیون 
و ۲۴۵ هزار تومان بوده اســت که نسبت به 
هفته گذشته افزایش نزدیک به ۲ برابری را 

تجربه کرده است.
فیلم ســینمایی »زودپز« بــه کارگردانی 
رامبد جوان که اکران خود را از ۱۷ مهر آغاز 
کرده است، این هفته با فروش ۳۵ میلیارد و 
۵۲۴ میلیون تومانی و افزایش ۶ میلیاردی 
فــروش خــود در هفته ای که گذشــت در 
جایگاه اول جدول فروش قرار گرفته است. 
به این ترتیب »زودپــز« از هفته اول اکران 
خود صدرنشین مانده اســت. روز گذشته 
برای چند ســاعت در برخــی پردیس های 
سینمایی از جمله چارسو، هدیش، نیایش 
مال، گالریا، هــروی و … فروش بلیت فیلم 
غیرفعال شد که شــایعاتی مبنی بر اعمال 
محدودیــت و یا توقیف و ممیــزی فیلم در 
برخی از پیج هــای فضای مجازی بر ســر 
زبان هــا افتاد. البتــه به نظر می رســد این 
محدودیت به دلیــل اعتراض صاحبان بقیه 
فیلم های روی پرده بوده اســت چون برخی 
ســینماداران در روزهای گذشــته اکثراً یا 
تمامی سانس های خود را به فیلم »زودپز« 
اختصــاص داده و همین مســاله واکنش و 
اعتراض صاحبان بقیه آثــار روی پرده را در 
پی داشته است. هنوز شورای صنفی نمایش 
و ســازمان ســینمایی توضیح رسمی بابت 
این اتفــاق نداده اند اما شــنیده ها حاکی از 
این است که ســینماداران توسط سازمان 
سینمایی توبیخ شــدند و بلیت فروشی آنها 
برای ساعاتی ممنوع شده است و در نهایت 
مدیران این پردیس ها بعــد از تعهد، اجازه 

بلیت فروشی پیدا کردند.

انیمیشــن »ببعی قهرمان« به کارگردانی 
حســین صفارزادگان و میثم حســینی که 
اکران خود را از ۴ مهر آغاز کرده اســت این 
هفته با فــروش بیش از ۶ میلیــارد و ۷۶۶ 
میلیون تومان در جایگاه دوم جدول فروش 
قرار گرفته است، این انیمیشن مقدار اندکی 
کاهش فروش داشــته کــه می تواند برای 
کمپین تبلیغی آن قابل توجه باشد، »ببعی 
قهرمان« تا پیش از اکــران »زودپز« صدر 

نشین جدول فروش هفتگی بود.
»پول و پارتی« سعید سهیلی که از ۳ مرداد 
بر پرده سینماها نقش بسته است با ۲۸ هزار 
و ۲۷۵ مخاطب در جایگاه ســوم قرار دارد. 
این فیلم در هفته گذشــته بــا کاهش نیم 
میلیاردی فــروش، رقم ۱ میلیــارد و ۴۷۹ 
میلیون تومانی را ثبت کرده اســت و مانند 

هفته گذشته در جایگاه سوم قرار دارد.
فیلم ســینمایی »مفت بر« بــه کارگردانی 
عادل تبریزی که اکران خود را از ۱۵ شهریور 
آغاز کرده اســت؛ این هفته با کاهش اندک 
فروش همچنان در جایــگاه چهارم جدول 
فروش قرار گرفته اســت. ۱ میلیارد و ۴۶۱ 
میلیون تومان عددی است که از فروش این 

فیلم سینمایی اعلام شده است.
فیلم ســینمایی »قلب رقه« به کارگردانی 
خیرالله تقیانی پور که اکــران خود را از ۲۴ 
مرداد آغاز کرده اســت با فــروش بیش از 
۱ میلیارد و ۱۱۰ میلیــون تومانی و کاهش 
محدود فــروش جایگاه خود را نســبت به 
هفته قبل ارتقــا داده و در جایگاه پنجم قرار 

گرفته اســت، این فیلم اکشن جنگی از آغاز 
اکران ثبات و فروش خوبــی را تجربه کرده 
و در جایگاه پنجم و ششــم جدول جابه جا 

شده است.
»تگزاس ۳« با در اختیار داشــتن ۷۱ سالن 
سینما، توسط بیش از ۱۰۲ هزار نفر تماشا 
شــده و فــروش ۱ میلیــارد و ۲۰ میلیون 
تومانی را تجربه کرده اســت، »تگزاس ۳« 
این هفته نیز با ادامه رونــد نزولی فروش و 
ســقوط یک پله ای در رده بندی جدول در 

جایگاه ششم قرار گرفته است.

کمتر از یک میلیارد فروش
 از جایگاه هفتم

فیلــم ســینمایی »شــهر گربه هــا ۲« به 
کارگردانی سیدجواد هاشمی نیز که اکران 
خود را از ۱۵ شــهریور آغاز کرده اســت با 
حضور بیش از ۱۶ هــزار مخاطب و کاهش 
۲۰۰ میلیونــی، فــروش ۸۱۷ میلیونی را 
تجربه کــرده و با افزایش رقــم فروش خود 
در جایگاه هفتم جدول فــروش قرار گرفته 

است.
فیلم ســینمایی »قیــف« بــه کارگردانی 
محسن امیریوســفی که اکران خود را از ۱۵ 
شهریور آغاز کرده است این هفته با فروش 
بیــش از ۶۱۳ میلیــون تومــان در جایگاه 

هشتم جدول فروش قرار گرفته است.
»شه ســوار« به کارگردانی حسین نمازی 
که از ۲۱ شــهریور بر پرده ســینماها نقش 
بسته اســت در هفته گذشته توسط بیش از 

۹ هزار نفر تماشا شــده و با نصف شدن رقم 
فــروش در قیاس بــا هفته قبــل به فروش 
۵۲۵ میلیون تومانی دســت یافته اســت، 
بر این اســاس این فیلم در جایگاه نهم قرار 

می گیرد.
»در آغوش درخت« کــه از ۱۷ مرداد اکران 
شده است در هفته گذشته توسط بیش از ۵ 
هزار نفر تماشا شده و به فروش ۲۳۲ میلیون 
تومانی رسیده است. این فیلم نیز مثل هفته 
قبل در جایگاه دهــم جدول فروش هفتگی 
قرار می گیرد.»استاد« به کارگردانی عماد 
حســینی که از ۱۸ آبان بر پرده ســینماها 
نقش بسته اســت در هفته گذشته توسط 
حدود ۴ هزار نفر تماشــا شــده و با افزایش 
۲ برابری مخاطبان به فروش ۲۰۴ میلیون 
تومانی در این هفته دست یافته است بر این 
اساس این فیلم با ارتقا یک پله ای نسبت به 
هفته قبل در جایگاه یازدهم جدول فروش 

هفتگی قرار می گیرد.

فیلم هایی بافروش زیر 1۰۰ میلیون
»آغوش باز« به کارگردانی بهروز شــعیبی 
که از ۲۱ شــهریور بر پرده ســینماها آمده 
اســت در هفته گذشــته با کاهش فروش 
توســط بیش از ۱۸۰۰ نفر تماشــا شده و 
فروش ۹۱ میلیون تومانی داشــته اســت 
بر این اســاس این فیلم با حفظ روند آرام و 
نزولی خود یک پله سقوط کرده و در جایگاه 

دوازدهم قرار می گیرد.
فیلم ســینمایی »آن ها مرا دوست دارند« 

به کارگردانی محمدرضا رحمانی که اکران 
خود را از ۲۵ مهر آغاز کرده اســت، در هفته 
اول اکران خود با فروش ۵۵ میلیون تومانی 

در جایگاه سیزدهم قرار می گیرد.
»روزی روزگاری آبــادان« بــه کارگردانی 
حمیدرضا آذرنگ که از ۱۰ مــرداد بر پرده 
ســینماها آمده اســت در هفته گذشــته 
با نصف شــدن فــروش، رقــم ۲۲ میلیون 
تومانی را ثبت کرده اســت و مثل هفته قبل 
در جایــگاه چهاردهم جدول فــروش قرار 

می گیرد.
»ملاقات با جادوگر« که اکران خود را از ۲۰ 
تیر آغاز کرده اســت با فــروش ۲۶ میلیون 
تومانی و بــا یک پلــه ســقوط در جایگاه 

پانزدهم قرار گرفت.
»مست عشق« به کارگردانی حسن فتحی 
در هفت روز گذشــته با در اختیار داشــتن 
۴ سالن ســینما، توســط ۴۳۴ نفر تماشا 
شــده و ۲۴ میلیون تومان فروخته است. بر 
این اســاس این فیلم در رده شانزدهم قرار 

می گیرد.
»یادگار جنوب« که اکران خود را از ۲۰ تیر 
آغاز کرده است با فروش ۱۶ میلیون تومانی 
و کاهش قابل توجه رقم فــروش در جایگاه 
هفدهم جدول فروش هفتگــی قرار گرفته 

است.
»خجالت نکش ۲« کــه از ۱۶ خرداد اکران 
شده است در هفته گذشــته توسط بیش از 
هزار و ۹۰۰ نفر تماشا شــده و به فروش ۹۵ 
میلیون تومانی رسیده اســت که با کاهش 
جدی فــروش در جایــگاه هجدهم جدول 

قرار گرفته است.
فیلم »سفر پر ماجرا« به کارگردانی حجت 
الله ســیفی در این هفته با فــروش حدود 
۷ میلیونی و افزایش یــک میلیونی فروش 
جایگاه خود را بهبود بخشــیده و در جایگاه 

نوزدهم جدول قرار می گیرد.
فیلم سینمایی »نفرین آرتا« به کارگردانی 
مجید کریمی که اکران خود را از ۴ مهر آغاز 
کرده اســت با فروش حدود ۳ میلیونی در 

جایگاه بیستم قرار دارد.
فیلم ســینمایی »ســودابه« به کارگردانی 
محمدعلی ســجادی که اکران خــود را از 
۳۱ مرداد آغاز کرده است با فروش دو ونیم 
میلیون تومانــی در جایگاه بیســت و یکم 
قــرار دارد.فیلم های »ســاعت ۶ صبح« و 
»کارزار« تنها ۱ و نیم میلیون فروخته اند و 
»لختگی« و »خانه شیشه ای« فروش ۶۰۰ 
هزار تومانی داشته اند. »تاوان« نیز با فروش 

۲۰۰ هزار تومانی در قعر جدول است.

فیلم کوتاه »اشک تلخ شیرین« در جشنواره فیلم هوف 
آلمان حضــور دارد و فیلــم کوتاه »از رقــص تا جنون« 
آماده نمایش شــد. فیلم کوتاه »اشــک تلخ شیرین« به 
نویســندگی و کارگردانی امیــن فلاح به عنــوان تنها 
نماینده سینمای ایران در بخش اصلی پنجاه و هشتمین 
جشــنواره بین المللی فیلم هوف آلمان رقابت می کند.

این رویداد ۲۲ الی ۲۷ اکتبر )۱ تا ۶ آبان( در شــهر هوف 
آلمان برگزار می شــود.ماداکتو پیکچرز این اثر را عرضه 
می کند.در خلاصه داســتان این فیلم کوتاه آمده است: 
شــیرین زن بازیگری اســت که تنها چند دقیقه فرصت 
دارد نقش زن فیلمســازی را اجرا کند اما ... .»اشک تلخ 

شیرین« پیش از این در چندین جشنواره بین 
المللی حضور داشــته و جایزه هیئت داوران 
نوزدهمین جشنواره ســاپورو ژاپن را کسب 
کرده اســت.عوامل این فیلم کوتــاه عبارتند 
از نویســنده، کارگــردان و تهیه کننده: امین 
فلاح، بازیگران: مهرنوش ســتاری، حســن 
عســگری، مدیر فیلمبــرداری: وحید بیوته، 

دستیار کارگردان و برنامه ریز: احســان آروین، تدوین: 
محمدامین طرقی، صدابــردار: امین جعفری، صداگذار: 
احسان افشــاریان، موسیقی: یونس اســکندری، طراح 
صحنه و لباس: لیلا طاهری، دســتیار طــراح صحنه و 

لباس: محمدحسین خســروی، گریم: زهره 
شــکرگزار، اصلاح رنگ: فربد جلالی، عکاس: 
صالح بهمن آبادی، دســتیار فیلمبردار: آرش 
غلامی، امیر خوبی سرشت، مدیر تولید: مهدی 
علیزاده، طراح پوستر: متین خیبلی، مترجم: 

مسلم دهقانی، زیرنویس: رضا تاری وردی.

پایان مراحل فنی »از رقص تا جنون«
نســخه نهایی فیلــم کوتــاه »از رقص تا جنــون« به 
تهیه کنندگــی و کارگردانی بابک برجســته به تازگی 
آماده نمایش شده و سازندگان این فیلم در حال حاضر 

مشــغول رایزنی با چند پخش کننده خارجی هستند. 
تدوین و صداگذاری این فیلم به ترتیب توســط جواد 

بالقدر و سید محمود موسوی نژاد انجام شده است.
ســام قریبیان، شــاهد احمدلو، حمید خنــدان، یلدا 
صرافی، بهاره خلیلی، حسنا قبادی، کامران پورناجی، 
هســتی گلکار، مرضیــه دهقان پور، پریســا تاجیک، 
مرجان مشــاط زادگان، منیره ربیعــی بازیگران این 
فیلم هســتند.»از رقص تا جنون« مضمونی اجتماعی 
دارد و در خلاصه داســتان آمده است: در یک مهمانی 
خانوادگــی همه چیز خــوب پیش مــی رود تا این که 

اتفاقی همه چیز را به هم می ریزد... .

کوتاه

۲ خبر از فیلم کوتاه؛حضور »اشک تلخ شیرین« در آلمان

در فرهنگسرای نیاوران انجام شد

قصه جدید آقای نوازنده از آموزش موسیقی
خریدار  تعدادی از هنرمندان شــناخته 
شده عرصه موسیقی با اشاره به ظهور و بروز 
نرم افزارها و مجموعه های آموزشی در این 
حوزه بر ضرورت توجه به موضوعات حسی 
و عاطفــی در فضای آکادمیک موســیقی 

تاکید کردند.
تعدادی از هنرمندان شــناخته شده عرصه 
موســیقی در مراســمی که به مناســبت 
رونمایی از مجموعه آموزشــی پژوهشــی 
میثم مروســتی مدرس و نوازنده ویولن در 
فرهنگســرای نیاوران تهــران حضور پیدا 
کرده بودند، با اشــاره به ظهــور و بروز نرم 
افزارهــا و مجموعه های آموزشــی در این 
حوزه برضرورت توجه به موضوعات حسی و 
عاطفی در فضای آکادمیک موسیقی تاکید 

کردند.
باران نیکــراه مجری و گوینــده این برنامه 
در ابتدای این مراســم که کارگردانی آن بر 
عهده رضا موســوی بود، در قالبی نمایشی 
- موســیقایی به قرائت متنی درباره ســیر 
تحول ۱۵۰ سال آموزش موسیقی در ایران 
با همراهی گروهی از نوازندگان موســیقی 

پرداخت.
بابک خضرایی رئیس دانشــکده موسیقی 
دانشــگاه هنر نیز در بخش دیگــری از این 
مراسم ضمن ارائه توضیحاتی از نقش موثر 
مرحوم محمدرضا شجریان در عرصه های 

آموزشی و اجرایی حوزه موســیقی ایرانی 
به ارائــه توضیحاتی دربــاره نقش آموزش 
موســیقی در دوره های مختلــف تاریخی 

کشورمان پرداخت.
میثم مروســتی مدرس، آهنگساز و نوازنده 
ویولن که طی ســال های گذشته در حوزه 
های آموزشــی و پژوهشــی نیز به فعالیت 
مشــغول بود هم در ادامه این مراسم ضمن 
ارائه توضیحاتــی از اجرای پــروژه جدید 
آموزشــی خود در فضای مجازی بیان کرد: 
بیش از هشت سال است که در حوزه تدوین 
یــک مرجع آموزشــی در فضــای مجازی 
مشــغول به فعالیت بــودم و امروز بســیار 
خوشحالم که در کنار شما هنرمندان ارزنده 
موســیقی ایرانی فرصتی بــرای معرفی و 
رونمایی از این مجموعه آموزشی پیدا کرده 
ام. مجموعــه ای که به اعتقــاد من به دلیل 
حضور جمعی از بهترین های موسیقی، در 
سطوح عالی استاندارهای آموزشی دنیا قرار 
دارد و می تواند در کشــورمان به عنوان یک 

اتفاق آموزشی مثبت مورد توجه باشد.
وی افزود: آنچه ما در این پروژه آموزشــی و 
پژوهشــی مدنظرمان بود ارائه یک مرجع 
معتبر آمــوزش حرفه ای موســیقی برای 
دسترس گسترده تر علاقه مندان موسیقی 
به واسطه حضور استادان نام آور این عرصه 
بود. فرآیندی که به دلیل حساســیت هایی 

که وجود داشت بسیار با وسواس انجام شد. 
بنابراین آنچه امروز پیــش روی مخاطبان 
قرار می گیرد در مدت زمان کوتاهی تولید 
نشــده بلکه مجموعه ای در نتیجه ســاعت 
ها صبر و حوصلــه بوده کــه بهترین های 
موســیقی کشــورمان در آن حضور دارند 
و می توانــد به عنوان یک دســتاورد ملی با 
مراجع آموزشــی دنیا رقابت کنــد. آنچه 
مخاطب و هنرآموز با این فضای آموزشــی 
مواجه می شــود در برگیرنده موسیقی ها و 
تصاویری اســت که از نظر آموزشی گنگ و 
مبهم نیست و می تواند شــرایطی را ایجاد 
کند که هنرجویــان با فرآینــد جدیدی از 

آموزش مواجه شوند.
این مدرس و نوازنده شناخته شده موسیقی 
با اشــاره به تلاش گروه اجرایــی این پروژه 

برای عرضــه بین المللی آن بــه عنوان یک 
پروژه ۲ زبانــه اظهار کرد: یکــی دیگر از از 
اهداف ما این بود که تمام ســطوح آموزشی 
را پوشــش دهیم و از اســاتید دانشگاهی 
و آنهایی کــه آزاد تدریــس می کنند برای 
آموزش دعوت بــه عمل آوردیــم. معتقد 
هســتیم در برخی موارد معلمانی هستند 
که نوازندگان شناخته شده ای نیستند ولی 
می توانند با هنرجو به  ویژه در بستر آموزش 
مجازی ارتباط برقرار کننــد و توانایی این 
نوع ارائه را به خوبــی دارند پس از حضور آن 

ها نیز بهره بردیم.
 البته یکی از دلایل اینکه این پروژه هشــت 
سال به طول انجامید، ســرمایه محدودی 
بود که بخش خصوصی آن را تزریق می کرد. 
همچنین، تاکید مــا روی دقت محتوایی و 
ارائه آموزشی استاندارد باعث شد که زمان 
زیادی صرف این کار شــود. در این مســیر 
تلاش کردیم آموزش برای مخاطبان کامل 
باشد و به ابعاد دیگر آموزش، مانند آموزش 
همزمان تصویری پرداختیم تا هنرجویانی 
که آشنایی با بعضی از ســرفصل های مهم 
ندارند، به صــورت تصویــری و دقیق تر در 
جریان محتوای آموزشــی اســتادان قرار 

بگیرند.
مروســتی در ادامه صحبت هــای خود به 
همکاری بــا فرهاد فخرالدینی اشــاره کرد 

و این اتفاق را یکی از دســتاوردهای پروژه 
دانست.

وی بــا قدردانــی از تمامــی اســتادان، 
موسیقیدانان و کســانی که در مسیر هشت 
ساله شکل گیری این پروژه همراه او بودند، 
گفت: ممنون از تمامی دوســتان که در این 
سال ها تحمل و صبر کردند تا این مجموعه 

به نتیجه برسد. 
من معتقد هســتم کــه ایــن مجموعه در 
مســائل فرهنگی کارکرد خود را به خوبی 
نشــان خواهد داد و بدانید که ارتقای سطح 
فرهنگی موســیقی جــزو اهــداف اصلی 
مجموعه  ما بوده اســت. به هر ترتیب گروه 
اجرایی و تولیــد این پروژه معتقد اســت، 
کار فرهنگی بدون توجه بــه بعد اقتصادی 
آن عملًا شکســت خورده اســت، اما تمام 
دغدغه تیم ما مســائل اقتصادی نیست زیرا 
معتقدیم که اقتصــاد و هنر ۲ بال پرنده یک 
کار هنری هســتند و تنها با تکیه بر یک بال 

نمی توان پرواز کرد.
نصراللهــی، مدیر فنــی پروژه آموزشــی 
- موســیقایی هم در ادامــه صحبت های 
مروســتی روی صحنه حاضر و درباره ابعاد 
فنی این پروژه، مانند پهنا و جامعه مخاطب، 
کارکردهای فنی و ظرفیت هــای آن برای 
اســتفاده جامعــه مخاطب بالــغ بر ۱۰۰ 

میلیون نفری، توضیحاتی را ارائه داد.
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میدان

سرخ پوشان پایتخت در هفته سوم لیگ نخبگان آسیا 
باید برابر السد قطر قرار بگیرند و به ۳ امتیاز این مسابقه 

شدیدا نیاز دارند.
 الســد برای تیم های ایرانی غریبه نیســت و بیشــتر 
نمایندگان فوتبال کشورمان در مسابقات آسیایی برابر 
این تیم قطری قرار گرفته اند. استقلال و پرسپولیس در 
لیگ قهرمانان آسیا بارها مقابل السد صف آرایی کردند 
و در مجموع می توان به سرخابی ها نمره قبولی داد. در 
فرمت جدید مسابقات آســیایی که سطح اول آن لیگ 
نخبگان اســت، بار دیگر تاریخ تکرار شده و حالا پس از 
استقلال، پرســپولیس هم باید مقابل السد قرار بگیرد. 
اســتقلال با هدایت جواد نکونام در هفتــه دوم لیگ 
نخبگان آسیا به مصاف سفیدپوشــان قطری رفت و با 

نتیجه ۲ بر صفر شکست خورد.
پس از این شکســت تلخ بود که جواد نکونام از ســمت 
خود در استقلال استعفا کرد و اکنون پیتسو موسیمانه 
پرافتخار به عنوان ســرمربی جدید آبی ها انتخاب شده 
است. الســد اما همان تیم قدیم نیست و از فرم ایده آل  

خود فاصله زیادی دارد. تیمی که همیشه به 
صدرنشینی عادت داشــته، اکنون در رتبه 
ســوم لیگ ســتارگان قطر قرار دارد و این 
موضوع برای پرسپولیس و البته گاریدو این 
فرصت را ایجاد می کند تا با ۳ امتیاز شیرین 

قطر را به مقصد ایران ترک کنند.

خط دفاعی متزلزل
خط دفاعی الســد در فصــل جاری عملکــرد خوبی 
نداشته و اگر ضرب حملات استقلال بیشتر بود، قطعا 
آبی پوشان می توانســتند دروازه مشــعل برشم را باز 

کنند.
 الســد با انجام ۹ بازی در فصل جدید، ۱۶ گل دریافت 
کرده و این آمار بــرای قطری ها اصلا جالب نیســت. 
گرگ ها تنها در دو بازی برابر اســتقلال و العربی موفق 
به ثبت کلین شیت شده اند و در ســایر دیدارها دروازه 
خود را باز شــده دیده اند. ترکیب دفاع چهارنفره السد 
متشکل از پدرو میگل، خوخی، سایس و اتاویو است که 

اکنون باتوجه به مصدومیت میگل، احتمالا 
سلمان جانشــین او در ترکیب اصلی خواهد 
شد تا خط دفاعی الســد بیش از پیش دچار 

نقص فنی باشد.

گرگ ها به دنبال شکار
خط حمله الســد خلاف خــط دفاعی این 
تیم حرف هــای زیادی بــرای گفتن دارد. داســتان 
خط حمله این تیــم زمانی جالب می شــود که با مرور 
بازی های این تیم در فصــل جاری، به گلزنی در تمامی 
مسابقات می رســیم. ۲۴ گل در طی ۹ بازی به خوبی 
نشــان می دهد خط حمله این تیم تا چه اندازه زهردار 
اســت. فلیکس ســانچز در خط حمله خود رافا و اکرم 
عفیف را دارد و از هر دو بازیکن خود اســتفاده می کند. 
رافا اکنون بهترین گلزن السد است و با ۶ گل نسبت به 
عفیف در رده بالاتری قرار دارد. اکــرم عفیف اما برای 
فوتبال دوســتان ایرانی نام آشــناتری است. عفیف در 
طی چند سال اخیر همیشه با باشگاه های ایرانی و البته 

تیم ملی فوتبال کشــورمان کری خوانی داشته و برای 
همین این دیدار می تواند از این حیث هم جذاب باشد.

سرمربی قهرمان
فلیکس سانچز سرمربی کارنامه داری است و نمی توان 
از کنار نام او به ســادگی عبور کرد .ســانچز با تیم ملی 
قطر در جام ملت های آسیا ۲۰۱۹ به قهرمانی رسید تا 
دست به کار بزرگی زده باشد. سانچز اما در جام جهانی 
۲۰۲۲ عملکرد خوبی نداشت و عنابی ها که میزبان هم 
بودند، خیلی زود و در دور گروهــی از گردونه رقابت ها 
کنار رفتنــد. پس از حــذف قطر، مســئولین فوتبال 
ایران کشور فلیکس سانچز را برکنار کردند و کارلوس 
کی روش به عنوان سرمربی جدید این تیم انتخاب شد. 
در مقطعی قرار بود سانچز سرمربی تیم ملی ایران شود 
و نام او پیرامون هدایت تیم ملی شــنیده می شــد اما 
درنهایت این اتفاق رخ نداد و حالا پرسپولیســی ها باید 
برابر السدی قرار بگیرند که سکان هدایت آن در دست 

سانچز است.

پرسپولیس

خریدار  کارشناس فوتبال با بیان این که 
در برخی پســت ها بازیکن ۳۲ ساله جواب 
نمی دهــد، گفت: مــردم انتظــار نمایش 
هجومی مانند دیدار با قطر از تیم ملی دارند 

و امیدوارم این روند ادامه دار باشد.
تیم ملی فوتبال ایران در هفته سوم و چهارم 
رقابت های انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ طی 
روزهای پنج شنبه ۱۹ و سه شنبه ۲۴ مهر رو 
در روی دو تیم ملی ازبکســتان و قطر قرار 
گرفت که ۴ امتیاز برای شاگردان امیر قلعه 
نویی به همراه داشت. ملی پوشان کشورمان 
در تاشکند مقابل ازبکستان با نتیجه تساوی 
بدون گل متوقف شــدند اما در ورزشــگاه 
مکتوم بن راشد آل مکتوم شهر دبی امارات 
موفق شدند قطر را با نتیجه پرُ گل ۴ بر یک 

شکست دهند.

تیم ملی دو دیدار متفاوت 
را پشت سر گذاشت

سیدسیروس پورموسوی کارشناس فوتبال 
در گفت وگو بــا خبرنگار مهــر در رابطه با 
این دو بازی اظهار داشــت: طبیعتاً با توجه 
به اینکه مــا یک بازی مهمــان بودیم و یک 
بازی میزبان، دو دیــدار متفاوت را متفاوت 
را پشت ســر گذاشــتیم. در بازی با قطر ما 
میزبان مسابقه بودیم و نتیجه گرفتن در این 
دیدار برای ما حیثیتی بــود، چون به نوعی 
می خواستیم شکســت در نیمه نهایی جام 

ملت های آسیا ۲۰۲۳ را جبران کنیم.

مقابل قطر بهترین عملکرد چند سال 
اخیر را از تیم ملی شاهد بودیم

او ادامه داد: بعد از دیدار با ازبکســتان، به کادر 
فنی و بازیکنان تیم پلی کشورمان هجمه های 
زیادی وارد شــد و در بــازی با قطــر یکی از 
بهترین عملکردهای تیم ملی در چند ســال 
اخیر را شــاهد بودیم. در دیدار با ازبکستان، 
با توجــه به اینکه تیــم حریف میزبــان بود؛ 
کادر فنی و مجموعه بازیکنــان این ذهنیت 

را داشــتند که با یک نتیجه تســاوی بازی را 
به پایان برســانند یا اینکه بتوانند فشــار تیم 
حریف و هوادارانشــان را کنتــرل کنند و در 

دقایق حساس به گل دست یابند.

مردم انتظار بازی هجومی دارند
پورموسوی تصریح کرد: متأسفانه با اخراج 
صالح حردانی، تاکتیک تیم ما عوض شــد و 
با اینکه بازیکنان ما عملکرد بهتری را از خود 
نشان دادند و با اینکه در یکی، دو صحنه داور 
می توانســت برای ما پنالتی اعــلام کند اما 
چیزی عوض نشــد. مردم از تیم ملی انتظار 
بازی هجومی دارنــد مثل دیــدار با قطر و 
من مطمئنم همه از پیــروزی در بازی دوم 

خوشحال شدند.

هنوز هم می توانیم حرف اول را در 
آسیا بزنیم

کارشناس فوتبال کشــورمان خاطر نشان 

کرد: مــا در بازی بــا قطر نشــان دادیم که 
می توانیم در آســیا حــرف اول را بزنیم اما 
هنوز خیلــی کار داریــم. در روزهای اخیر 
چند مصاحبه کارشناسی دیدم که دوستان 
عنوان کــرده بودنــد بهتریــن بازیکنان 
ازبکســتان در تیم های ایــران تأثیرگذار 
هستند و به نوعی می خواستند آن بازیکنان 
را ســر زبان ها بیاورند و بگویند که فوتبال 
ازبکســتان بهتر از ایران اســت اما من این 

موضوع را قبول ندارم.

سطح فوتبال ایران بالاتر از
 ازبکستان است

او افزود: اگــر بهترین بازیکن ازبکســتان 
در لیگ برتر ایران بــازی می کند بهترین 
بازیکــن کشــورمان در بهترین ســطح 
فوتبال اروپا توپ می زند. اینکه ما بخواهیم 
بســنده کنیم به این موضوع که دو بازیکن 
ازبکستان در اســتقلال و پرسپولیس بازی 

می کنند و به همین دلیل تیم ازبکســتان 
بهتر از ایران است این اصلًا درست نیست. 
طبیعتــاً فوتبال ایران بالاتر از ازبکســتان 
اســت. به لحــاظ زیرســاخت، آکادمی و 
… در آینده مشــکل خواهیم خورد، این 
صحبت من برای امروز نیست من در سال 
۱۳۹۸ که هدایت تیم جوانــان را بر عهده 
داشــتم زمانی که در مســابقات آسیایی 
شــرکت کردیم پس از آن مــن در کمیته 
فنی مطرح کــردم که کشــورهای دیگر 
آسیایی سرمایه گذاری خوبی در تیم های 
پایه به نســبت ایران کرده اند و واقعاً تلاش 
می کنند که رو به جلو حرکت کنند و اصلًا 

بدون تحرک نبوده اند.
پورموسوی توضیح داد: در کل نمایش تیم 
ما مقابل قطر خوب بــود و همه مردم ایران 
چنین عملکردی را از تیم ملی انتظار دارند. 
ما می دانیم که هدف صعــود به جام جهانی 
است اما گاهی اوقات با کسب نتیجه تساوی 

هم تیم به جام جهانــی صعود می کند اما در 
کل مردم دوســت دارند که بازی هجومی از 

تیم ملی ببینند.

در برخی از پست ها بازیکن 3۲ ساله 
جواب نمی دهد

او افزود: ما ابــزار و نیروهای خوبی داریم در 
برخی از پســت ها باید جــوان گرایی کنیم 
چون واقعاً بازیکن ایده آلی در آن پســت ها 
نیســت. اگر از یک بازیکن جوان اســتفاده 
کنیم حداقل می گوئیم دو ســال دیگر این 
بازیکن جوان می تواند مشکل ما را حل کند؛ 
اما در برخی از پست ها نه، همین بازیکنانی 
که داریــم جــز بهترین ها هســتند. همه 
اختیارات دست ســرمربی محترم تیم ملی 
است بالاخره او با تیم خود زندگی می کند و 
از نزدیک می بیند کــه چه اتفاقی در تیمش 
رخ می دهد. او می داند که در چه مواقع باید 
ریســک کند، اما آن چیزی که ما می گوئیم 
این است که در برخی از پست ها بازیکن ۳۲ 
ســاله جواب نمی دهد و بهتر است تا از یک 

بازیکن جوان در آن پست استفاده شود.

امیدوارم روند خوب نتیجه گیری 
ادامه دار باشد

او در پایان گفت: کسب ۴ امتیاز در دو بازی 
خود یک موفقیت محســوب می شــود. در 
یک بازی ما مهمان بودیم اما در بازی بعدی 
درست است که در کشور امارات برگزار شد 
اما با توجه به جو استادیوم و حضور پرشمار 
هواداران که واقعاً جای تقدیر و تشکر دارد، 
بازیکنان احســاس غربت نکردنــد. قطعاً 
نمایشی که بازیکنان در بازی با قطر از خود 
داشتند کار را برای تیم ملی سخت تر خواهد 
کــرد و از این به بعــد مردم انتظــار و توقع 
بیشــتری از آنها دارند و انشاالله همین روند 
خوب و امتیازگیری در تیــم ملی ادامه دار 
باشد و با برتری مطلق به جام جهانی صعود 

کنیم.

تقابل پرسپولیس با حریفی آشنا؛ السد همان تیم قدیمی نیست

سرمربی سابق تیم ملی:

تغییر سرمربی گره گشای تیراندازی نیست
خریــدار  ســرمربی اســبق تیــم ملی 
تیراندازی گفت: از آنجایی که فدراســیون 
دنبال موفقیت زودهنگام است هرگز دست 
به ساختارشــکنی نمی زند، به همین دلیل 
تغییر کادر فنــی هم تاثیــر چندانی برای 

کسب موفقیت نخواهد داشت.
حســن ذوالفقاری، ســرمربی اســبق تیم 
ملی تیراندازی در پاســخ به این پرســش 
که آیا تغییــر کادر فنی تیم ملــی تفنگ را 
مثبت می دانید و ایــن تغییرات چه تأثیری 
بر آینده تیــم ملی خواهد داشــت؟ گفت: 
پس از پایان بازی هــای المپیک اصولاً این 
تغییــرات رخ می دهد چون قــرارداد کادر 
فنی به پایان می رسد و دســت فدراسیون 
برای ارزیابی عملکرد و بررسی همه گزینه ها 
برای تغییرات باز اســت. حسین باقری هم 
قبلًا تجربــه حضور در کادر فنــی تیم ملی 
بزرگســالان را در کارنامه خــود دارد و به 
نظرم گزینه مناســبی در این شرایط بود که 

فدراسیون انتخاب کرد.

بدنه تیم ملی نیاز به تحولات
 اساسی دارد

وی در پاســخ به پرســش دیگری مبنی بر 
اینکه از دید شــما بزرگ تریــن چالش تیم 
ملی در شــرایط فعلی چه مواردی اســت؟ 
عنوان کرد: عــدم توانایی در تکــرار مدال 
المپیک به نظرم یکی از چالش هایی اســت 
که تیرانــدازی ایران هنوز هــم به آن دچار 
است. واقعیت این اســت که ما با تغییر کادر 
فنی هم نمی توانیم به این چالش غلبه کنیم. 

فدراســیون باید به دنبال ایجــاد تغییرات 
جدی تری باشــد. این تغییــرات هم صرفاً 
نباید بــه کادر فنی محدود شــود. بدنه تیم 
ملی ایران نیاز به تحولات اساســی دارد که 
باید مورد توجه فدراسیون باشد تا بتواند به 

آن اهدافی که دارد دست پیدا کند.

تا المپیک ۲۰۲8 ما یک فرصت
 4 ساله داریم

این کارشــناس تیراندازی با بیــان اینکه تا 
المپیک ۲۰۲۸ ما یک فرصت چهارســاله 
مناســب داریم؛ گفت: کار اصولی این است 
که ما در ۲ سال نخست ترکیب تیم را تغییر 
دهیم و اجازه دهیم افراد جدید و تازه نفس 
وارد اردوهای تیم ملی شــوند و ســپس در 
۲ ســال منتهی به بازی های المپیک روند 
آماده سازی جدی آنها را آغاز کنیم تا نتیجه 
کار منجر به یک موفقیت مناســب شود. اما 
متأسفانه ما هرگز شــاهد عملی شدن این 
ایده در فدراســیون تیرانــدازی نبودیم و 

نیستیم.

رقبا فرصت نوسازی را از دست 
نمی دهند

وی افــزود: در همین ۲ ســال ابتدایی اکثر 
کشــورها درگیر نوســازی تیم های خود 
هســتند و ما با همین تیرانــدازان با تجربه 
خود راهی مسابقات می شویم و اکثراً نتایج 
خوبی را هم به دســت می آوریــم و گمان 
می کنیم در اوج هســتیم. اما درست زمانی 
که ۲ ســال دوم فرا می رســد و ورزشکاران 

خود را برای کسب سهمیه آماده می کنند، 
ســایر تیم ها جوان و با انگیزه هستند و آن 
روند آماده سازی ۲ ســاله ای که طی کردند 
به ثمر می نشیند و ملی پوشان ما آن توانایی 
لازم را ندارند و همواره یک رکوردهای ثابت 

را به ثبت می رسانند.

سرمربی خودش را به زحمت 
نمی اندازد

ذوالفقاری ادامــه داد: تغییــر کادر فنی به 
همین دلیل اســت که تأثیــر چندانی در 
برطرف شدن چالش های رشته تیراندازی 
ندارد. چون وقتی ســرمربی جدید می آید 
نمی خواهد خودش را بــه زحمت بیاندازد و 
تیم را پاکســازی کند و از نفرات جدید بهره 
ببرد. او به راحتی از همیــن نیروهای قابل 
دسترس استفاده می کند و یک بار سنگین 
آموزش به ورزشــکار کم تجربــه را به این 

روش از روی دوش خود برمی دارد.
سرمربی اســبق تیم ملی تیراندازی اضافه 

کرد: فدراسیون هم به هر شکل تمایل دارد 
که به موفقیت های زودهنگام دســت پیدا 
کند به همین خاطر مــا هرگز نمی توانیم به 
آن نتایجی که مطلوب خانــواده تیراندازی 
اســت برســیم. جوان گرایی یــک اقدام 
ریسک پذیر اســت و هر مدیر و فدراسیون 
کمتر تن به انجام آن می دهد. شما وضعیت 
تیراندازی در هنــد و چین را اگر بررســی 
کنید متوجه خواهید شــد که این کشورها 
با همین روش به چه موفقیت هایی دســت 
پیدا کردند. کشوری مانند هند تا همین ۱۵ 
ســال پیش حرفی برای گفتن در این رشته 
نداشت اما حالا ملی پوشان همین کشور به 
راحتی ۲۲ مدال آســیا را به خود اختصاص 
می دهند. هند به مســابقات داخلی اهمیت 
زیاد می دهد و نوســازی تیم های خود را در 
دســتور کارش دارد که به ایــن موفقیت ها 
دســت پیدا کــرده؛ کاری که ما بــا وجود 
آگاهــی از آن بــه راحتی از کنــارش عبور 

می کنیم.

سیستم فعلی فدراسیون به نتیجه 
نمی رسد

او با بیان اینکه سیستمی که در حال حاضر 
در فدراســیون ایران اجرا می شود به نتیجه 
نخواهد رســید؛ گفت: سیســتم فعلی در 
دنیای امروز پاسخگو نیست و با این شرایط 
فرقی ندارد چه کســی ســرمربی تیم ملی 
است. ما باید دست به ساختارشکنی بزنیم 
و تیم های ملی مــان را چه در تفنگ و چه در 
تپانچه از بنیان تغییر دهیم. ما ورزشــکاری 

در تیم ملــی داریم که ۴ ســال قبل تلاش 
کرده و در المپیک به یــک موفقیت بزرگ 
رســیده و دوباره به او فرصت ۴ ساله دیگر 
دادیم که این بار به هر دلیلی نتوانسته حتی 
سهمیه لازم را به دســت بیاورد و ما دوباره 
قصد داریم به این ورزشــکار یک فرصت ۴ 
ساله دیگر بدهیم. در همین مدت ۱۲ سال 
به راحتــی ما روی مابقی پتانســیل ها خط 
قرمز می کشــیم و فرصت آموزش را از آن ها 
دریغ می کنیم. ما در این چند سال فقط دور 

خودمان دور زدیم و از رقبا عقب ماندیم.

تغییرات تیم ملی باید نرم باشد
ذوالفقاری در واکنش به تصمیم فدراسیون 
برای جذب مربی خارجی هــم گفت: ما در 
ایران نیروهای خیلــی خوبی داریم که اکثر 
آنها نیز تربیت شده توسط مربی های داخلی 
هستند. اعتقاد من این است ما باید برای تیم 
ملی تلفیقــی از مربیان جــوان و با تجربه را 
داشته باشیم که اینها بیایند و تغییرات لازم 
در بدنه تیم ملی را به صورت نرم جلو ببرند. 
تیراندازان ایران از نظــر تکنیک و تاکتیک 
چیزی کــم از رقبا نــدارد که نتــوان برای 
آنها کاری کرد. تیم ملــی تپانچه ما در همه 
ادوار گذشــته مربی خارجی داشته اما واقعاً 
خروجی استفاده از این مربی ها چه چیزی 
بوده اســت؟ آیا آنها اصلًا موفق شدند یک 
مربی خــوب را به تیرانــدازی ایران معرفی 
کنند؟ قطعاً خیر.ســرمربی اسبق تیم ملی 
تیراندازی خاطر نشــان کرد: ما باید تعریف 

شفافی از موفقیت داشته باشیم. 

کانوپولو قهرمانی جهان؛ بانوان ایران 
تاریخ سازی کردند

 تیم بانوان ایران در پایان مســابقات کانوپولو قهرمانی جهان با کســب 
ســهمیه بازی های جهانی و قرارگرفتن در جایگاه چهارم، تاریخ سازی 
کرد.مسابقات کانوپولو قهرمانی جهان که از ۲۴ مهر در شهر دکیوینگ 
چین آغاز شده بود، ۲۹ مهر با برگزاری رقابت های نهایی به پایان رسید. 
تیم های اصفهان خروشــان در بخش بانوان و ملــوان نداجا در بخش 

آقایان نمایندگان ایران در رقابت ها بودند.
اصفهان خروشان با ترکیب ملیکا برون، ستایش پیرنجم الدین، مهدیه 
شبانی، شیوا لکزایی، آتوسا اسلامی، آناهیتا مهترپور، فاطمه جلیلیان 
و الهه پورعبدیان به عنوان ورزشــکار مربی، نیمــا حجتی مدیر فنی و 
سیدایمان شفیع اف سرپرســت در رقابت ها حضور داشت. ملوان نداجا 
نیز با حضور امیرحســین زمانــی، امیرمحمد فتاح پــور، محمدصالح 
ســلطانی، محمدعلی ملایی، رضا بیگــی، رامین غیاثوند، شــایگان 
خیرالهی و محمدرضا جمشیدیان و هدایت مهرگان خیرالهی سرمربی 

و انوش عباسی مربی در این مسابقات شرکت کرد.
در روز پایانی مســابقات نمایندگان ایران به مصاف رقبا رفتند. اصفهان 
خروشان نماینده بانوان ایران در پنجمین و آخرین دیدار دور دوم خود 
در گروه P به مصاف ســنگاپور رفت و در پایان با نتیجه ۳ بر ۲ با گل های 
فاطمه جلیلیان، آتوسا اســلامی و الهه پورعبدیان بازی را برد. نماینده 
ایران با این نتیجه به عنوان تیم دوم گروه P برای نخستین بار در تاریخ 
ورزش کانوپولوی ایران به نیمه نهایی مسابقات قهرمانی جهان راه یافت 

و موفق به کسب سهمیه بازی های جهانی هم شد.
این تیم در نیمه نهایی به مصاف صدرنشین گروه O بانوان نیوزلند رفت 
و در پایان بــا نتیجه ۷ بر ۲ مقابــل این تیم قدرتمند کــه مدعی اصلی 
قهرمانی اســت، متوقف شــد. الهه پورعبدیان و فاطمه جلیلیان برای 
ایران در این رقابت گلزنی کردند.در رقابت رده بندی نیز به مصاف هلند 
رفت و در پایان بــا نتیجه ۲ بر ۱ با گل طلایی مقابــل این تیم قدرتمند 
متوقف شــد. با این نتیجــه بانوان ایران تاریخ ســازی کردنــد و برای 

نخستین بار جایگاه چهارم دنیا را به دست آوردند.
ملوان نداجا نماینده مردان ایران در رقابت مرحله سوم خود مقابل تیم 
آفریقای جنوبی قرار گرفت و با نتیجه ۷ بر ۲ این تیم را شکســت داد و 
سپس در آخرین رقابت خود مقابل تیم اســترالیا قرار گرفت و با نتیجه 
۷ بر ۴ این تیم را شکست داد. با این نتیجه نماینده مردان ایران جایگاه 

پانزدهم مسابقات را کسب کرد.

 دادستانی تهران علیه محمود فکری اعلام
 جرم کرد

در پــی اظهارات محمود فکری ســرمربی باشــگاه مس شــهربابک، 
دادســتانی تهران علیه وی اعلام جرم کرده اســت و در مــورد پرونده 
شکایت باشــگاه فوتبال پرســپولیس از علیرضا بیرانوند تحقیقات در 

دادسرا آغاز شده است.
 

در پی اظهارات بدون مســتند برخی از چهره های ورزشــی در مجامع 
خبری، دادستانی تهران به موضوع ورود کرده و در حال انجام تحقیقات 
در رابطه با ادعاهای مطرح شده از ســوی این افراد است.در همین راستا 
و در پی اظهارات محمود فکری سرمربی باشگاه فوتبال مس شهر بابک 
کرمان در رابطه با انتخاب سرمربی در باشگاه استقلال، دادستانی تهران 
هفته گذشــته علیه وی اعلام جرم کرد.همچنین در پی شکایت باشگاه 
پرسپولیس و اعضای وقت هیئت مدیره این باشــگاه از علیرضا بیرانوند 
به اتهام افترا و نشــر اکاذیب و ادعای پرداخت رشوه، تحقیقات در مورد 
این پرونده در دادسرای تهران آغاز شــده و در حال انجام است.گفتنی 
اســت؛ پس از پایان بازی تیم های فوتبال تراکتورســازی تبریز و فولاد 
خوزستان، علیرضا بیرانوند بازیکن سابق تیم پرسپولیس و بازیکن فعلی 
تیم تراکتورســازی تبریز با حضور در جمع خبرنــگاران ادعاهایی را در 

مورد برخی از اعضای وقت هیئت مدیره تیم پرسپولیس مطرح کرد.
بعد از مطرح شــدن این ادعاها، باشگاه پرســپولیس و اعضای هیئت 
مدیره این باشگاه اقدام به شکایت از علیرضا بیرانوند کردند که پرونده به 

دادسرای فرهنگ و رسانه ارجاع شد.

اضافه شدن قاره جدید به مربیان لیگ برتر؛ 
موسیمانه، اولین آفریقایی تاریخ
پیتسو موسیمانه اولین مربی آفریقایی تاریخ لیگ برتر است.

سرانجام پس از حدود ۲۰ روز ســرگردانی، تکلیف سرمربی استقلال 
مشخص شــد و پس از گمانه زنی در مورد گزینه های مختلف خارجی، 
پیستو موسیمانه هدایت آبی پوشــان را در ادامه فصل بر عهده گرفت. 

این مربی از کشور آفریقای جنوبی است.
مربیان خارجی که در تاریخ لیگ برتر در فوتبال ایران مربیگری کردند 
همگی از ۲ قاره اروپا و آمریکای جنوبی بودنــد. مربیان اروپایی از نظر 
تعداد کاملًا بیشــتر از مربیان آمریکای جنوبی هســتند و از ۶۵ مربی 
که در فوتبال ایران شــاغل بودند. ۶۰ مربی از اروپا و ۵ مربی از آمریکای 
جنوبی در فوتبال ایران مربیگری کردند. با حضور پیســتو موسیمانه، 

قاره آفریقا هم به فهرست قاره های مربیان فوتبال ایران اضافه شدند.
تاکنون از ۲۲ کشــور مختلف مربی در فوتبال ایران حضور داشــته که 
کشور کرواســی با حضور ۱۳ مربی بیشترین نماینده را در فوتبال ایران 
داشته اســت. مربیانی نظیر برانکو ایوانکوویچ، زلاتکو کرانچار و ملادن 
فرانچیچ از کرواســی موفق به قهرمانی در لیگ برتر شــدند و کارنامه 

خوبی از خود به جای گذاشته اند. 

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 ایین تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۴۰36۰32۴۰۰6۰۰۰3۰2  هیات  اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کنگان  تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی  اقای عبدالحسن حسین پور 
تراکم    فرزند یونس  به شماره شناسنامه 76 وشماره ملی 3۴۴۱۰7۹637صادره از بندرلنگه     دریکباب خانه به مساحت  
2۴8/۴۰  متر مربع  مفروزو مجزی  شده از پلاک 377 فرعی از 3 اصلی  واقع  در کنگان  خریداری از مالک رسمی خانم مریم 
محمدی محرز گردیده است   . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله۱۵ روز  آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد.م الف 262 تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰3/7/۱۵ تاریخ انتشارنوبت دوم : ۱۴۰3/7/3۰ 
 علی فولادی رئیس ثبت اسنادو املاک کنگان

مفقودی
برگ سبز وسند سواری پژو ۴۰۵ رنگ نقره ای _ابی _متالیک 
۱2۴83۱۱۴۴2۵وشاسی  موتور  شماره  ۱383به  مدل 
83۰۵۱۱۵6وشهربانی ایران ۵۴_72۱س87 به نام هادی 

مقدم راد مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد



اهـواز –محمـد مجـدم  مدیـرکل بیمـه 
سـامت خوزسـتان بـا اعـام اینکه حـدود 50 
درصـد جمعیت کـه عمدتا در روسـتاها سـاکن 
هسـتند، تحـت پوشـش داریـم، عنـوان کـرد: 
قریـب به 2 میلیـون و 300 هـزار نفر بیمه شـده 

تحـت پوشـش داریـم .
 دکتـر محمدرضـا رضایـی در نشسـت خبـری 
که به مناسـبت سـی امیـن آئین نکوداشـت روز 
ملـی بیمه سـامت برگـزار شـد ضمـن تبریک 

هفتـه سـامت، گفت:
بیمـه هـای درمانـی همیشـه یکـی از ارکان 
اصلـی نظـام سـامت بـوده و مـا سـعی مـی 
بـا  دهیـم  مـی  ارائـه  کـه  خدماتـی  کنیـم 
کیفیـت و متناسـب بـا نیـاز مـردم ارائه شـود تا 
رضایتمنـدی هـا در ایـن حـوزه افزایـش یابـد.
وی در خصـوص اقدامـات انجـام شـده اخیـر، 
بیـان کـرد: در حـوزه تعرفـه پرسـتاری حـدود 
181 میلیـارد تومـان بـه دانشـگاه هـا بابـت 

هـای  بیمارسـتان  در  پرسـتاری  خدمـات 
مبلـغ  همچنیـن  کردیـم.  پرداخـت  دولتـی 
حـدود 12 میلیـارد تومان بـه بیمارسـتان های 
خصوصی پرداخت شـده اسـت بـه گونـه ای که 
دانشـگاه ها تـا پایان سـال 1402 در ایـن زمینه 

ندارنـد. مطالباتـی 
عـدم  خوزسـتان  سـامت  بیمـه  مدیـرکل 
عقدقـرارداد پزشـکان در مطـب هـا را از مهـم 
تریـن چالـش هـای بیمـه خوانـد و افـزود: این 
مسـاله تنهـا مختـص بیمه سـامت و یا اسـتان 
خوزسـتان نیسـت، در گذشـته مقـرر شـده بود 
پزشـکی کـه بـا بیمـه قـرارداد نداشـته باشـد 
نظـام پرشـکی بـرای آن پروانه صـادر نکنـد اما 
در این زمینـه ورودی صـورت نگرفـت، در حال 
حاضـر ایـن قانـون هـم حـذف شـده اسـت. در 
حال حاضر حـدود 700 پزشـک طرف قـرارداد 
هسـتند و یک هـزار و 200 نفـر قـرارداد ندارند.

دکتـر رضایـی اظهـار کـرد: در حـوزه اصالـت 
سـنجی اگـر دارو یـا تجهیـزات پزشـکی کـه 
دارای کـد اصالت هسـتند باطـل نشـوند اجازه 
پرداخـت آن ها را نداریم که متاسـفانه بسـیاری 
بیمارسـتان  جملـه  از  خصوصـی  مراکـز  از 
هـا ایـن کـد را باطـل نمـی کننـد و هزینـه را از 
مـردم دریافـت می کننـد.، ایـن درحالی اسـت 
کـه بیمـه مـی توانـد هزینـه آن دارو را پرداخت 

. کنـد
مدیـرکل بیمـه سـامت خوزسـتان بـا بیـان 
اینکـه خدماتـی بـه بسـته هـای اولیه بیمـاران 
خـاص و صعـب العـاج اضافـه شـده اسـت، 
تصریـح کـرد: پـاداش اهـداء کلیـه کـه سـال 

گذشـته 58 میلیـون تومـان بـوده در سـال 
جـاری بـه 83 میلیـون تومـان افزایـش پیـدا 
کـرده اسـت، همچنیـن در حـوزه بیمـاران 
نیازمنـد بـه پرتودرمانـی 15 خدمـت اضافـه 

اسـت. شـده 
دکتـر رضایـی اضافـه کـرد: بـه بیمارانـی کـه 
اشـکال در حـوزه خـود ایمنـی داشـته انـد 
16 خدمـت اضافـه شـده اسـت، 32 خدمـت 
در حـوزه بیمـاران هپاتیـت B، 62 خدمـت 
حـوزه بیمـاران ALS و افزایـش هزینـه هـای 
دندانپزشـکی بیماران خـاص و صعـب العاج تا 
سـقف 12 میلیون و 500 هـزار تومان را داشـته 

یـم. ا
بـه گفتـه وی ، در 2 سـال گذشـته حـدود یـک 
هـزار میلیـارد تومـان در خوزسـتان بـه جـای 
مـردم بـه داروخانـه هـا پرداخت کـرده ایـم که 
قطعا در مسـاله جلوگیـری از قاچـاق تاثیرگذار 
بـوده زیـرا در گذشـته دارو بـا قیمـت پاییـن تر 
ارائه می شـد کـه قاچاق چشـمگیر بوده اسـت.

50 درصـد خوزسـتان تحـت پوشـش بیمـه 
مت سـا

مدیـرکل بیمـه سـامت خوزسـتان بـا اعـام 
اینکـه حـدود 50 درصـد جمعیـت کـه عمدتـا 
در روسـتاها سـاکن هسـتند، تحـت پوشـش 
داریـم، عنوان کـرد: قریب بـه 2 میلیـون و 300 
هـزار نفـر بیمه شـده تحـت پوشـش داریـم که 
یـک میلیـون و391 هـزار نفـر در روسـتاهای، 
566 هـزار نفـر در قالب صنـدوق بیمه سـامت 
همگانـی ایرانیـان، 250 هـزار نفـر در حـوزه 
صنـدوق کارمنـدی و مابقـی صنـدوق هـای 

دیگـر هسـتند.
دکتـر رضایـی بـا بیـان اینکـه بیمـه سـامت 
خوزسـتان در حـوزه جوانـی جمعیـت رتبـه 
اول را بـه لحاظ تحـت پوشـش بیمه قـرار دادن 
دارد، اظهـار کـرد: 15 هـزار و 488 مـادر باردار 
بـه صـورت رایـگان دفترچـه بیمـه سـامت 
دریافـت کـرده و 179 هـزار کـودک زیـر پنـج 
سـال نیز بـه صـورت رایـگان دفترچـه دریافت 

کـرده انـد.
وی افـزود: حـدود 4 هـزار و 100 نفـر زوج 
نابارور را نشـان دار کـرده ایم. حـدود 7 میلیارد 
و 400 هـزار تومان به موسسـات طـرف قرارداد 
و یـک میلیـارد و 300 میلیـون تومـان بـه 

موسسـات غیرطـرف قـرار داد داشـته ایـم.
تعـداد  بیمـه سـامت خوزسـتان  مدیـرکل 
مرکـز بهداشـتی روسـتاها را 235 مـورد خواند 
و گفت: 650 تیم سـامت شـامل پزشـک، ماما، 
پرسـتار، دندانپزشـک و داروخانه در ایـن مراکز 

وجـود دارد.
62 هـزار نفـر در قالـب بیماریان خـاص و صعب 

العاج نشـان دار شـدند
به گفته دکتـر رضایـی، در حال حاضـر 62 هزار 
نفـر در خوزسـتان در قالـب بیمـاران خـاص و 
صعـب العـاج شناسـایی و نشـان دار شـده اند 
کـه مـی تواننـد خدماتـی فراتـر از بیمـاران 
عادی دریافـت کننـد. در حـوزه مذکـور حدود 
139 میلیـارد تومـان هزینـه شـده، در قالـب 
خدمـات سـرپایی 336 هـزار مراجعه، بسـتری 
44 هـزار مراجعـه و خسـارت متفرقـه 6 هـزار و 

100 پرونـده پرداخـت کـرده ایـم.

مدیرکل بیمه سلامت استان:

50 درصد خوزستان تحت پوشش بیمه سلامت هستند

 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمانشاه : 

 جلسه هم اندیشی امامان محلات هشتگرد 
و گلسار در دفتر امام جمعه شهرستان ساوجبلاغ

کرج-ترنم مظفری  جلسه هم اندیشی امامان محات گلسار و هشتگرد با 
محوریت هدایت قرارگاهی با موضوع مباحث فرهنگی باحضور حجةالاسام 
والمسلمین مختاری امام جمعه شهرستان ، حجةالاسام و المسلمین فراستی 
مسئول دفتر امام جمعه شهرستان، حجةالاسام و المسلمین فاحتکار دبیر 
رسیدگی به امور مساجد شهرستان، حجةالاسام و المسلمین عزیزی رئیسی 
اداره تبلیغات اسامی شهرستان، مهندس کیان شهردار هشتگرد مهندس 
گودرزی شهردار گلسار  و امامان محله شهرهای   هشتگرد وگلسار در دفتر امام 

جمعه شهرستان ساوجباغ برگزار گردید .
در این جلسه حجت الاسام و المسلمین مختاری امام جمعه و رئیس رسیدگی 
به امور مساجد شهرستان ساوجباغ در خصوص تعامل دو طرفه امامان محات 

و شهرداران در زمینه های مختلف به ایراد سخنرانی پرداختند .
حجت الاسام والمسلمین فاحتکار دبیر رسیدگی به امور مساجد شهرستان 
در سخنانی به بیان عملکرد دو ساله امور مساجد شهرستان پرداخت و در 
خصوص نقش امامان محله در امورات فرهنگی محات مطالبی را بیان نمودند.

در ادامه امامان محات به بیان مشکات فرهنگی به خصوص در زمینه بودجه 
فرهنگی و مشکات موجود در مساجد به بیان نقطه نظرات پرداختند.

مهندس علیرضا کیان شهردار هشتگرد در این جلسه در سخنانی بیان داشت: 
انقاب اسامی ایران یکی از جلوه های مهم نهضت عاشورا بوده و مساجد 
همواره پایگاه وحدت و انسجام در جامعه اسامی است و انقاب اسامی بر پایه 

مسجد محوری تشکیل شده است.
شهردار هشتگرد ضمن تاکید نقش مهم مساجد افزود: رویکرد مسجد محوری 
زمینه نقش آفرینی مردم در همه زمینه ها ازجمله مشارکت در امور شهری را 

فراهم می کند. 

مدیرکل ارشاد استان:

 پویش رسانه ای »فرهنگ عمومی« 
در لرستان برگزار می شود

خرم آباد - فرزانه هداوند  مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی لرستان 
گفت: پویش رسانه ای »فرهنگ عمومی« در این استان برگزار می شود.

اعظم روانشاد در دومین جلسه شورای پژوهشی فرهنگ و هنر اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسامی لرستان با اشاره به اینکه در طول سال مناسبت های 
مهم و مرتبط بافرهنگ و هنر گوناگونی وجود دارد، اظهار داشت: توجه به این 
مناسبت ها در عرصه های مختلف اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و امنیتی از 
اهمیت بالایی برخوردار است که باید از روش هایی که در راهبری و مدیریت 

مناسبت ها تأثیرگذار باشد؛ استفاده کنیم.
وی با اشاره به مناسبت های پیشرو در آبان ماه، گفت: هفته کتاب، هفته 
فرهنگ عمومی و 13 آبان از جمله این مناسبت ها هستند که باید در راستای 

گرامیداشت آن ها برنامه ریزی دقیق و درستی انجام شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی لرستان، افزود: قطعاً توجه به این مناسبت ها 
در ایجاد و ارتقای همدلی و همبستگی، تقویت بنیه فردی و اجتماعی 
تاریخی به  انتقال هویت فرهنگی و  تأثیرگذار بوده و عاملی مؤثر برای 

نسل های آینده است.
روانشاد با اشاره به آسیب های اجتماعی احصا شده در برش فرهنگی استان، 
عنوان کرد: باید با اولویت بندی این آسیب ها، در راستای کاهش آن ها اقدام 

شود.
وی به ضرورت استفاده از هنر برای جلوگیری از آسیب های اجتماعی اشاره 
کرد و افزود: یکی از راهکارهای تأثیرگذار در پیشگیری گسترش آسیب های 

اجتماعی استفاده از ابزارهای فرهنگی و هنری است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی لرستان با اشاره به اهمیت آگاهی بخشی 
در جامعه به منظور پیشگیری از آسیب های اجتماعی بر لزوم ارتقای دانش 

جامعه با بهره گیری از زبان هنر تأکید کرد. 
وی افزود: براین اساس برای نخستین در استان پویش رسانه ای به منظور 
بهره گیری از ظرفیت رسانه ها در فرهنگ سازی در بین افراد جامعه و کاهش 
انجام  آن  اطاع رسانی های  که  می شود  راه اندازی  اجتماعی  آسیب های 

خواهد شد.

دبیر شورای اسلامی شهر قزوین تاکید کرد؛

پارکینگ استادیوم سردار آزادگان آسفالت شود

قزوین -مریم نقدی  دبیر شورای اسامی شهر قزوین بر آماده سازی 
محیط ورزشگاه سردار آزادگان تاکید کرد و گفت: پارکینگ استادیوم سردار 

آزادگان آسفالت شود.
قاسم اللهیاری با اشاره به مباحث پیرامون ایجاد پایگاه اورژانس دربوستان 
رز اظهار کرد: با اصل این لایحه موافق هستم اما اینکه بخواهیم از فضای 
سبز شهروندان و از حق آنان برای این کار اختصاص دهیم موافق نیستم لذا 
شهرداری می تواند مکان دیگری را در همان منطقه برای این کار اختصاص 

دهد.
وی همچنین خواستار تعیین تکلیف زمین تجهیز کارگاه در این بوستان شد 
و گفت: زمین تجهیز کارگاه در بوستان رز می تواند به یک مکان فرهنگی 
اجتماعی تبدیل شود ولذا ضرورت دارد تا شهرداری برای این مکان برنامه 

ریزی کند.
اللهیاری همچنین خواستار توجه به ایجاد المان و سازه شهری در جنوب 

شهر به ویژه بوستان رز شد.
رئیس کمیسیون فرهنگی شورا دربخش دیگری از این جلسه که به بررسی 
لایحه شهرداری پیرامون اجاره مجموعه پیست پرش در آسمان سورتمه 
ریلی فروشگاه های جانبی آن و سینما تابستانه در مجموعه بوستان باراجین 
اختصاص داشت گفت: سینمای تابستانه مجموعه تفریحی فدک ظرفیت 
مناسبی برای برگزاری برنامه های تابستانی و همگانی در راستای نشاط 
اجتماعی است که مدتی است سیستم صوتی و نمایشگر آن دچار مشکل 

شده، و لازم است تا به این مساله نیز توجه شود.
وی همچنین با تاکید بر توجه به روشنایی و ایجاد برج نوری در این فضا 
یادآور شد: آسفالت پارکینگ استادیوم سردار آزادگان قبل شروع بارندگی 

باید تکمیل شود.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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بوشهر
 مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران در دیدار با اعضای شورای شهر و شهردار خارگ :

 نگاه شرکت پایانه های نفتی ایران توسعه متوازن است

شرکت  مدیرعامل  نشست  در  بوشهر-رضا حیدری  
پایانه های نفتی ایران با اعضای شورای شهر و شهردار جزیره 
خارگ، بر لزوم توجه به مردم و توسعه پایدار جزیره تأکید 

شد.
ایران، در این نشست  مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی 
اظهار داشت: "به عنوان مدیریت ارشد این شرکت، افتخار 
می کنم که در کنار مردم خارگ هستم. اگر خیر و برکتی در 
زندگی مان داریم، به واسطه این است که توانسته ایم گره ای از 

مشکات مردم باز کنیم و به خانواده  ای کمک کرده باشیم."
عباس غریبی افزود: نگاه ما در جزیره خارگ توسعه متوازن 
است. عاوه بر توجه به تأسیسات و زیرساخت های شرکت که 
به صورت زیربنایی در حال انجام است، به محیط پیرامونی 

نیز در قالب مسئولیت های اجتماعی توجه ویژه ای داریم.
غریبی با اشاره به اشتغال جوانان بومی جزیره گفت: از ابتدای 
در  موجود  محدودیت های  علیرغم  تاکنون،   1402 سال 
زمینه اشتغال، توانسته ایم 140 نفر از جوانان جزیره را در 

شرکت مشغول به کار کنیم.
به  همچنین  ایران  نفتی  پایانه های  شرکت  مدیرعامل 
اعتبارات اخذشده برای پروژه های شرکت اشاره کرد و گفت: 
سال گذشته 4000 میلیارد تومان اعتبار برای پروژه های 
شرکت دریافت شده است. سیستم اعان و اطفای حریق 
مخازن به عنوان یک مگاپروژه پس از 18 سال در مرحله 
انتخاب پیمانکار است و پایش تصویری زیرساخت ها نیز در 
حال انتخاب پیمانکار می باشد. از مجموع 24 پروژه راکد، 
تعداد آنها به 8 پروژه کاهش یافته و از 36 پروژه تأخیردار، 

تعداد آنها به 11 پروژه رسیده است.
وی همچنین از خرید دو شناور مقابله با آلودگی به مبلغ 

تقریبی 3 میلیون و 200 هزار یورو خبر داد
غریبی به طرح جامع پدافند غیرعامل خارگ اشاره کرد 
و افزود: مطالعات این طرح انجام شده و به زودی منجر به 
اقدامات عملی خواهد شد. یکی از خروجی های این طرح، 
خرید شناورهای ملکی جهت تردد مردم جزیره است که 

شرح نیاز آن در حال تهیه می باشد.
وی همچنین از برنامه های تأمین آب و انرژی پایدار در جزیره 
خبر داد و گفت: تأمین پایدار آب و انرژی جزیره در دست 
برنامه ریزی است و ذخیره سازی سوخت استراتژیک نیز در 
دستور کار قرار دارد. عاوه بر این، خرید شناور آمبولانس 
دریایی به مبلغ 2.6 میلیون یورو در حال برگزاری مناقصه 

است.
پروژه های زیرساختی و آموزشی

غریبی افزود: توسعه باند فرودگاه خارگ در دستور کار قرار 
گرفته و مشاور مربوطه در حال انتخاب است. همچنین، 
دوره های آموزشی ویژه جوانان جویای کار در خارگ آغاز 
شده و این برنامه در سال های پیش رو نیز ادامه خواهد داشت.

مطالبات شورای شهر خارگ
شهر  شورای  رئیس  علی پور،  الله  لطف  نشست،  این  در 
خارگ، با تشریح دغدغه ها و مطالبات مردم جزیره، بر لزوم 
حمایت های بیشتر از سوی شرکت پایانه های نفتی ایران 

تأکید کرد.
وی گفت: یکی از مهم ترین مسائل، اشتغال جوانان بومی 
است. ما خواستار افزایش فرصت های شغلی برای جوانان 
خارگ هستیم و انتظار داریم شرکت نفت در این زمینه 

اقدامات موثرتری انجام دهد.
از  مالی  و حمایت  پرداخت عوارض  بر  علی پور همچنین 
پروژه های شهری تأکید کرد و افزود: پروژه های زیرساختی 
همچون شهربازی مسقف، کمک به حمل مصالح ساختمانی، 
نیازمند  بچینگ  و  آسفالت  کارخانه  برای  زمین  تأمین 
همکاری و حمایت مالی شرکت پایانه ها است. این پروژه ها 

می تواند به بهبود کیفیت زندگی مردم جزیره کمک کند.
جلیل حسن زاده سرپرست شهرداری خارگ ضمن قدردانی 
از همکاری های قبلی شرکت، خواستار افزایش تعامات برای 
اجرای پروژه های شهری شد و گفت: حمایت های شرکت 
نفت می تواند نقشی کلیدی در بهبود شرایط زیست محیطی 

و توسعه زیرساخت های شهری خارگ ایفا کند.

کرمانشـاه -حسـنا فخـارزاده  مدیـر دفتـر مرکـزی 
حراسـت شـرکت ملی گاز ایـران در مراسـم تودیـع و معارفه 
رئیـس حراسـت شـرکت گاز اسـتان کرمانشـاه، اظهـار 
کـرد: قطعـا شـرکت گاز اسـتان کرمانشـاه و آقای حسـینی 
مدیرعامـل آن جـزو بهترین هـا در بیـن شـرکت های گاز 

اسـتانی هسـتند.
مدیـر دفتـر مرکـزی حراسـت شـرکت ملـی گاز ایـران 
در مراسـم تودیـع و معارفـه رئیـس حراسـت شـرکت گاز 
اسـتان کرمانشـاه که بـا حضـور مدیر کل حراسـت اسـتان و 
مسـئولین شـرکت گاز اسـتان برگزار شـد، اظهار کرد: قطعا 
شـرکت گاز اسـتان کرمانشـاه و آقـای حسـینی مدیرعامـل 
اسـتانی  گاز  بیـن شـرکت های  در  بهترین هـا  آن جـزو 

. هسـتند
وی خدمات شـرکت گاز بـه مـردم را بی نظیر خوانـد و گفت: 
بایـد با جهـاد تبییـن، خدمات نظـام به ویـژه خدمـات حوزه 

گاز را بیـان کنیم. 
طباطبایـی بـا بیـان اینکـه متأسـفانه خدمـات مـا پیوسـت 
رسـانه ای نـدارد، گفـت: بایـد کارایـی نظـام اسـامی بـرای 

مـردم اثبـات شـود. 
مدیر دفتر مرکزی حراسـت شـرکت ملـی گاز ایـران، گفت: 

نعمت هـای جمهـوری اسـامی بسـیار زیاد اسـت و سـطح 
رفـاه و معیشـت همه مـردم افزایـش یافته اسـت. 

طباطبایـی در پایـان رضـا کریمی، رئیس پیشـین حراسـت 
شـرکت گاز اسـتان را از حراسـت های برتر شـرکت ملی گاز 
معرفـی کـرد و گفـت: محمـد جامه شـورانی، رئیـس جدید 
حراسـت گاز اسـتان، یـک نیـروی قابـل و دارای سـابقه 
عملکـردی خـوب اسـت و می توانـد دسـتاوردهای خوبـی 

داشـته باشـد.
در بخش دیگـری از این مراسـم ناصـر حسـینی، مدیرعامل 
شـرکت گاز اسـتان کرمانشـاه ضمـن ارائـه گزارشـی از 
دسـتاوردها و عملکـرد شـرکت گاز اسـتان، اعـام کـرد: تـا 
پایـان سـال جـاری بـه تمامـی انـدک روسـتاهای دارای 
قابلیت گازرسـانی اسـتان در مناطق سـرفیروزآباد، روانسر، 
جوانـرود و پاوه که هنـوز گازدار نشـده اند گازرسـانی خواهد 

شـد و کل اسـتان کرمانشـاه گازدار خواهـد شـد.
از  کرمانشـاه  اسـتان  گاز  شـرکت  اینکـه  بیـان  بـا  وی 
شـرکت های کـم نظیـر و غنـی کشـور در زمینـه نیـروی 
انسـانی اسـت، گفـت: کار کـردن بـا ایـن همـکاران توانمند 

بسـیار لـذت بخـش اسـت.
حسـینی بیـان داشـت: هـر نهـادی دارایی هـای مختلـف 

مالـی، فیزیکـی، فکـری و... دارد که نگهـداری و حراسـت از 
ایـن دارایی هـا کار بسـیار مهـم و سـختی اسـت. 

وی با اشـاره بـه گسـتردگی و تعـدد وظایف واحد حراسـت، 
گفـت: اگـر حراسـت سـازمانی بـا مشـکل مواجه شـود کل 

سـازمان با مشـکل روبـرو می شـود. 

حسـینی در پایـان از رئیـس پیشـین حراسـت شـرکت گاز 
اسـتان و عملکرد مناسـب و دانش بالای وی تجلیـل کرد و از 
رئیس جدید حراسـت این شـرکت خواسـت، ضمـن صیانت 
از دارایی هـای شـرکت، با پـرورش نیـروی انسـانی توانمند، 

یـار و همراه شـرکت گاز اسـتان باشـد.

کرمانشاه
مدیر دفتر مرکزی حراست شرکت ملی گاز ایران :

شرکت گاز استان کرمانشاه و مدیرعامل آن از بهترین های شرکت ملی گاز هستند

مشهد-سـمیه باقـرزاده  مدیـرکل بنیـاد مسـکن 
انقـاب اسـامی خراسـان رضـوی گفـت: سـهمیه اسـتان 
طـی چهـار سـال، 64 هـزار واحـد در نظـر گرفتـه شـده که 
از ایـن تعـداد 43 هـزار و 800 فقـره سـهمیه تخصیـص و 
تاکنـون 39 هـزار و 100 متقاضـی دریافت وام بـه بانک های 

عامـل معرفـی شـده اند.
مهندس سید خلیل منبتی بیان کرد: در دولت شهید جمهور 
آیت الله رئیسی مقرر بود طی4 سال، 64 هزار واحد توسط 
بنیاد مسکن استان خراسان رضوی در قالب طرح نهضت 

ملی مسکن احداث شود.
وی با اشاره به پیشرفت فیزیکی طرح نهضت ملی مسکن 

در روستاها گفت: تاکنون بالغ بر 26 هزار و 300 واحد پی 
کنی، 24 هزار و 400 واحد اجرای فونداسیون، 20 هزار و 
600 واحد اجرای اسکلت، 18 هزار و 64 واحد اجرای سقف 
و 15 هزار و 150 واحد نیز سفت کاری آن به اتمام رسیده 
است و حدود 9 هزار و 700 واحد نیز نازک کاری آن به پایان 

رسیده است. 
منبتی یکی از مزیت های این طرح را مهاجرت معکوس شهر 
به روستا  ذکر کرد و گفت: اگر تامین مسکن در روستاها به 
درستی مدیریت شود، امکان مهاجرت معکوس و بازگشت 
شهرها  به  بهتر  زندگی  برای  که  روستاییان  از  بسیاری 
مهاجرت کرده اند، فراهم می شود و از سوی دیگر بسیاری 

از روستاییانی که عاقه مند به زندگی در روستاها هستند و 
در تامین زمین با مشکل مواجهند، امکان بهره مندی از این 

طرح برای آنان فراهم خواهد شد.
وی یادآور شد: در قالب این طرح به متقاضیان 350 میلیون 
تومان وام با کارمزد 5 درصد با بازپرداخت 20 ساله اعطا 

می شود.
مدیرکل بنیاد مسکن انقاب اسامی خراسان رضوی اضافه 
کرد: مطابق سرشماری نفوس و مسکن سال 95، در استان 
خراسان رضوی 486 هزار واحد مسکونی روستایی وجود 
دارد که 168 هزار واحد با استفاده از تسهیات حمایتی 

توسط بنیاد مسکن احداث  شده است.

خراسان رضوی
مدیرکل  بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان خبر داد:

ح نهضت ملی مسکن   معرفی 39 هزار متقاضی دریافت وام طر
وستایی خراسان رضوی به بانک ها ر



یک مقام صنفی اعلام کرد
هدررفت ۵ میلیارد متر مکعب گاز در سال

مشــاور ســندیکای تولیدکنندگان صنعــت برق گفت: مشــکلات 
استخراجی، عدم دسترســی به تکنولوژی منجر به کاهش تولید شده 
است.افشین شباب مشاور ســندیکای تولیدکنندگان صنعت برق در 
نشست خبری اولین همایش ملی تأسیســات و گلوگاه ناترازی انرژی 
با اشاره به اینکه بخش عمده ای از هدررفت انرژی در بخش تولید اتفاق 
می افتد، گفت: ابتــدا باید به این موضوع پرداخــت که چقدر هدررفت 

انرژی در بخش تولید وجود دارد.
وی ادامه داد: ما نمی توانیم خوب تولید کنیم یا تولید صیانتی داشــته 
باشیم؛ به عنوان مثال مخزن های مشــترک داریم که یک میلیون نفت 
در جا وجود دارد که در بهترین حالت ۸۰۰ هزار بشــکه می شــود اما 
اگر تولید صیانتی نباشــد این میزان کمتر شــده و به ۵۰۰ هزار بشکه 
می رسد.شباب خاطرنشان کرد: مشکلات استخراجی، عدم دسترسی 
به تکنولوژی منجر به کاهش تولید شده اســت و متأسفانه دور بودن از 

تکنولوژی های نوین دنیا بسیار نمود دارد.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه بسیاری از تأسیسات گازی سراسر تهران 
دچار فرســودگی هســتند و هدر رفت وجــود دارد بنابراین نمی توان 
مشکل ناترازی را تنها به مصرف کننده دانســت.به گفته شباب، فقط 

بحث مصرف نیست بلکه تولید و قبل از تولید را باید معیار قرار داد.
مشــاور ســندیکای تولیدکنندگان صنعت برق اضافه کرد: سالانه ۵ 
میلیارد متر مکعب گاز و ۸ میلیارد کیلو وات ساعت برق تلفات داریم که 
با سرمایه گذاری می توانیم بخشی از این انرژی را به چرخه بازگردانده و 

از ناترازی جلوگیری کنیم.

وگاه ها برای  ارتقای ۲۳۰۰ مگاواتی توان تولید نیر
تابستان سال آینده

 مدیرکل دفتر فنی تولید شــرکت برق حرارتی گفــت: توان تولید برق 
نیروگاه های گازی و بخاری کشــور برای پیک )اوج بار( تابســتان سال 
آینده از طریق اجرای پروژه های ارتقای توان و رفع محدودیت بیش از ۲ 

هزار و ۳۰۰ مگاوات افزایش خواهد یافت.
»اســماعیل نمازی« در گفت وگویی با اشاره به برنامه ریزی وزارت نیرو 
برای کاهش ناترازی برق تا پیک تابستان سال آینده، افزود: این شرکت 
در کنار افتتاح واحدهــای جدید نیروگاهی، درصــدد حفظ و ارتقای 

میزان آمادگی ناوگان موجود نیروگاه های حرارتی است.
وی ادامه داد: در همین راســتا از ابتــدای مهرماه به منظــور افزایش 
آمادگی این واحدها بــرای تولید برق پایدار در فصل گرم ســال آینده 
بیش از ۱۰۹ هزار مــگاوات برنامه تعمیــرات نیروگاه های حرارتی در 
دستور کار قرار گرفته اســت که تاکنون ۱۵ هزار مگاوات از این برنامه 
آغاز شده و تا اردیبهشت سال آینده شــاهد اتمام تمهیدات پیش بینی 

در این بخش خواهیم بود.
مدیرکل دفتر فنی تولید شــرکت بــرق حرارتی اضافه کرد: از ســوی 
دیگر اغلب نیروگاه های بخاری موجود نیز به دلیل میانگین ســنی بالا 
دچار محدودیت های تولید شــده اند که بر اســاس برنامه ریزی انجام 
شده، مقرر شــده تا برای پیک تابستان ســال آینده بیش از یک هزار و 
۲۴۰ مگاوات از محدودیت تولید این واحدها برطــرف و به توان تولید 

نیروگاه های حرارتی افزوده شود.
نمــازی گفت: بــرای حفظ وضعیــت موجــود و ارتقای تــوان تولید 
نیروگاه های گازی و سیکل ترکیبی نیز پروژه های متعددی با همکاری 
شرکت های دانش بنیان در دســتور کار قرار گرفته است که امیدواریم 
تا پیک تابستان ســال آینده با اجرای این تمهیدات شاهد ارتقای توان 

تولید واحدهای گازی به میزان هزار و ۸۰ مگاوات باشیم.

وی با اشــاره به ســیر صعودی تولید برق نیروگاه های حرارتی در سال 
جاری، اظهار داشــت: میزان تولید برق این واحدها در نیمه نخســت 
امسال با افزایش ۲ درصدی نســبت به مدت مشابه سال گذشته از مرز 
۱۹۳ میلیون مگاوات ساعت عبور کرده است و در تلاشیم این مسیر در 

ادامه نیز به شکل مناسبی ادامه یابد.

معرفی ساختگاه برای احداث نیروگاه های 
تجدیدپذیر به سرمایه گذاران

 مدیرکل دفتر پتانسیل ســنجی و ارزیابی منابع تجدیدپذیر ســازمان 
انرژی هــای تجدیدپذیر و بهره ور بــرق ایران )ســاتبا( گفت: بهترین 
ساختگاه های فنی و اقتصادی از میان فهرستی تأیید شده برای احداث 

نیروگاه خورشیدی به سرمایه گذاران معرفی می شود.
 میترا غلامی درباره روند تعیین ســاختگاه بــرای احداث نیروگاه های 
خورشــیدی ادامه داد: تعیین دقیق شــاخص های فنی و جغرافیایی 
مورد انتظار برای انتخاب بهترین ســاختگاه ها شــروع و مکاتبه با همه 
استانداری ها و شرکت های برق منطقه ای و توزیع نیروی برق استان ها 

آغاز شده است.
وی خاطرنشــان کــرد: در این مکاتبه عــلاوه بر درخواســت معرفی 
ساختگاه های مورد نظر استان ها، فهرستی از ساختگاه های شناسایی 
شده ساتبا در حوزه انرژی خورشیدی به همراه برخی ملاحظات شبکه 

به عنوان فهرست پیشنهادی اولیه در اختیار آنها قرار گرفت.
مدیرکل دفتر پتانسیل سنجی و ارزیابی منابع تجدیدپذیر ساتبا گفت: 
در ادامه همکاران این سازمان از طریق تعامل گســترده با نمایندگان 
مرتبــط در اســتانداری ها، شــرکت های بــرق منطقــه ای، توزیع و 
ادارات منابع طبیعی اســتان ها با ارائه توضیح لازم و پشــتیبانی فنی و 
کارشناسی، موفق به دریافت پاســخ ها به صورت جداولی از مشخصات 
دقیق هر ساختگاه مشتمل بر مختصات جغرافیایی چندگوشه زمین، 
ملاحظات کلیدی و مؤثر مرتبط با موضوع اتصال به شــبکه، شــرایط 
تملک یا اجاره زمین و آماده بودن مجوز زیســت محیطی ساختگاه ها و 

نقشه های جغرافیایی شدند.
غلامی خاطرنشــان کرد: به منظور انتخاب نهایی ساختگاه ها و تعیین 
اولویت بر اساس نیاز شبکه در جلســاتی با مدیران عامل و متخصصان 
شــرکت های برق منطقه ای و توزیع نیروی برق و شرکت توانیر برگزار 
شد که در آن ساختگاه ها باتوجه به شرایط اتصال به شبکه و نیاز شبکه، 
مجدداً پالایش شده و ســاختگاه های با ظرفیت کل قریب به ۱۳ هزار 
مگاوات به دست آمد.مدیرکل دفتر پتانسیل ســنجی و ارزیابی منابع 
تجدیدپذیر ســاتبا افزود: در نهایت مدلی جامع با توجه  به شاخص های 
پتانســیل انرژی خورشیدی، شرایط اتصال به شــبکه، وضعیت زمین 
)توپوگرافی و مقررات تملک(، مجاورت با زیر ســاخت های موردنیاز، 
ســهولت اخذ مجوزهای قانونی و برنامه های توســعه ای استان توسعه 
داده شــده که طی آن بهترین ســاختگاه های فنی و اقتصادی از میان 
فهرســت تأیید شــده فوق احصا و برای احداث نیروگاه خورشیدی به 

سرمایه گذاران معرفی می شود.

بانک مرکزی:
وند کاهشی بازگشت خ رشد نقدینگی به ر  نر

 نرخ رشــد ۱۲ ماهه نقدینگی در شهریور ســال ۱۴۰۳ به ۸ /۲۷ درصد 
رسید اگرچه این آمار در مقایسه با نرخ رشد دوره مشابه )شهریور سال 
۱۴۰۲، ۹ /۲۶ درصد( ۹ /۰ درصد افزایش یافته اســت اما آمار ماه  های 
خرداد، تیر و مرداد )به ترتیب ۶ /۲۵، ۷ /۲۷ و ۴ /۲۸ درصد( حاکی از آن 

است در این ماه نرخ رشد نقدینگی در مسیر نزولی قرار گرفته است.
همچنین رشــد ۱۲ ماهه پایه پولی در شــهریور ۱۴۰۳ به رقم ۷ /۱۸ 
درصد رسید که در مقایسه با رقم مشابه در شهریور سال ۱۴۰۲ )۷ /۴۱ 

درصد( به میزان ۲۳ واحد درصد کاهش نشان می دهد.
حجم نقدینگی در شهریور سال ۱۴۰۳ به رقم ۱ /۹۰۷۰۵ هزار میلیارد 
ریال رسید که نســبت به پایان ســال ۱۴۰۲ معادل ۱ /۱۵ درصد رشد 

نشان می دهد،
لازم به توضیح اســت، تأمین مالی دولت از طریق انتشــار اوراق بدهی 
دولت در ماه های ابتدایی ســال ۱۴۰۳ در مقایســه با مقطع مشــابه 
پارسال، ســهم معناداری در افزایش رشد نقدینگی در این مدت داشته 
است، در همین رابطه، انتظار می رود به دنبال هماهنگی های لازم میان 
دولت و بانک مرکزی و همینطور اقدامــات و برنامه های بانک مرکزی 

روند رشد نقدینگی در نیمه دوم سال اصلاح شود.

پایه پولی
پایه پولی در شهریور سال ۱۴۰۳، رقم ۵ /۱۱۵۴۱ هزار میلیارد ریال را 
به ثبت رساند و رشد ۱۲ ماهه پایه پولی در شهریور ۱۴۰۳ به رقم ۷ /۱۸ 
درصد رسید که در مقایسه با رقم مشابه در شهریور سال ۱۴۰۲ )۷ /۴۱ 

درصد( به میزان ۰ /۲۳ واحد درصد کاهش نشان می دهد.
همچنین پایه پولی در شــهریور ماه سال ۱۴۰۳ نســبت به پایان سال 

گذشته رشدی معادل ۷ /۵ درصد را تجربه کرد.

مدیرکل دفتر مقررات ملی و کنترل ساختمان:
ج آن  تعیین رده انرژی ساختمان ها و در

 در گواهی پایان کار الزامی شد
 مدیرکل دفتر مقررات ملی و کنترل ســاختمان از ابلاغ دستورالعمل 
اجرایی ماده ۴ تصویب نامه ضوابط صرفه جویی انرژی در ساختمان ها 
خبر داد و گفــت: با ابــلاغ ایــن دســتورالعمل، تعییــن رده انرژی 

ساختمان ها و درج آن در گواهی پایان کار الزامی شد.
»حامد مانی فــر« از ابلاغ دســتورالعمل اجرایی مــاده ۴ تصویب نامه 
ضوابط صرفه جویی انرژی در ســاختمان ها مصوب سال ۱۴۰۰ هیات 
وزیران خبر داد و افزود: این دستورالعمل روز گذشته ۲۸ مهر با امضای 

وزیر راه و شهرسازی به وزارت کشور ابلاغ شد.
مدیرکل دفتر مقررات ملی و کنترل ســاختمان توضیح داد: بر اساس 
ماده ۴ این تصویب نامــه، ارائه گواهــی پایان کار به ســاختمان های 
جدیدالاحداث از ابتدای ســال ۱۴۰۲ منوط به رعایت مبحث نوزدهم 

مقررات ملی ساختمان است.
وی ادامــه داد: به منظور آگاهی مردم از تلفات انرژی در ســاختمان ها، 
وزارت کشور و شهرداری ها از ابتدای ســال ۱۴۰۱ موظف به درج رده 
انــرژی در گواهی پایــان کار و نصب پلاک گواهی انطبــاق در ورودی 

ساختمان ها شده اند.

مانی فر گفت: دســتورالعمل این ماده در هشــت ماده تدوین شده و بر 
اســاس آن، طراحان ســاختمان های جدیدالاحداث موظف هستند 
هنگام طراحی، چک لیست های مربوط به مبحث نوزدهم مقررات ملی 
ساختمان را تهیه و رده انرژی ســاختمان را مشخص کنند. سازندگان 
ملزم به اجرای آن هســتند و ناظران نیز باید بر اساس چک لیست های 

نظارتی بر اجرای الزامات نظارت کنند.
این مقام مســئول اظهار داشــت: ســازمان نظام مهندسی ساختمان 
اســتان ها نیز موظف به تهیه پلاک گواهی رده انــرژی و تحویل آن به 

مالکان برای نصب در ورودی ساختمان ها شده است.
وی بیان داشــت:  این ســازمان باید موارد مرتبط بــا الزامات مبحث 
نوزدهم را در شناسنامه فنی و ملکی ساختمان درج کند. از سوی دیگر، 
شــهرداری ها موظف به درج رده انرژی در گواهی پایــان کار و منوط 

کردن صدور آن به نصب پلاک انرژی در ورودی ساختمان ها هستند.
مانی فر یادآور شــد: این دستورالعمل به عنوان نســخه نهایی ویرایش 
شده است، زیرا نسخه نخست آن در سال ۱۴۰۱ تدوین شد، اما به دلیل 
اجرایی نشدن ســامانه پایش انرژی، ابلاغ آن ممکن نشد. نسخه فعلی 

فارغ از سامانه پایش تهیه و ابلاغ شده است.
وی تاکید کرد: دفتــر مقررات ملی و کنترل ســاختمان مســئولیت 
تجدیدنظر و تفسیر مفاد این دســتورالعمل را بر عهده داشته و اجرای 
آن در راستای صرفه جویی انرژی در ساختمان ها اهمیت بسیاری دارد.

معافیت مالیاتی سرمایه گذاری در بافت های 
فرسوده در برنامه هفتم توسعه کشور 

 مدیرعامــل شــرکت بازآفرینــی شــهری ایران بــر بهره منــدی از 
معافیت های مالیاتی برای سرمایه گذاری سرمایه گذاران در بافت های 
فرسوه در طول برنامه هفتم توسعه تاکید کرد و به تشریح بخشی از این 

معافیت ها پرداخت.
»محمد آیینی« در گفت و گویی افزود: برنامه هفتم توسعه فرصت های 
بســیاری را پیش روی ســرمایه گذاران در بافت های فرسوده قرار داده 
است که باید این موارد مورد توجه باشــد.معاون وزیر راه و شهرسازی 
ادامه داد: ســرمایه گذاران می تواننــد در بافت های فرســوده به انجام 
کارهای گردشــگری، صنایع محلی، امور ورزشــی و فرهنگی، احداث 
مدارس غیرانتفاعی، کتابخانه، فروش محصــولات فرهنگی و احداث 
منازل بوم گردی اقدام کــرده و از حمایت های دفتــر مناطق محروم و 

توسعه روستایی کشور نیز برخوردار شوند.
آیینی با بیان اینکه ۱۷۰ هزار هکتار بافت فرسوده در کشور وجود دارد، 
تصریح کرد: از این میزان ۷۵ هزار هکتار بافت فرسوده، ۳۲ هزار هکتار 
بافت تاریخی و ۶۳ هزار هکتار محلات حاشــیه ای است که یک هزار و 

۱۷۰ محله را شامل می شود.
به گفته معــاون وزیر راه و شهرســازی، ســرمایه گذاری در بافت های 
فرسوده موجب می شود که زندگی شــهری و اقتصاد شهری به محلات 

بازگردد و شغل و اقتصاد شهری تقویت شود.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شــهری ایران افزود: در هر شهری امکان 
ســاخت مســکن و خدمات فراهم اســت و به لحاظ علمی نیز توسعه 
درونی شــهرها مزیت های فراوانی دارد؛ بنابراین تــا زمانی که چنین 

فرصت هایی وجود دارد، نباید اجازه دهیم حاشیه نشینی افزایش یابد.
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 مبنای افزایش حقوق ها چیست؟

متوسط افزایش حقوق کارمندان در سال 
آینده اعلام شد

خریدار  یک کارشناس اقتصادی معتقد است: 
دولت برمبنای اســتراتژی اعلام شده »افزایش 
حقوق بر مبنــای نرخ تــورم« بنــا دارد حقوق 
کارمندان خود و دستمزد طبقه کارگر را افزایش 
دهد. این اقدام تا حدی از شــدت گسترش فقر در 
میان شــاغلان جلوگیری می کند ولی برای رفع 
چالش »فقر شــاغلان« باید عقــب ماندگی های 

گذشته را هم جبران کرد.
بحران هــای اقتصادی موجود در کشــور موجب 
شدند تا یک ســوم مردم زیر خط فقر قرار بگیرند. 
این امر تا آنجا پیش رفته که اکنون گفته می شود 
بخش مهمی از فقرای ایرانی، شاغلانی هستند که 
مزد و حقوق شان کفاف هزینه های زندگی آنها را 
نمی دهد. این در حالی است که مهمترین انگیزه 
شــاغل شــدن افراد فرار از فقر و تامین نیازهای 

اقتصادی  آنها است.
همزمان تضعیــف حقوق و دســتمزدها موجب 
افزایش چشــمگیری تعداد افراد چند شــغله در 
کشور شده است. افرادی که با وجود داشتن سابقه 
کاری نسبتا طولانی، پس از خاتمه ساعت کاری، 
به شــکل پاره وقت فعالیتهای دیگری را در پیش 
می گیرند. همیــن امر موجب می شــود که نرخ 
بیکاری خصوصا برای جوانان و فارغ التحصیلان 
دانشــگاهی که ســابقه زیادی ندارند، به مراتب 
بیشــتر شــود، به نحوی که مرکز آمار ایران نرخ 

بیکاری جوانان را ۲۵ درصد برآورد کرده است.
محمدرضــا عبدالهــی، کارشــناس اقتصادیِ، 
درباره اســتراتژی دولت در زمینه افزایش حقوق 
کارمندان در ســال ۱۴۰۴ به خبرآنلاین گفت:» 
به نظر می رســد که دولت به طور خــاص در پی 
کاهش میزان کســری بودجه است. همانطوری 
کــه می دانیم حقــوق کارمندان بخــش بزرگی 
از بودجه جــاری دولت را تشــکیل می دهد. این 
نکته می تواند موجب شــود که حقوق کارمندان 
آن طور که انتظار می رود افزایــش نیابد. به زبان 
ســاده تر مانع اصلی افزایش حقــوق کارمندان، 
چالش کسری بودجه فزاینده دســتگاه اجرایی 

اســت.«وی درباره افزایــش ۲۰ درصدی حقوق 
کارمندان که به نظر می رســد پیشــنهاد دولت 
اســت، تصریح کرد:» همانطوری که شــما هم 
گفتید، شــنیده ها حاکی از این اســت که دولت 
در لایحه پیشــنهادی خویش در پی افزایش ۲۰ 
درصدی حقوق کارمندان خویش اســت. گرچه 
باید به این نکته هم توجه داشته باشید که با اضافه 
شــدن دیگر مولفه های مزدی )مانند حق عائله 
مندی، مسکن و ...( متوســط دریافتی کارمندان 

تا حدود ۳۰ درصد بالا خواهد رفت.«
این کارشــناس اقتصادی ادامــه داد:» همزمان 
می دانیم که بنا بر گزارشــهای مرکــز آمار ایران، 
هم اکنون میانگین نرخ تورم هم حدود ۳۰ درصد 
است. به این ترتیب می توانیم بگوییم که میانگین 
دریافتی کارمنــدان دولت در ۱۴۰۴ نســبت به 
۱۴۰۳ معــادل ۳۰ درصد )که همــان نرخ تورم 
است( افزایش خواهد یافت. این مهم می تواند به 
این معنا باشــد که دولت پس از چند ســال رویه 

خود را تغییر داده است.«
این مهم در شــرایطی رخ می دهد که در دو سال 
گذشــته هم با وجود اینکه نرخ تورم در حدود ۵۰ 
درصد بود، حقوق کارمندان دولت و مســتمری 
بازنشستگان ۲۰ درصد بالا رفته بود. به این ترتیب 
دولت برای جبران هزینه هایش، سیاســتی را در 
پیش گرفت که به کوچک کردن سفره های مردم 
و خصوصا کارمندان دولت و بازنشستگان سرعت 

بخشید.
عبدالهــی افــزود:» در مــورد افزایــش حقوق 
کارگران هم باید شــورای عالی کار تصمیم گیری 
کند. ولی تا جایی که می تــوان پیش بینی کنیم، 
به نظر می رسد رویکرد این شــورا بسیار نزدیک 
به رویکردی باشــد که دولت برای کارکنان خود 
در نظر می گیرد. پــس می توانیم بگوییم احتمالا 
حداقل دستمزد کارگران بخش خصوصی نیز در 
حدود ۳۰ درصد که بیش از تورم اعلامی امســال 

است افزایش خواهد یافت.«
گفتنی است که از نظر قانونی لزومی برای اقدامات 

یکســان برای حقوق کارمندان دولت و دستمزد 
طبقه کارگر وجود ندارد اما در ســالهای گذشته 
تلاش شــده که میزان تغییر مزد و حقوق این دو 

بخش »تقریبا« مشابه یکدیگر باشد.
کارشناس حوزه فقر این اقدام را گامی در راستای 
وعده دولت، مبنی بــر افزایش ســالانه حداقل 

دستمزد، معادل نرخ تورم دانست.
او درباره چگونگی رفع پدیده »شاغلان فقیر« در 
کشــور، عنوان کرد:» اینکه امروز عده ای با وجود 
شــاغل بودن، نمی توانند نیازهای خود و خانواده 
خویــش را تامین کنند ناشــی از این اســت که 
دستمزد از هزینه های زندگی به طور محسوسی 
عقب مانده است . اینکه فعلا بناست رشد دستمزد 
کمتر از نرخ تــورم باشــد می توانــد از افزایش 
جمعیت »شاغلان فقیر« تا حدی جلوگیری کند. 
برای اینکه دســتمزد بتواند نیازهای یک خانواده 
را تامین کند بایــد برای ســالهای بعدی، عقب 

ماندگی های شکل گرفته را جبران کرد.«
عبدالهی تصریح کرد:»  همانطوری که گفتم فعلا 
دولت می خواهد کسری بودجه را هم کنترل کند 
و همین اجازه جبران عقب ماندگی های گذشته 
را نمی دهد. به نظر می رســد برای اینکه حداقل 
دستمزد به اندازه نیازهای معیشــتی شود، باید 
صبورتر بود و با گذشت زمان در سالهای آینده این 
مطالبه را طرح کرد. اما برای امسال بعید می دانم 
چنین قصد یا نیتــی در میان دولتمردان ما وجود 

داشته باشد.«
بنا به تاکید ماده ۴۱ قانون کار، حداقل دســتمزد 
پرداختی به نیروی کار، جدای از شــدت کار، باید 
آنقدر باشد که هزینه های معیشتی یک خانواده 
که ابعــاد آن را نهادهای رســمی اعلام می کنند، 
تامین کند. اخیرا مرکز آمار ایــران بعد خانوار در 
ایران را ۳.۱ نفر اعلام کرده و مرکز پژوهشــهای 
مجلس نیــز حداقــل هزینه هــای زندگی یک 
خانواده در کشــور را ۱۸ میلیون تومان می داند 
ولی حداقل دســتمزد از ۱۲ میلیــون تومان هم 

کمتر است.

یک نماینده مجلس گفــت: تمرکز بر  خریدار 
ســامانه خودنویس باعث می شــود تا با افزایش 
افسارگســیخته قیمت ها در حوزه مسکن مقابله 

شود.
رمضانعلی ســنگدوینی با اشــاره به مزیت های 
ســامانه خودنویــس و کاهــش هزینه های عقد 
قرارداد برای مردم طی ۵ ماه گذشته و همچنین 
ضرورت تقویت این ســامانه در دولت چهاردهم 
اظهار کرد: مدیریت بر عرضه و تقاضای مســکن 
امری مهم و مؤثــر بوده و باید در ایــن بخش با به 
کاری گیری مدیریتی هوشمند، خدمات رسانی 
کــرد چراکه دنیا به این ســمت حرکــت کرده و 

ما ناگزیــر باید به این ســمت دولــت و خدمات 
هوشمند حرکت کنیم.

این نماینده مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: 
اقدامات ســامانه خودنویس از پشــتوانه قانونی 
برخوردار است و در چارچوب قانون جهش تولید 
مسکن در دســتور کار قرار گرفته است. بنابراین 
باید در نظر داشت که ریل گذاری مناسب در این 
بخش صورت گرفتــه و ما تنها باید بــه آن توجه 

داشته باشیم.
نماینده مردم گرگان در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه این ســامانه با هدف کنترل امور در 
حوزه مســکن و مقابله با افزایش افسارگسیخته 

قیمت ها راه اندازی شده اســت، گفت: با استفاده 
از ســامانه خودنویس، همه چیز در بخش مسکن 
و معاملات آن به درستی شــفاف می شود و نکته 
ابهامی برای فروشنده، خریدار، موجر، مستأجر، 
دســتگاه های نظارتــی و بخش مربــوط به امور 

مالیاتی باقی نمی ماند.
ایــن نماینده مجلس شــورای اســلامی با بیان 
اینکه تمرکز بر ســامانه خودنویس باعث می شود 
تا هزینه عقد قرارداد در معاملات بخش مســکن 
کاهش پیدا کنــد، ادامه داد: این ســامانه باعث 
می شــود تا مردم از مراجعه به واســطه ها در این 

بخش نیز بی نیاز شوند. 

یارانه

بــر اســاس اعــلام ســازمان 
هدفمندی یارانه هــا، در ۶ ماهه 
نخســت امســال ۲۲.۷۶ هزار 
میلیــارد تومان تنخــواه از بانک 
مرکزی به منظور جبران کسری 
منابــع هدفمندســازی یارانه ها 

دریافت شده است.
پرداخت یارانه یکی از هزینه های 
دولت بوده که در بودجه ســالانه 
می آید. اما تعییــن محل تأمین 
آن با اما و اگرهایی همراه است؛ به 
طوری که با توجه به تعهد دولت 
در پرداخت ماهانــه یارانه نقدی 
دهک هــای اول تا نهم و ســایر 
موارد پرداختی یارانه بخشــی از 

منابع مالی به شــکل 
اســتقراض  یا  تنخواه 

تأمین می شود.
بر اساس اعلام سازمان 
هدفمندی یارانه ها، در 
ســال های قبل بخشی 
از تأمین مالی از طریق 

تنخــواه بانــک مرکــزی انجام 
می شــد که این عدد تنخواه طی 

یک تا دو ماه تسویه می شد.
در ادامه بر اســاس گــزارش این 
ســازمان، در ۶ ماهــه نخســت 
امســال ۲۲.۷۶ هــزار میلیارد 
تومــان تنخــواه از بانک مرکزی 
به منظور جبران کســری منابع 

هدفمندسازی یارانه ها 
دریافت شده است.

همچنیــن ۵۰ هــزار 
میلیارد تومــان نیز از 
محل مصوبه سران قوا 
برای پرداخــت یارانه 
نان دریافت شــده که 
باید ۶.۱۵ هزار میلیــارد تومان 
خزانه داری کل کشور را به عنوان 

تنخواه به آن اضافه کرد.
در کنار این ســه محــل تأمین 
منابع مالــی، با مصوبــه هیئت 
وزیران حــدود ۱۳۳ همت دیگر 
نیز برای پرداخت مطالبات حوزه 
دارو و گندم کاران از خزانه داری 

کل کشور استقراض شده است.
لازم به ذکر اســت، ۲۱۱.۹ هزار 
میلیارد تومان از محل درآمدهای 
قانونی شــامل فروش داخلی گاز 
و فرآورده های نفتی، درآمدهای 
صــادرات گاز و همچنین ســایر 
درآمدهــای وزارت نفت تأمین 
شده است؛ در حالی که بر اساس 
مصوبــات این رقم بایــد ۳۸۶.۷ 

هزار میلیارد تومان می بود.
در مجمــوع ۲۱۳ هــزار میلیارد 
تومــان از یارانه هــای گوناگون 
پرداختی تنخــواه و از این مبلغ 
۳۴.۵ هزار میلیارد تومان مربوط 

به سال گذشته است.

تأمین منابع مالی یارانه ها؛ از تنخواه تا استقراض
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